
AJUNTAMENT D’OLIVA

Acta núm. 20/2019

SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE L’AJUNTAMENT CELEBRADA EL DIA
31 D’OCTUBRE DE 2019.

HORA DE COMENÇAMENT: 19.30 HORES
HORA D’ACABAMENT: 22.20 HORES
LLOC: SALA DE PLENS DE LA CASA CONSISTORIAL
CONVOCATÒRIA: PRIMERA

ASSISTENTS
Sr. ALCALDE:
DAVID GONZÁLEZ MARTÍNEZ

Srs. REGIDORS:
YOLANDA PASTOR BOLO
MIREIA FRANCESCA MORERA ALEMANY
ENRIQUE PARRA MAÑÓ
FRANCISCO ESCRIVÁ MATA
JOAN MASCARELL ALEMANY
JOAN MATA COTS

YOLANDA NAVARRO VIZCAINO
JOSEP ESCRIVÁ SAVALL
YOLANDA BALAGUER PERICÁS
JULIO LLORCA ESTEVE
MIGUEL DOMENECH CARDONA

ANA MARÍA MORELL GÓMEZ
JOAQUÍN CALAFAT ROCHER
MIGUEL MONZONÍS SALLEMI
Mª JOSEP LLORÉNS LLIDO

SALVADOR LLOPIS IBIZA
SILVIA MENA ESTEVE
ALEJANDRA TOMÁS DOMENECH

JOSÉ SALAZAR CUADRADO

ABSENTS EXCUSATS:
ANA MENA ZAMORA

SR. SECRETARI:
CÉSAR A. NARBON CLAVERO

SRA. INTERVENTORA:
No assisteix

A la ciutat d’Oliva, sent el dia, hora i al

lloc  indicat  a  l’encapçalament,  es

reuneixen  sota  la  presidència  que

també  consta,  els  membres  de  la

corporació  expressats  al  marge,  a

l’objecte  de realitzar  la  sessió del  Ple

de  l’Ajuntament,  amb  el  caràcter  i

convocatòria que també consten; actua

com  a  fedatari  públic  el  secretari

general de l’ajuntament.

El  Ple  es  constitueix  vàlidament,  per

complir  el  terç  legal  dels  seus

membres,  i  assisteix  el  president  i  el

secretari.

La Presidència declara oberta la sessió,

que  es  desenvolupa  d’acord  amb  el

següent Ordre del Dia: 
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PART I. PART RESOLUTIVA, ESTUDI, INFORME O CONSULTA

PRIMER.-  DICTAMEN  CI  DE  SERVEIS  SOCIOCULTURALS  SOBRE
L’ACCEPTACIÓ  DE  LA  PROPOSTA  DE  REAJUSTAMENT  D’ANUALITATS
PER  A  L’ACTUACIÓ  DEL  PLA  EDIFICANT:  CONSTRUCCIÓ  D’UN  NOU
GIMNÀS DEL CENTRE IES GREGORI MAIANS.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Socioculturals, de data 22
d’octubre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“PROPOSTA  DE  DICTAMEN  DE  LA  COMISSIÓ  SOCIOCULTURAL  PER
L’ACCEPTACIÓ  DE  LA  PROPOSTA  DE  REAJUST  DE  ANUALITATS  PER  A
L’ACTUACIÓ DEL PLA EDIFICANT:  CONSTRUCCIÓ D’UN NOU GIMNÀS DEL
CENTRE IES GREGORI MAIANS.

MARIA  JOSEP  LLIDÓ  LLORENS  Regidora  Delegada  d’Educació  té  a  bé  elevar  a  la
consideració del Ple de l’Ajuntament, previ dictamen de la Comissió Municipal Informativa de
Serveis Socioculturals, l’ adopció de la següent:

PROPOSTA
Per Decret Llei 5/2017, de 20 d’octubre, del Consell de la Generalitat, s’estableix el règim de
cooperació entre la Generalitat i les administracions locals de la Comunitat Valenciana per a la
construcció,  ampliació,  adequació,  reforma  i  equipament  de  centres  públics  docents  de  la
Generalitat.

L’Ajuntament d’Oliva va formular la sol·licitud de l’actuació: Construcció d’un nou gimnàs del
centre IES GREGORI MAIANS a través de la plataforma electrònica EDIFICANT.

Vista  la delegació de competències  de data  10 de gener  de 2019 emesa por  Resolució del
Conseller  de  Educació,  Investigació,  Cultura  i  Esport  per  import  de  662.877,62  euros  i
acceptada pel Plenari de l’Ajuntament.

La distribució anual que s’acorda per Resolució del Conseller d’Educació és la següent:
- Anualitat 2019: 27.845,21 euros
- Anualitat 2020: 635.032,41 euros 

Vista la situació actual de l’expedient, i els terminis previstos tant per a la redacció del Projecte
d’obres, així com per la licitació i posterior execució de les obres, se estima que s’haurà de
procedir al reajust de les anualitats pressupostaries, en els següents termes:

- Anualitat 2019: 0 euros
- Anualitat 2020: 635.032,41 euros
- Anualitat 2021: 27.845,21 euros

PROPOSTA D’ACORD
PRIMER: Sol·licitar a la Subdirecció General d’Infraestructures Educatives de la Generalitat
Valenciana el reajust d’anualitats, per a la realització de la següent actuació: Construcció d’un
nou gimnàs del centre IES GREGORI MAIANS, en els següent termes:
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- Anualitat 2019: 0 euros
- Anualitat 2020: 635.032,41 euros
- Anualitat 2021: 27.845,21 euros

SEGON: La sol·licitud es formalitzarà telemàticament a través de la plataforma EDIFICANT.

La  Comissió  de  Serveis  SocioCulturals,  sense  debat  i  per  unanimitat,  dictamina
FAVORABLEMENT les següents Propostes D’acord:

PRIMER: Sol·licitar a la Subdirecció General d’Infraestructures Educatives de la Generalitat
Valenciana el reajust d’anualitats, per a la realització de la següent actuació: Construcció d’un
nou gimnàs del centre IES GREGORI MAIANS, en els següent termes:

- Anualitat 2019: 0 euros
- Anualitat 2020: 635.032,41 euros
- Anualitat 2021: 27.845,21 euros

SEGON: La sol·licitud es formalitzarà telemàticament a través de la plataforma EDIFICANT.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indiquen:

 Sra. Pastor Bolo: “Jo sí que volia dir  un poc,  perquè els  quatre  assumptes que
tractarem ara són del  canvi  d’anualitat  del  pla edificant,  i  volia  fer esment  d’un
informe que acompanya la documentació de la cap del departament. És cert, com bé
s’ha dit, que l’Ajuntament d’Oliva havia sol·licitat i està sol·licitant les actuacions
als  centres  escolars,  per  la  delegació  de  competències,  de  diverses  actuacions.
Parlem de Gabriel Císcar, de l’Alfadalí, del Conservatori i de l’IES Gregori Maians.
El que queda clar és que a hores d’ara les dades d’execució del pla revelen un retard
en les quatre actuacions. Jo vull que quede clar això. És veritat que sí que anem a
passar la compensació econòmica a l’any 2020, però tenim un retard, no en la seua
execució, però sí en l’aparell administratiu. És un pla que tota la corporació ha anat
sempre unida, crec que és alguna cosa necessària per a tots els centres educatius; el
temps  passa  molt  ràpid  i  l’administració  això  ho  patim  contínuament.  No
m’agradaria passar al 2020 i que haguérem de passar al 2021 el tema de l’execució
de l’obra. I per acabar dir-li a la regidora del Partit Socialista, la Sra. Morell, que
com  es  va  quedar  en  Junta  de  Portaveus,  que  no  podria  arribar  perquè  el
Departament d’Intervenció no podria tindre les certificacions perquè passaren pel
Ple ordinari d’aquest mes; ací també tenim que l’acord del plenari ha d’estar abans
del 31 d’octubre, hui estem a 31 d’octubre. És veritat que crec que s’haurà demanat
a conselleria i en l’acord de hui que es ratifique pel Ple. Era necessari i urgent el
plenari ordinari d’aquest mes.”

 Sra. Morell Gómez: “No és que s’haja produït cap tipus de retard en l’Ajuntament
d’Oliva a l’hora d’adjudicar el que és la redacció dels projectes de l’Edificant. S’han
presentat més de 30 empreses per cadascun dels projectes, i la licitació continua la
seua tramitació ordinària, correcta i sense cap tipus de retard. El que passa és que
com està calendaritzada la licitació es podria arribar a temps; l’únic problema que
podria tindre és en la justificació dels diners. Per a tindre la garantia que no anem a
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incomplir  absolutament  res,  perquè  la  licitació  continua  el  seu  pas  com  estava
programat, el que anem a fer és demanar un reajust que no afectarà en cap moment
als terminis d’execució de les obres; tan sols tindrem uns dies més, sobretot, per a
justificar  la  licitació  de  la  redacció  dels  projectes.  Perquè la  licitació  ja  està  en
marxa  i  no té  cap  tipus  de retard  del  que ja  estava  programat.  Només és  per  a
garantir, i no tindre absolutament cap problema en la justificació dels projectes de la
subvenció de la primera part. Però torne dir, i insistesc moltíssim, no té efectes en
l’execució- no hi ha cap tipus de retard. Respecte a si arribàvem o no al plenari per a
justificar  que  tinguérem  el  plenari  ordinari,  en  cap  moment  em  referia  a  la
plurianualitat  d’aquest  assumpte;  era  la  modificació  de  crèdit  que  comporta  el
reajust de les anualitats. Això no està a hores d’ara, i anirà al plenari extraordinari
següent.”

 Sra. Pastor Bolo: “En la meua intervenció he dit que de moment estem canviant
anualitats, no comporta allargament del procés d’execució –és cert que estem en els
projectes–  però  si  açò  hui  no  passa  pel  Ple,  i  canviem l’anualitat,  vosté  no  ho
justifica a 31 de desembre, i hauríem perdut la subvenció. Per això hui estem ací i el
que anem a fer és un reajust, necessari, és cert, però és evident que és precís fer-lo
per a no perdre la subvenció que ens han donat per a la realització dels projectes de
l’Edificant.”

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  aprovar  el
dictamen transcrit anteriorment.

SEGON.-  DICTAMEN  CI  DE  SERVEIS  SOCIOCULTURALS  SOBRE
L’ACCEPTACIÓ DE LA PROPOSTA DE REAJUSTAMENT D’ANUALITATS
PER  A  L’ACTUACIÓ  DEL  PLA  EDIFICANT:  CONSTRUCCIÓ  COBERTA
ZONA TALLER DEL CENTRE IES GABRIEL CÍSCAR.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Socioculturals, de data 22
d’octubre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

«PROPOSTA  DE  DICTAMEN  DE  LA  COMISSIÓ  SOCIOCULTURAL  PER
L’ACCEPTACIÓ DE LA PROPOSTA DE REAJUSTAMENT D’ANUALITATS PER A
L’ACTUACIÓ DEL PLA EDIFICANT: CONSTRUCCIÓ COBERTA ZONA TALLER
DEL CENTRE IES GABRIEL CISCAR.

MARIA  JOSEP  LLIDÓ  LLORENS  Regidora  Delegada  d’Educació  té  a  bé  elevar  a  la
consideració del Ple de l’Ajuntament, previ dictamen de la Comissió Municipal Informativa de
Serveis Socioculturals, l’ adopció de la següent:

PROPOSTA
Per Decret Llei 5/2017, de 20 d’octubre, del Consell de la Generalitat, s’estableix el règim de
cooperació entre la Generalitat i les administracions locals de la Comunitat Valenciana per a la
construcció,  ampliació,  adequació,  reforma  i  equipament  de  centres  públics  docents  de  la
Generalitat.
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L’Ajuntament d’Oliva va formular la sol·licitud de l’actuació: Construcció coberta zona taller
del Centre IES Gabriel Ciscar a través de la plataforma electrònica EDIFICANT.

Vista  la delegació de competències de data 20 de febrer de 2019 emesa por  Resolució del
Conseller  de  Educació,  Investigació,  Cultura  i  Esport  per  importe  de  42.885,23  euros  i
acceptada pel Plenari de l’Ajuntament.

La distribució anual que s’acorda per Resolució del Conseller d’Educació és la següent:
- Anualitat 2019: 42.885,23 euros
- Anualitat 2020: 0 euros 

Vista la situació actual de l’expedient, i els terminis previstos tant per a la redacció del Projecte
d’obres, així com per la licitació i posterior execució de les obres, se estima que s’haurà de
procedir al reajust de les anualitats pressupostaries, en els següents termes:

- Anualitat 2019: 1.675,05€.
- Anualitat 2020: 41,210,18 euros

PROPOSTA D’ACORD

PRIMER: Sol·licitar a la Subdirecció General d’Infraestructures Educatives de la Generalitat
Valenciana el reajustament d’anualitats, per a la realització de la següent actuació: Construcció
coberta zona taller de IES Gabriel Ciscar, en els següent termes:

- Anualitat 2019: 1.675,05€.
- Anualitat 2020: 41,210,18 euros

SEGON: La sol·licitud es formalitzarà telemàticament a través de la plataforma EDIFICANT.»

La  Comissió  de  Serveis  SocioCulturals,  sense  debat  i  per  unanimitat,  dictamina
FAVORABLEMENT les següents Propostes D’acord:

PRIMER: Sol·licitar a la Subdirecció General d’Infraestructures Educatives de la Generalitat
Valenciana el reajustament d’anualitats, per a la realització de la següent actuació: Construcció
coberta zona taller de IES Gabriel Ciscar, en els següent termes:

- Anualitat 2019: 1.675,05€.
- Anualitat 2020: 41,210,18 euros

SEGON: La sol·licitud es formalitzarà telemàticament a través de la plataforma EDIFICANT.»

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  aprovar  el
dictamen transcrit anteriorment.
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TERCER.-  DICTAMEN  CI  DE  SERVEIS  SOCIOCULTURALS  SOBRE
L’ACCEPTACIÓ DE LA PROPOSTA DE REAJUSTAMENT D’ANUALITATS
PER  A  L’ACTUACIÓ  DEL  PLA  EDIFICANT:  AMB  L’ACTUACIÓ
CONSTRUCCIÓ  AULES  (AMPLIACIÓ  90  PPEE),  ACCESSIBILITAT
ASCENSOR DEL CENTRE CONSERVATORI PROFESSIONAL DE MÚSICA
JOSEP CLIMENT.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Socioculturals, de data 22
d’octubre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

«PROPOSTA  DE  DICTAMEN  DE  LA  COMISSIÓ  SOCIOCULTURAL  PER
L’ACCEPTACIÓ  DE  LA  PROPOSTA  DE  REAJUST  DE  ANUALITATS  PER  A
L’ACTUACIÓ DEL PLA EDIFICANT:  AMB L’ACTUACIÓ CONSTRUCCIO AULES
(AMPLIACIO  90  PPEE),  ACCESIBILITAT  ASCENSOR  DEL  CENTRE
CONSERVATORI PROFESSIONAL DE MÚSICA JOSEP CLIMENT.

MARIA  JOSEP  LLIDÓ  LLORENS  Regidora  Delegada  d’Educació  té  a  bé  elevar  a  la
consideració del Ple de l’Ajuntament, previ dictamen de la Comissió Municipal Informativa de
Serveis Socioculturals, l’adopció de la següent:

PROPOSTA
Per Decret Llei 5/2017, de 20 d’octubre, del Consell de la Generalitat, s’estableix el règim de
cooperació entre la Generalitat i les administracions locals de la Comunitat Valenciana per a la
construcció,  ampliació,  adequació,  reforma  i  equipament  de  centres  públics  docents  de  la
Generalitat.

L’Ajuntament d’Oliva va formular la sol·licitud de l’actuació construcció aules (ampliació 90
ppee), accessibilitat ascensor del Centre Conservatori Professional de Música Josep Climent

Vista  la  delegació  de  competències  de  data  15  d’abril  de  2019  emesa  por  Resolució  del
Conseller  de  Educació,  Investigació,  Cultura  i  Esport  per  import  de  1.423.107,64  euros,  i
acceptada pel Plenari de l’Ajuntament.

La distribució anual que s’acorda per Resolució del Conseller d’Educació és la següent:
- Anualitat 2019: 56.105,06 euros
- Anualitat 2020: 1.367.002,58 euros

Vista la situació actual de l’expedient, i els terminis previstos tant per a la redacció del Projecte
d’obres, així com per la licitació i posterior execució de les obres, se estima que s’haurà de
procedir al reajust de les anualitats pressupostaries, en els següents termes:

- Anualitat 2019: 0 €.
- Anualitat 2020: 1.367.002,58 euros
- Anualitat 2021: 56.105,06 euros

PROPOSTA D’ACORD
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PRIMER: Sol·licitar a la Subdirecció General d’Infraestructures Educatives de la Generalitat
Valenciana el reajust d’anualitats, per a la realització de la següent actuació: construcció aules
(ampliació 90  ppee),  accessibilitat  ascensor  del  Centre Conservatori  Professional  de Música
Josep Climent, en els següent termes:

- Anualitat 2019: 0 €.
- Anualitat 2020: 1.367.002,58 euros
- Anualitat 2021: 56.105,06 euros

SEGON: La sol·licitud es formalitzarà telemàticament a través de la plataforma EDIFICANT.»

La  Comissió  de  Serveis  SocioCulturals,  sense  debat  i  per  unanimitat,  dictamina
FAVORABLEMENT les següents Propostes D’acord:

PRIMER: Sol·licitar a la Subdirecció General d’Infraestructures Educatives de la Generalitat
Valenciana el reajust d’anualitats, per a la realització de la següent actuació: construcció aules
(ampliació 90  ppee),  accessibilitat  ascensor  del  Centre Conservatori  Professional  de Música
Josep Climent, en els següent termes:

- Anualitat 2019: 0 €.
- Anualitat 2020: 1.367.002,58 euros
- Anualitat 2021: 56.105,06 euros

SEGON: La sol·licitud es formalitzarà telemàticament a través de la plataforma EDIFICANT.»

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  aprovar  el
dictamen transcrit anteriorment.

QUART.-  DICTAMEN  CI  DE  SERVEIS  SOCIOCULTURALS  SOBRE
L’ACCEPTACIÓ DE LA PROPOSTA DE REAJUSTAMENT D’ANUALITATS
PER  A  L’ACTUACIÓ  DEL  PLA  EDIFICANT:  AMB  L’ACTUACIÓ
CONSTRUCCIÓ  AULARI  INFANTIL,  GIMNÀS,  USOS  MÚLTIPLES,
REPARAR PISTA ESPORTIVA DEL CEIP ALFADALI

Informats del dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Socioculturals, de data 22
d’octubre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“PROPOSTA  DE  DICTAMEN  DE  LA  COMISSIÓ  SOCIOCULTURAL  PER  A
L’ACCEPTACIÓ DE LA PROPOSTA DE REAJUST DE ANUALITATS PER A L’ACTUACIÓ
DEL PLA EDIFICANT: AMB L’ACTUACIÓ CONSTRUCCIÓ AULARI INFANTIL, GIMNÀS,
USOS MÚLTIPLES, REPARAR PISTA ESPORTIVA DEL CEIP ALFADALI.

MARIA  JOSEP  LLIDÓ  LLORENS  Regidora  Delegada  d’Educació  té  a  bé  elevar  a  la
consideració del Ple de l’Ajuntament, previ dictamen de la Comissió Municipal Informativa de
Serveis Socioculturals, l’adopció de la següent:

PROPOSA
Per Decret Llei 5/2017, de 20 d’octubre, del Consell de la Generalitat, s’estableix el règim de
cooperació entre la Generalitat i les administracions locals de la Comunitat Valenciana per a la
construcció,  ampliació,  adequació,  reforma  i  equipament  de  centres  públics  docents  de  la
Generalitat.
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L’Ajuntament  d’Oliva  va  formular  la  sol·licitud  de  l’actuació  construcció  aulari  infantil,
gimnàs, usos múltiples, reparar pista esportiva del CEIP Alfadali

Vista  la delegació de competències de data 20 de febrer de 2019 emesa por  Resolució del
Conseller  de  Educació,  Investigació,  Cultura  i  Esport  per  import  de  1.927.683,15  euros  i
acceptada pel Plenari de l’Ajuntament.

La distribució anual que s’acorda per Resolució del Conseller d’Educació és la següent:
- Anualitat 2019: 72.689,69 euros
- Anualitat 2020: 1.298.495,42 euros
- Anualitat 2021: 556.498,04 euros

Vista la situació actual de l’expedient, i els terminis previstos tant per a la redacció del Projecte
d’obres, així com per la licitació i posterior execució de les obres, se estima que s’haurà de
procedir al reajust de les anualitats pressupostaries, en els següents termes:

- Anualitat 2019: 0 €.
- Anualitat 2020: 1.298.495,42 euros
- Anualitat 2021: 629.187,73 euros

PROPOSTA D’ACORD

PRIMER: Sol·licitar a la Subdirecció General d’Infraestructures Educatives de la Generalitat
Valenciana el reajust d’anualitats, per a la realització de la següent actuació: construcció aulari
infantil,  gimnàs,  usos  múltiples,  reparar  pista  esportiva  del  CEIP  Alfadalí ,  en  els  següent
termes:

- Anualitat 2019: 0 €.
- Anualitat 2020: 1.298.495,42 euros
- Anualitat 2021: 629.187,73 euros

SEGON: La sol·licitud es formalitzarà telemàticament a través de la plataforma EDIFICANT

La  Comissió  de  Serveis  SocioCulturals,  sense  debat  i  per  unanimitat,  dictamina
FAVORABLEMENT les següents Propostes D’acord:

PRIMER: Sol·licitar  a  la  Subdirecció  General  d’Infraestructures  Educatives  de  la  Generalitat
Valenciana el reajustament d’anualitats, per a la realització de la següent actuació:  construcció aulari
infantil, gimnàs, usos múltiples, reparar pista esportiva del CEIP Alfadalí , en els següent termes:

- Anualitat 2019: 0 €.
- Anualitat 2020: 1.298.495,42 euros
- Anualitat 2021: 629.187,73 euros

SEGON: La sol·licitud es formalitzarà telemàticament a través de la plataforma EDIFICANT.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeix la que tot seguit s’indica:

 Sra. Morell Gómez: “Ho dic perquè supose que la votació serà la mateixa que en
els  assumptes  anteriors,  per  unanimitat  de tots  els  grups;  i  en nom meu i  de la
regidora d’Educació, volem agrair el recolzament de tots els partits polítics.”

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  aprovar  el
dictamen transcrit anteriorment.
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CINQUÉ.- DICTAMEN CI DE FOMENT ECONÒMIC SOBRE LA PROPOSTA
DE  MODIFICACIÓ  DE  LA  COMPOSICIÓ  DE  LA  PONÈNCIA  TÈCNICA
MUNICIPAL D’ANÀLISI AMBIENTAL.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa de Foment Econòmic, de data 22
d’octubre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“TERCER.- Assumptes diversos. Modificació Ponència Tècnica. Dictamen si escau.

La proposta presentada per el Sr. David González Martínez , Alcalde-President de l’Ajuntament
d’Oliva, que es sotmet a dictamen de la Comissió es la que tot seguit es transcriu:

“PROPOSTA QUE FORMULA L’ALCALDIA DE MODIFICACIÓ DE LA COMPOSICIÓ DE LA
PONÈNCIA TÈCNICA MUNICIPAL D’ANÀLISI AMBIENTAL

Vist l’informe-proposta conjunt emés per  Serafín Moreno Quereda, enginyer tècnic industrial adscrit al
Negociat d’Activitats i Miquel Gomis Mascarell, enginyer tècnic industrial adscrit al Negociat de Serveis
Públics, en data 18 d’octubre de 2019, que es reprodueix literalment a continuació:

“Els tècnics que subscriuen, vist l’acord del ple en sessió ordinària celebrada el dia 22 de febrer de 2018,
en el qual es modifica la composició dels membres que formen part de la Ponència Tècnica encarregada
d’emetre els Dictàmens Ambientals, segons el que es disposa en l’Art. 58 de la Llei 6/2014, de 25 de
juliol, de Prevenció, Qualitat i Control Ambiental d’Activitats de la Comunitat Valenciana,

Vistes  les  funcions  principals  que  exerceix  l’Enginyer  Tècnic  Industrial  Municipal  Miquel  Gomis
Mascarell en el Negociat de Serveis Municipals, qui en l’actualitat exerceix de President de la Ponència
Tècnica.

Vistes les funcions principals que exerceix l’Enginyer Tècnic Industrial Serafín Moreno Quereda en el
Negociat d’Activitats, qui en l’actualitat no és membre de la Ponència Tècnica.

Atés  que  en  la  Ponència  Tècnica  s’emeten  Dictàmens  Ambientals  corresponents  als  procediments
d’atorgament de les Llicències Ambientals, expedients instruïts en el Negociat d’Activitats, procediments
en els quals en cap cas està implicat l’Enginyer Tècnic Industrial del Negociat de Serveis Públics, tots dos
tècnics, 

PROPOSEN:

A Serafín Moreno Quereda, Enginyer Tècnic Industrial adscrit al Negociat d’Activitats, com a President
de la Ponència i amb la missió d’imposar els condicionants vinculants en matèria de la seua competència
municipal  (incendis,  sorolls,  molèsties  a  tercers),  actuant  com a suplent  l’Enginyer  Tècnic Industrial
adscrit al Negociat de Serveis Públics, Miquel Gomis Mascarell.”

És per això que s’accepta expressament el contingut de l’informe i es formula la següent

PROPOSTA D’ACORD

ÚNIC.  Designar  a  Serafín  Moreno  Quereda,  enginyer  tècnic  industrial  adscrit  al  Departament
d’Activitats, com a President de la Ponència i amb la missió d’imposar els condicionants vinculants en
matèria de la seua competència municipal (incendis, sorolls, molèsties a tercers), actuant com a suplent
l’Enginyer tècnic industrial adscrit al Departament de Serveis Públics, Miquel Gomis Mascarell. Oliva,
21 d’octubre de 2019. L’alcalde David González Martínez.”
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La  Comissió  Informativa  de  Foment  Econòmic,  previ  estudi  i  deliberació  i,  amb  els  vots
favorables dels membres presents: Ana Maria Morell Gómez(Grup municipal Socialista) 5 vots
ponderats; Yolanda Balaguer Pericas (Grup municipal Compromís per Oliva) 6 vots ponderats;;
Mireia  Francesca  Morera  Alemany  (  Grup  municipal  Projecte  Oliva)  6  vots  ponderats);
Alejandra Tomás Doménech (Grup municipal Partit Popular ) 3 vots ponderats; José Salazar
Cuadrado  (Grup  municipal  Ciudadanos)  1  vot  ponderat  dictamina  FAVORABLEMENT la
proposta i formula la següent PROPOSTA D’ACORD

ÚNIC. Designar a Serafín Moreno Quereda, enginyer tècnic industrial adscrit al Departament
d’Activitats,  com a  President  de  la  Ponència  i  amb la  missió  d’imposar  els  condicionants
vinculants en matèria de la seua competència municipal (incendis, sorolls, molèsties a tercers),
actuant com a suplent l’Enginyer tècnic industrial adscrit al Departament de Serveis Públics,
Miquel Gomis Mascarell.”

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  aprovar  el
dictamen transcrit anteriorment.

SISÉ.- DICTAMEN CI DE BENESTAR SOCIAL SOBRE LA CREACIÓ D’UNA
COMISSIÓ INFORMATIVA DE SEGUIMENT I  CONTROL PER COMBATRE
DE MANERA EFECTIVA LA PLAGA DE MOSQUITS TIGRE AL MUNICIPI
D’OLIVA PER QÜESTIÓ DE SALUT PÚBLICA.

Informats  del  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  de  Benestar  Social,  de  data  23
d’octubre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“DESPATX EXTRAORDINARI

Seguidament es proposa que s’incloga com a punt de l’ordre del dia:

DICTAMEN  SI  S’ESCAU  CREACIÓ  D’UNA  COMISSIÓ  INFORMATIVA  DE
SEGUIMENT I CONTROL PER COMBATRE DE MANERA EFECTIVA LA PLAGA
DE  MOSQUITS  TIGRE  AL  MUNICIPI  D’OLIVA  PER  QÜESTIÓ  DE  SALUT
PÚBLICA.

Es procedeix a la votació i s’accepta per unanimitat dels membres de la comissió la inclusió
d’aquest assumpte en l’ordre del dia.

El Sr. José Salazar Cuadrado, informa i motiva la proposta que formula sobre la  CREACIÓ
D’UNA COMISSIÓ INFORMATIVA DE SEGUIMENT I  CONTROL PER COMBATRE DE
MANERA  EFECTIVA  LA  PLAGA  DE  MOSQUITS  TIGRE  AL  MUNICIPI  D’OLIVA  PER
QÜESTIÓ DE SALUT PÚBLICA que textualment diu així:

“José Salazar Cuadrado, Portaveu del Grup Polític Municipal Ciudadanos de l’Ajuntament
d’Oliva, per mitjà del present escrit

EXPOSA
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Que com a resultat de que són cada vegada més, i de manera més justificada, les queixes dels
visitants i veïns d’Oliva, sobre tot d’aquelles persones que realitzen qualsevol activitat al camp
o  a  l’aire  lliure,  com  a  conseqüència  de  les  picadures  de  mosquits  amb  la  virulència  i
agressivitat desconeguda de la nostra zona fins l’aparició d’esta plaga, i amb major intensitat
després de les últimes pluges fins al punt de tindre que necessitar tractament ambulatori moltes
de les persones afectades per les picadures d’estos insectes fins arribar a convertir-se en un
problema de salut pública.

Donat que el terme municipal d’Oliva i la seua orografia, el clima i les condicions ambientals
favorables (nombroses zones humides, com el parc Natural de la Marjal Pego-Oliva, un gran
entramat de sèquies, valls i desaigües en la part baixa del municipi) fan del nostre municipi un
lloc idoni per a la proliferació del mosquit tigre i altres espècies.

Que degut a que després de cada ploguda a la nostra zona la intensitat dels atacs d’esta plaga
s’agreuja  exponencialment,  i  estem  en  període  de  precipitacions  conjuntament  amb  unes
temperatures càlides, per la qual cosa, l’alerta ha de ser màxima en este sentit, ja que de no
dur a terme les mesures necessàries pot incrementar-se massivament el número d’afectats amb
gravetat per les picadures d’estos insectes.

És per això, i a fi de controlar i conéixer amb exactitud què s’està fent per part del govern
municipal per tal de combatre dita plaga

SOL·LICITA
La creació,  de  manera  urgent,  d’una Comissió  Informativa  no  permanent  (Reglament  Orgànic
Municipal) de seguiment i control de dita plaga de mosquits i les mesures que contra ella es porten a
cap, amb la finalitat de saber si este govern pensa habilitar una partida econòmica suficient per posar
en marxa de manera efectiva un Pla Urgent d’Actuació que incloga una estratègia global preventiva i
de lluita contra la plaga de mosquits, especialment el tigre i altres espècies d’estos insectes, a més de
tractaments terrestres dins i fora de les zones urbanes (imbornals, jardins, etc.) i aeris, amb productes
adequats, depenent de l’accessibilitat de la zona a tractar, així com portar a cap de manera periòdica
prospeccions i seguiments de l’evolució d’estos insectes al nostre municipi. A més de que se’ns
informe de quin tractament i productes s’han i s’estan aplicant en estos moments i les zones i llocs on
s’està actuant, i la temporalitat dels mateixos, contracte de l’empresa que els ha realitzat i de la que
està realitzant-los”

Es proposa a la Comissió de Benestar Social que dictamine favorablement el següent:

PRIMER: la  Creació d’una  Comissió  informativa  de  seguiment  i  control  per  combatre  de
manera efectiva la plaga de mosquits tigre al municipi d’Oliva per qüestió de salut pública.

SEGON: De l’acord que recaiga s’eleve a la consideració del Ple de l’Ajuntament.

Seguidament es procedix a estudi  i  deliberació pels membres de la Comissió i  es sotmet a
votació, votant a favor el Sr. José Salazar Cuadrado, el Sr. Enrique Parra Mañó (vots ponderats:
6), i la Sra. Silvia Mena Esteve (vots ponderats: 3) resultant un total de 10 vots ponderats a
favor.

S’abstenen la Regidora Sra. Yolanda Balaguer Pericás (vots ponderats: 6) i la Sra. Anna Mena
Zamora (vots ponderats: 5), resultant 11 vots ponderats.
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Conseqüentment amb el resultat 10 vots a favor i 11 abstencions es dictamina favorablement el
següent:

PRIMER: la  Creació d’una  Comissió  informativa  de  seguiment  i  control  per  combatre  de
manera efectiva la plaga de mosquits tigre al municipi d’Oliva per qüestió de salut pública.

SEGON: De l’acord que recaiga s’eleve a la consideració del Ple de l’Ajuntament.”

Atés que, amb data de hui s’ha presentat una esmena que és del següent tenor literal:

“Esmena a la proposta d’acord del dictamen del punt 6é de l’ordre del dia

Vist el punt sisé de l’orde del dia de la sessió ordinària del Ple de 31 d’octubre de 2019, el
dictamen del qual proposa “la Creació d’una Comissió informativa de seguiment i control per
combatre de manera efectiva la plaga de mosquits tigre al municipi d’Oliva per qüestió de salut
pública.”

Atés que, actualment l’Ajuntament d’Oliva compta amb sis comissions informatives de caràcter
permanent on, a més de debatre i elevar els corresponents dictàmens al Ple, es dóna compte de
la informació que afecta a les diferents àrees de la gestió municipal, i les regidores i regidors
delegats atenen els precs i les preguntes relacionades amb les àrees que gestionen.

Atés  que  el  regidor  de  Salut  Pública  presideix  la  Comissió  Informativa  d’Ordenació  del
Territori, convocant-se aquesta amb una freqüència mínima mensual.

Per tot això, es presenta la següent ESMENA

Substituir  la  primera  proposta  d’acord  per  la  redacció  següent:  “Totes  aquelles  qüestions
relacionades amb el seguiment i control per combatre de manera efectiva la plaga de mosquits
tigre al municipi seran tractades al si de la Comissió Informativa d’Ordenació del Territori, tant
en les sessions ordinàries com, si escau, en sessions extraordinàries.”

Oliva, 31 d’octubre de 2019. Ana Maria Morell Gómez, portaveu del Grup socialista Municipal,
rubricat. Josep Escrivà Savall, portaveu del Grup Compromís, rubricat.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indiquen:

 Sra. Morell  Gómez: “Com tractarem ara només l’esmena,  és una qüestió  per a
poder  minimitzar,  estalviar  energies,  tenim  comissions  informatives,  comissions
ordinàries que es reuneixen tots els mesos i és millor fer el seguiment dins de les
mateixes comissions; en aquest cas en la d’Ordenació del Territori. Crec que serà
molt  positiu  perquè  allí  podrem fer  el  seguiment  de  tots  els  tractaments  que  es
puguen fer contra el mosquit tigre.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Jo crec que les forces, de vegades les forces, depenent del
tema estan ben empleades; i la veritat és que ens hem d’ocupar a fons en un tema tan
important i tan delicat, com és la plaga de mosquits que hem patit. No només pel
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tema de salut per a les persones sinó també per a l’economia,  el turisme, etc. la
imatge que estem donant. Crec que paga la pena fer l’esforç, i crec que és un tema
que s’ha de tractar a banda, perquè és un tema que és molt espinós, que s’ha de
tractar amb deteniment i saber exactament el que s’ha fet, què s’està fent, i què és el
que es pensa fer al respecte. Per tant, la proposta que vaig fer, i que és la que e al
plenari,  encara  que  en  el  dictamen  no  parla  d’una  comissió  de  caràcter  no
permanent,  és una comissió de caràcter  no permanent,  que el  mateix Reglament
d’Organització Municipal contempla. I això és el que sol·licite, no que es cree una
comissió informativa, com a tal, sinó una comissió informativa no permanent, de
seguiment i control, que repetesc que ho possibilita el mateix ROM. Jo crec que hi
ha moltes qüestions a tractar, i això en una comissió informativa normal no es pot
fer; entre altres qüestions, fins i tot poder citar a persones expertes al respecte, que
ens orienten o que ens diguen com i de quina forma hem de fer un tractament òptim
per a no patir les conseqüències que hem patit enguany i altres anys, però enguany
més que altres anys encara. Per tant pense que la situació és tan greu, delicada i
important,  que  es  mereix  crear  aquesta  comissió  informativa  de  caràcter  no
permanent, per a dilucidar com i de quina forma s’està tractant el tema, què es pensa
fer,  i  tot  el  que  escric  ací;  si  voleu  podem continuar,  o  si  no podem tractar-ho
després. En realitat el que demane, per si de cas, jo estic segur que ho han llegit,
però per si de cas, explique que és amb la finalitat de saber si aquest govern pensa
habilitar  una  partida  econòmica  suficient  per  posar  en  marxa  un  Pla  Urgent
d’Actuació que incloga una estratègia global preventiva i de lluita contra la plaga de
mosquits, especialment el mosquit tigre i altres espècies d’estos insectes, a més de
tractaments terrestres dins i fora de les zones urbanes (embornals,  jardins, etc.) i
aeris, amb productes adequats, depenent de l’accessiblitat de la zona a tractar, així
com portar  a  cap  de  manera  periòdica  prospeccions  i  seguiments  de  l’evolució
d’estos insectes al nostre municipi; i a més que se’ns informe de quin tractament i
productes s’han i  s’estan aplicant  en estos moments  i  les zones i  llocs on s’està
actuant, i la temporalitat dels mateixos, contracte de l’empresa que els ha realitzat i
de la que està realitzant-los. Jo crec que sí que es podria tractar en una comissió
informativa, de forma més succinta, i no tan a fons. Jo el que demane és que es crea
la comissió per a intentar dilucidar com i de quina forma s’està actua t, i sobretot
tindre la possibilitat, si cal, portar un tècnic expert en la matèria, poder-ho fer, cosa
que  en  una  comissió  informativa  seria  més  complicat  parle  d’un  tècnic  no  de
l’ajuntament  sinó  de  fora  de  l’ajuntament.  Devem crear  la  comissió  i  continue
pensant que s’ha de fer així.”

 Sra.  Mena  Esteve: “Nosaltres  considerem  que  per  la  problemàtica  existent  al
voltant del mosquit tigre, la creació d’una comissió informativa de seguiment i de
control, no permanent, seria oportuna, perquè així ens permetria avaluar i establir
mecanismes clars de cooperació i de coordinació de lluita contra el mosquit tigre,
també es podrien fixar els criteris  de control,  i  implicaria  també dur a terme un
seguiment dels resultats i identificar noves necessitats. Considerem que hi ha molta
feina a fer, i que això seria més enquadrable dins de la constitució d’una comissió
informativa de caràcter no permanent, de seguiment i de control.”
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 Sr. Mata Cots: “Demanar un aclariment,  perquè en el  text  no s’especifica si la
comissió  és  permanent  o  no permanent.  En la  proposta,  a  banda,  sí;  però en el
document que passa no especifica si  és permanent  o no;  perquè la  diferència  és
notable. Si la comissió és de caràcter permanent, puc compartir l’esmena presentada,
per  sent  una  comissió  de caràcter  no  permanent,  considerem que es  reuniria  en
moments puntuals i això donaria més possibilitat que participaren en ella persones
externes, com bé ha comentat el Sr. Salazar, externes a l’ajuntament, o fins i tot que
pugueren participar regidors que no estan en la mateixa Comissió d’Ordenació del
Territori, com ara el regidor d’Agricultura, d’Obres i Serveis, que està molt vinculat
a  la  matèria;  el  regidor  que  s’encarrega  del  tractament  de  la  mosca  de  poder
incorporar actuacions similars en matèria de tractament del mosquit tigre. Nosaltres
votarem en contra de l’esmena perquè considerem que la comissió informativa de
caràcter  no permanent  és justament  el  caràcter  de comissió que requereix aquest
tipus de matèria.”

 Sr.  alcalde: “Justament  la  proposta  inicial  del  grup  que  va  presentar  la  moció
parlava de la constitució d’una comissió de caràcter no permanent, però el dictamen
s’eleva i no fa al·lusió a la condició de caràcter no permanent. Respecte al fet que
altres regidors puguen participar, sap vosté que tots els regidors poden participar de
totes les comissions informatives, siguen permanents o no permanents; en aqueix
sentit,  el  regidor  d’Agricultura  o  qualsevol  altre  regidor  de  la  corporació,  siga
delegat  o  no,  siga  titular  o  no,  pot  assistir  a  qualsevol  comissió.  Per  tant  els
aclariments són que el dictamen proposaria una comissió de caràcter no permanent i
que tots els regidors poden assistir a totes les comissions.”

Se sotmet a votació l’esmena presentada pels Grups Municipals Compromís per Oliva i
Grup Socialista Municipal de l’Ajuntament d’Oliva, amb el següent resultat:

10 vots a favor (5 vots del Grup Compromís per Oliva i 5 vots del Grup Socialista
Municipal), i 10 vots en contra (6 vots del Grup Projecte Oliva, 3 del Grup Municipal
del Partit Popular, i 1 del Grup Municipal Ciudadanos).

Amb el  vot  de  qualitat  del  Sr.  alcalde,  l’esmena  presentada  pels  Grups  Municipals
Compromís per Oliva i Grup Socialista Municipal de l’Ajuntament d’Oliva s’aprova i
s’incorpora a la proposta d’acord.

Atés que, obert novament el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indiquen:

 Sr. Salazar Cuadrado: “Debatre ara és com si garbellàrem aigua. Què he de dir
que no haja dit ja; ja ho hem dit tot. Pensem que per la situació, la problemàtica que
s’ha donat és un motiu més que suficient per a crear la comissió de caràcter  no
permanent, perquè no només participarien en ella regidors designats per cada partit
sinó personal expert de l’ajuntament que, repetesc, ens puguera orientar i assessorar
millor que ho puguérem fer nosaltres mateix com a regidors, o fins i tot gent més
experta,  que els tècnics  que tenim ací  dins de l’ajuntament.  Ja han votat,  vostés
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diuen que no i debatre la proposta és perdre el temps; pense que és una esmena que
ve a llevar-li força a la propostya, i sobretot li lleva força al fet d’averiguar com s’ha
tractat, com s’està tractant i de cara al futur com es pot fer, o si es pot fer millor del
que  s’ha  fet  fins  ara.  Jo  pense  que  vostés  estan  errant,  perquè  com he  dit,  ens
llevaran la possibilitat de treballar a fons en una qüestió tan important com aquesta, i
esperem que de cara al futur no hagen de penedir-se, en el sentit que l’any que ve no
hàgem de patir una plaga d’aquestes característiques, per no haver treballat en temps
i forma, i a fons aquesta qüestió. No és qüestió de riure. És un tema molt seriós i jo
no em riuria. I no em riuria perquè jo he vist moltíssima gent afectada, i moltíssima
gent afectada que fins i tot ha hagut d’anar a l’ambulatori per a rebre tractament; no
és una qüestió menor. Jo crec que estem davant d’un problema seriós i que s’ha de
tractar com a tal. Jo pense que vostés no estan encertant i ens lleven la possibilitat de
poder averiguar a fons com i de quina forma s’està fent, i si es pot, que estic segur
que es pot fer molt millor del que s’ha fet fins ara aqueix tractament. Res més de
moment. Què he de dir més, si vostés ja ho han dit tot?”

 Sra.  Morell  Gómez: “Jo  crec  que  de  vegades  no  sé  si  portant  el  tema  a  la
dramatització a la fi es desvirtua l’objectiu, que és molt bo, d’intensificar el control
que fem en el tema de les nostres plagues. Quan es diu que llevem la possibilitat de
participar o de treballar, els vaig convidar a tots els partits de l’oposició a vindre
amb mi a la conselleria,  el  dia 16 d’octubre que vam anar,  per a tractar  amb el
director  general  sobre  el  control  de  plagues;  els  vaig  convidar  després  d’una
comissió, els vaig convidar a assistir a la conselleria a parlar del control de plagues.
Van dir que no, que no vindrien i sense cap problema els vaig dir que en tornar de la
reunió el regidor de Sanitat i jo, parlaríem al respecte. Jo crec que a la fi crec que el
que  hi  ha  és  un  gran  desconeixement;  i  m’estranya.  Jo  crec  que  l’oposició,  en
l’anterior legislatura que tinguérem desconeixement em sembla perfecte, però no els
qui venen de governar. Aquest és el pla municipal que té l’ajuntament, que tracta el
mosquit tigre; està aprovat. Hi uns experts i una empresa que fa el control i tot el
tema dels tractaments, del control contra el mosquit tigre.”

 Sr. alcalde: “Per favor, respecten el torn d’intervencions.”

 Sra. Morell Gómez: “Quan es parla que va haver un repunt, efectivament va haver
moltes pluges, i pluges i calor, mosquit; no només a Oliva, en tot el territori; però,
què ha passat  dos  setmanes després? S’ha reduït  el  nivell  de mosquit  tigre  a la
localitat d’Oliva, perquè s’han fet tots els tractaments, tots. I jo crec que tots som
conscients que hui em dia hi ha una reducció molt elevada del mosquit tigre a la
localitat.  Jo crec que de vegades fa falta,  per la meua part jo els passaré tota la
documentació que hi ha, el pla municipal que hi ha, l’any passat va vindre des de la
conselleria, l’àrea de Salut de Gandia, a estudiar el pla que té l’Ajuntament d’Oliva,
que per cert el va valorar molt positivament, i de fet nosaltres hem quedat amb la
conselleria  a  estudiar  una  millora,  un  nou  pla  municipal  per  a  lluitar  contra  el
mosquit tigre. Però de vegades fer aqueixes manifestacions que no fem res, o que fa
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falta  un pla;  no fa  falta,  el  pla ja  el  tenim,  el  que passa és que s’ha de llegir  i
conéixer.”

 Sr. Escrivà Savall: “Precisament m’havia fet gràcia la frivolitat amb què s’estava
tractant l’assumpte. Perquè si pensem que el mosquit tigre desapareixerà fent quatre
flitades... les flitades s’estan pegant; i el mosquit tigre, si plou i puja la temperatura
és el caldo de cultiu perquè el mosquit tigre prolifere. Hem de ser conscients que la
plaga del mosquit tigre és un efecte del canvi climàtic, i hem d’anar adaptant-nos i
combatre’l dia a dia; no en una comissió, un ratet i ja està.”

 Sra. Pastor Bolo: “Jo, Sra.  Morell,  que vosté ens done ací lliçons dels qui han
governat en la legislatura passada; doncs mire, sí, hem governat. Hem fet coses bé i
hem fet coses malament. Però alguna cosa bé hem fet perquè s’ha regularitzat per
primera  vegada,  i  això  ho  pot  corroborar  el  Sr.  alcalde,  que  també  ho  era  la
legislatura anterior, que per primera vegada hi havia una empresa que tenia tot el pla
d’actuació municipal per a la fumigació de tots els centres municipals, educatius, el
terme,  etc.  el  que s’ha quedat  de bo de la  legislatura  passada,  també ho pot dir
vosté.”

 Sr. alcalde: “Abans del segon torn, efectivament al llarg de la legislatura passada es
va fer un esforç per tal d’incrementar els recursos econòmics i materials, i es va fer
un contracte a través del qual es va implementar un pla; això és cert, i està ahí. La
regidora de Sanitat i Medi Ambient va treballar molt en aqueix sentit, no només per
al mosquit tigre sinó per al mosquit tigre, paneroles, desratització i desinsectació
d’edificis públics; es tracta de cada corporació millorar el d’abans; jo crec que és la
finalitat dels qui estem ací, però va haver un abans i un després en la legislatura
anterior. De totes formes vull fer una reflexió ací per recordar-los que estem en el
punt de si creem una comissió no permanent o la qüestió es tracta en les que tots els
mesos es fan d’Ordenació del Territori, o n per cert està el regidor de Salut Pública, i
he dit adés que poden assistir tots els regidors, tècnics de l’ajuntament;  en altres
ocasions, no seria la primera vegada, s’han fet grups de treball dins de la comissió,
que es poden fer, on poden assistir personal extern; però jo evitaria carregar encara
més  aquesta  administració,  perquè  sempre parlem que som molt  lents,  que  falta
personal; carregar aquesta administració novament amb un òrgan on haja d’anar un
funcionari o funcionària, a fer de secretari, alçar actes, etc. perfectament la Comissió
d’Ordenació del Territori pot crear un grup de treball, que treballe entre comissió i
comissió, amb l’assistència de tècnics externs. Crec que és possible conjuminar el
que proposa el regidor Sr. Salazar, i conjuminar-ho amb el fet de no carregar més a
aquesta administració, i anar treballant-ho al si de les comissions informatives. És
una reflexió, sense cap ànim de fer polèmica.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Jo de veritat que no és un tema que jo vulga polemitzar, ni
tampoc és tracta de culpabilitzar a ningú, sinó intentar que no torne a passar el que
ha passat el que ens ha passat enguany. Però bé, escoltant a la Sra. Morell ja està
acusant-nos que nosaltres ens n’hem passat, que molt de parlar però a l’hora de la
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veritat. Mire, vosté no ens va dir ni que anava el dia 16, ni nosaltres tampoc li vam
dir que no volíem saber res. Això no és veritat. Vosté va dir alguna cosa que havia
d’anar a vore el director general, però no ens va dir ni quin dia, ni a quina hora, ni en
quin moment; per tant, això no és cert el que vosté diu, ni de la forma que hi diu;
canvia molt de dir que el dia 16 anirem, i qui vulga vindre, a tal hora ens vorem a la
porta de l’ajuntament; no. Vosté sí que va deixar caure que anava a vore el director
general, no sabem si ho va dir seriosament o no. De totes formes, li he de dir una
cosa, el director general, que és un càrrec polític, posat pel polític, si és igual que els
altres directors generals  com el del PATIVEL, el  Sr. Lluís Ferrando, a què hem
d’anar; per a perdre el temps. Ens dirà que això és normal, com estan dient vostés,
que és una plaga puntual, quatre actuacions, flitades i quatre cosetes i ja està; tot
controlat i no passa res, i que els depredadors naturals faran la feina que nosaltres no
som capaços de fer. Això és el que ens diria menys o menys; segur. Per tant és
perdre el temps. Jo em remet a parlar amb els municipis, vore els municipis què
estan fent, què estan demanat els altres municipis afectats per aquesta plaga, que hi
ha molts municipis afectats, Oliva també, per desgràcia és un municipi afectat per la
plaga de mosquit tigre, així ho reconeix la Conselleria de Sanitat i Salut Pública, i
per tant s’han de prendre una série de mesures que no estem prenent; a la vista està.
Altres  municipis  estan fent-ho i  està donant-los resultat,  bon resultat;  i  nosaltres
estem patint les conseqüències. Simplement el que pretenem, el que pretenc i supose
que els meus companys també, és que una situació com la d’enguany no es torne a
repetir; no ha sigut un moment i ja està, ja se n’han anat, i no n’hi ha. Clar que no
n’hi ha, si es tanca dins de casa segurament no en vorà cap; isca, isca al carrer i vorà
si n’hi ha encara; encara n’hi ha, no tants com hi havia aquest estiu, ni en el mes de
setembre passat, però també n’hi ha. És que ha sigut una situació molt greu; és que
la gent que treballa que té activitats al camp, no podien estar fent la seua activitat,
bàsicament  agrícola,  o  per  exemple  els  jardiners,  o  per  exemple  la  gent  que  ha
vingut a passar uns dies ací, ha hagut de deixar-se el lloguer pagat i tot i anar-se’n a
casa; i no cal repetir altra vegada el mateix, la gent que ha hagut d’anar perquè la
tractaren a l’ambulatori. És que no és una situació habitual, és que la publicitat que
ens fan no és gent bona, per tant, a través d’una comissió no permanent, on tenim la
possibilitat de descarregar de feina als tècnics de l’ajuntament, portant gent de fora
de l’ajuntament, és el que volem; perquè a la millor, gent que ve de fora, que ja té
una experiència en aquesta plaga i que està donant resultats, bons resultat, en altres
llocs,  poder  aplicar-la  ací  al  nostre  municipi.  I  no frivolitzem en absolut,  no és
qüestió  de  quatre  flitades,  ni  quatre  coses  i  au.  No;  ni  que  ens  diga  el  director
general que ja s’està fent; no perdone, el que s’està fent és el que estem patint; i el
que estem patint és molt greu. Per tant no s’estan fent les coses. I que em traga un
paperet  i  ja està;  va,  per favor. De paperets  tots ens tenim; mire,  ací  en tinc un
grapat.”

 Sr. Llopis Ibiza: “Jo no explicaré novament el que ja ha explicat molt bé la meua
companya, per què hem de tindre aqueixa comissió no permanent, però sí que no
vaig a permetre  que es mentesca i  que ens diguen a nosaltres coses que no han
ocorregut. I això és el que ha fet vosté hui, Sra. Morell, menteix novament. Jo li
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aconsellaria que fera com el seu soci de govern, com el Sr. alcalde, amb ell hem anat
al ministeri, hem anat a conselleria, quan ens ha convocat en forma i en una reunió
seriosa. Vosté va ballant pels corredors, solta el que a vosté li ve en gana, com ara
he d’anar a vore un director general, si voleu, si... sense dia, sense hora, sense saber
de quins temes va a parlar. Així ens convoca? I ho diu ací seriosa; és que hauríem
callat; però ho diu d’una forma com si fórem nosaltres els qui no hem volguérem
anar. Però si estem dient-li nosaltres de fer una comissió no permanent, i  vostés
s’assusten de la feina, s’assusten, no volen carregar-se que ja anem prou carregats de
treball. Escolten, ens ha elegit el poble per a aquestes coses; perquè per a ser sincer,
aquest estiu es va tractar com ha dit el Sr. alcalde, abans de l’estiu, es va tractar, ho
dic perquè el Partit Popular en l’altra legislatura va ser molt crític en el tractament
del mosquit  tigre,  i  aquest estiu sí que vam vore uns canvis positius,  a millor,  i
aquest  estiu  vam tindre  una  milloria;  no  es  van  eliminar,  però  vam tindre  una
milloria. On està el problema? Quan han arribat les pluges, l’estiu de sant Miquel
que coneixem tots,  una nova calor,  i  ahí  és on no teníem nosaltres el  control.  I
aquestes comissions serveixen per a tractar aquestos temes, que uns especialistes ens
diguen quines dates són les que es poden produir aquestos canvis climatològics, o el
que  siga,  i  que  puguen fer  aquesta  gran plaga  que estem patint;  que  no és  una
tonteria qualsevol. Jo no sé la gent que seguirà després els plenaris, però Sr. Escrivà,
dir això de quatre flitades, jo ho he anotat, no m’esperava escoltar-ho en un plenari,
quan la gent, com ha dit el Sr. Salazar, ha patit molt. La gent ha patit molt i no tenim
perquè  adaptar-nos  a  una  plaga  que  no  hauríem de  tindre,  i  nosaltres  de  joves
tampoc l’hem patida. I ara la tenim. No ens hem d’adaptar sinó solucionar-la, que
per això tenim els mitjans adequats per a solucionar-ho. No amb quatre flitades però
sí amb el que han fet altres poblacions, que actualment estan actuant com toca, i no
tenen els problemes que tenim nosaltres;  que fins i tot,  no de les denúncies dels
grups de l’oposició, si és que els mitjans de comunicació es van avançar als grups de
l’oposició, dient-nos que Oliva, a l’Ajuntament d’Oliva, ens ha pillat el bou amb la
plaga  del  mosquit  tigre;  però si  és que hem sigut titulars  de tots  els  mitjans  de
comunicació, perquè la gent estava escandalitzada de vore com els seus fills anaven
pels carrers inflats de picades de mosquits. I vostés ens aboquen que si no volem
anar a la conselleria a parlar amb el director general,  o que si allò. Siguem més
seriosos. Jo els ho dic, recapaciten que per una miqueta més de treball, crec que el
treball estaria recompensat en l’agraïment de la nostra ciutadania.”

 Sra. Morell Gómez: “Sr. Llopis, jo li demane un poc de respecte. Li ho dic perquè
jo no vaig ballant pels corredors; de veritat li ho dic amb la màxima alegria referint-
me a vosté. Jo li ho vaig dir en la sala de comissions, a tots els partits que estiguen
allí; m’alegra que el Sr. Salazar ratifique que no estava al corredor ballant, sinó que
estava a la sala de comissions i vaig dir que anava a fer la visita a la Conselleria de
Sanitat i de Salut Pública, per a tractar el tema del mosquit tigre; que si algú em
volia acompanyar, perfectament podíem anar. I no ho feia ballant pels corredors, Sr.
Llopis. Jo li demane, almenys, un poc de respecte en referir-se a la meua persona.
Respecte a experts, jo ahí li done la raó, Sra. Pastor. Jo no ho deia referint que la
tasca no s’ha fet bé la legislatura passada; al contrari, estava dient que sí que s’ha fet
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bé la tasca, que hi ha una bona empresa, uns bons experts, i estan fent el control de
la plaga i el seguiment de la plaga del mosquit tigre. Aqueix pla, el que passa que jo
estava escoltant d’algun regidor que no hi havia cap tipus de pla; jo el que estava
dient és que sí, que el pla existeix, que el pla està i el pla ve treballat de l’anterior
legislatura. I totes les campanyes que s’han fet també estan recollides en el mateix
pla, perquè l’ajuntament té un pla d’actuació municipal. I és el que jo estava dient.
El  fet  de  fer-ho  en  les  mateixes  comissions  informatives  és  que  van  a  tindre
continuïtat, no van a ser reunions esporàdiques, que hui et reuneixes i demà no; en
les mateixes comissions informatives, que són els òrgans on estem representats tots
els partits polítics, anem a tractar i fer el seguiment del mosquit tigre i de qualsevol
plaga que tinguem. No es merma la capacitat de ningú, ni la participació dels partits
polítics;  crec  que  és  millor.  Quantes  comissions  s’han  creat  que  no  han  tingut
seguiment? En aquestes comissions informatives, que estan constituïdes i tots els
mesos es reuneixen, és un gran òrgan de participació i de fer el seguiment. Dit això,
ho ratifique. Hi ha una pla, hi ha una empresa, hi ha uns tractaments que s’estan fent
i estan donant uns bons resultats; perquè espere que ningú pense que el mosquit tigre
està  a  Oliva,  que  només  viu  a  Oliva  i  només  s’ha  quedat  a  Oliva.  És  un  gran
problema que tenim en tot el litoral, en tot el Mediterrani, perquè el mosquit tigre ha
vingut i  en aquest moment,  que no hi ha un tractament  efectiu  al  cent  per cent,
malauradament ha vingut per a quedar-se.”

 Sr. Escrivà Savall: “Precisament quan parlava de frivolitat era eixa, el fet de pensar
que anem a revertir el canvi climàtic en duies comissions; de fet, tots els experts
diuen que cal adaptar-se a la nova condició, perquè el canvi climàtic s’ha convertit
en emergència, quan érem menuts no hi havia aquestos mosquits, clar, perquè ha
canviat el sistema, el medi ambient. És veritat que s’ha de controlar, però ja s’està
fent.”

 Sr. Mata Cots: “És evident. El canvi climàtic és un dels principals culpables que a
tota la franja mediterrània hi haja un increment del mosquit tigre. Això ho coneixem
tots  i  és  normal  que  en  arribar  la  temporada  d’estiu  s’incremente  el  nombre  de
mosquits. Coneixíem aqueix document, Sra. Morell; ho ha plantejat vosté com i els
qui hui estem en l’oposició que abans érem equip de govern com si desconeguérem
aqueix  document;  no  té  res  a  vore  amb  això.  Precisament  en  aqueixes  tasques
d’execució del programa, és per això que es demanava, entenc jo, la creació de la
comissió informativa creada ad hoc, per a tractar el tema del mosquit, per a fer un
seguiment  clar,  per  a  tindre  informació  tots  els  grups  municipals,  i  per  a  poder
aportar  cadascú de nosaltres  aquelles  solucions o punts de vista que considerem
oportuns. El que passa és que jo entenc que integrar-se aquest seguiment dins de la
Comissió d’Ordenació del Territori pot acabar diluint aquest seguiment, no tractant
el  tema  amb  la  freqüència  adequada.  Per  això  una  comissió  que  anualment  es
reunira, en els moments puntuals de màxima població de mosquit tingre a la nostra
localitat, podria portar a tindre un seguiment i una participació millor. Si vostés, que
són  els  qui,  en  aquest  cas  el  Sr.  Monzonís,  que  és  membre  de  la  Comissió
d’Ordenació del Territori, es compromet que aquest tema en les comissions es tracte
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amb l’assiduïtat adequada i que se li dedique el seu temps, bé; no podem dubtar de
vostés.  Però jo  considere  i  continue  considerant  que la  proposta  d’una comissió
creada per a tractar aquest assumpte hauria ajudat a tindre una major rigidesa, un
major seguiment sobre l’assumpte. No obstant això, integrant-la en Ordenació del
Territori podem fer la mateixa feina, i si vostés es comprometen a tractar l’assumpte
i  portar-lo  amb  assiduïtat,  nosaltres  estem  d’acord.  Però  com  dic,  el  tema  del
mosquit  tigre  és  evident  que  el  canvi  climàtic  està  portant  un  augment  de  la
població, això és correcte i això ho compartim tots, però les mesures no s’han de
deixar de prendre, això és el que demanem i això és el que el Sr. Salazar plantejava
en la seua moció,  que no es descuide l’assumpte,  que es tracte el tema, som un
municipi turístic,  som un municipi que per orografia, i amb el clima de la ciutat
d’Oliva, tenim bastant zones humides, i això porta una major població de mosquit
tigre. Simplement això; de la nostra part, per part de Projecte Oliva, desitgem que es
faça el seguiment adequat i que puguem prendre les mesures adequades per a la
reducció  del  mosquit  tigre.  I  per  últim,  i  acabar,  fer  una  última  reflexió,
personalment lamente un poc la polèmica que s’està obrint sobre un assumpte que
crec que és de sentit comú, que crec que tots en aquesta sala estem d’acord que s’ha
de reduir la població de mosquits tindre, bé siga pels danys que causa, bé per les
incomoditats, siga pel que siga, però crec que és un assumpte en què la corporació
municipal no ha de tindre fissures.”

 Sr. Llopis Ibiza: “Les al·lusions de la Sra. Morell. Quan he dit ballar, volia dir pels
corredors, que és on ens ho va dir. Vosté ha dit ací clarament que va ser en una
comissió informativa; aleshores jo li pregaria que ens donara l’acta de la comissió
on vosté, en la dita comissió, ens va informar als grups de l’oposició la data, l’hora,
on anaven, amb qui anaven; i així jo li podré dir si vosté tenia raó o no. Perqu+è jo
també demane respecte, perquè en poques paraules ens està mentint, i per a mi això
també és faltar al respecte.”

 Sr. alcalde: “Sr. Llopis, jo crec que ha quedat clar.”

 Sr. Llopis Ibiza: “És això; comissió informativa, la Sra. Morell. Jo dic que no, pels
corredors. Un dels dos ha de tindre la raó.”

 Sra. Morell Gómez: “Em torne a ratificar en el mateix. Va acabar la comissió que
jo presidia i vaig donar la informació. En cap moment va ser en un corredor. No sé
si algú se’n recorda, però no va ser pels corredors. Que no té cap importància el fet,
però en cap moment era ballant pels corredors.”

El Ple de l’Ajuntament, amb 16 vots a favor (5 vots del Grup Compromís per Oliva, 5
vots del Grup Socialista Municipal, i 6 vots del Grup Projecte Oliva,) i 4 abstencions (3
del Grup Municipal del Partido Popular, i 1 del Grup Municipal Ciudadanos), acorda
aprovar el dictamen, i en conseqüència acorda que Totes aquelles qüestions relacionades
amb el seguiment i control per combatre de manera efectiva la plaga de mosquits tigre
al municipi seran tractades al si de la Comissió Informativa d’Ordenació del Territori,
tant en les sessions ordinàries com, si escau, en sessions extraordinàries.
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SETÉ.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS SOBRE EL PLA DE
COMBATRE  AMB  URGÈNCIA  LA  PLAGA  DE  MOSQUITS  TIGRE  AL
MUNICIPI D’OLIVA PER QÜESTIÓ DE SALUT PÚBLICA.

Es dóna compte de la Moció presentada pel Grup Municipal Ciudadanos, amb registre
d’entrada núm. 16027, de data 27 de setembre de 2019, que diu textualment:

“MOCIÓ per combatre amb urgència la plaga de mosquits tigre al municipi d’Oliva per 
qüestió de salut pública.

José  Salazar  Cuadrado,  Portaveu  del  Grup  Polític  Municipal  Ciudadanos  de  l’Ajuntament
d’Oliva, per mitjà del present escrit, i a l’empara d’allò que s’ha establit per la Llei 7/1985, de 2
d’abril,  Reguladora  de  les  Bases  del  Règim Local  i  el  Reial  Decret  2568/1986,  de  29  de
novembre, pel que s’aprova el Reglament d’Organització Funcionament i Règim Jurídic de les
Entitats Locals, article 97.3, presenta al Ple la següent

MOCIÓ
Son cada vegada més, i de manera més que justificada, les queixes dels visitants i veïns d’Oliva,
sobretot d’aquelles persones que realitzen qualsevol activitat al camp o a l’aire lliure, com  a
conseqüència de les picadures de mosquits amb una virulència i agressivitat desconeguda en
la  nostra  zona  fins  l’aparició  d’esta  plaga,  i  amb  més  intensitat,  després  de  les  últimes
pluges, fins al punt de tindre que necessitar tractament ambulatori les persones afectades per les
picadures d’estos insectes.

Este mosquit, d’orige subtropical, es caracteritza per una picadura que produïx lessions amb un
fort  component  inflamatori  i  origina  reaccions  al·lèrgiques  greus.  També  preocupa  la  seua
elevada capacitat per a transmetre agents patògens responsables de malalties tropicals de gran
preocupació a nivell mundial com la Febra Groga, el Virus del Nil Occidental, a més de la
transmissió i expansió d’enfermetats com el Dengue, la Chikunguaya o el Zika.

El Departament de Patologia Animal de la Facultat de Veterinària de Saragossa, advertix que
«les autoritats han de prendre consciència i invertir en la prevenció. No cal esperar a trobar el
mosquit, cal anticipar-se. No sols és necessari dedicar partides pressupostàries al control de la
plaga, sinò també a la prevenció del problema. 

Atés que el terme municipal d’Oliva i la seua orografia, el clima i les condicions ambientals
favorables (Nombroses zones humides, com el Parc Natural de la Marjal Pego-Oliva, un gran
entramat de séquies, valls i desaigües en la part baixa del municipi) fan del nostre municipi un
lloc idoni per a la proliferació del mosquit tigre. 

En  el Grup  municipal  Ciudadanos  d’Oliva,  pensem  que  es  fa  més  necessari  que  mai
combatre,  de  forma  òptima  i  eficient  esta  plaga;  es  necessiten  tractaments  controlats  per
empreses especialitzades en estes qüestions i, que a més, cal actuar de forma urgent amb la
intenció de solucionar este problema de salut pública. És per això, i a fi d’erradicar i controlar
dita plaga,  a més d’actuar preventivament, que presentem al  Ple de l’Ajuntament la següent
proposta 
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ACORD
PRIMER.-  Que l’Ajuntament d’Oliva habilite una partida econòmica suficient per posar en
marxa un Pla Urgent d’Actuació que incloga una estratègia global preventiva i de lluita contra el
mosquit tigre i altres espècies d’estos insectes, que incloga tractaments terrestres dins i fora de
les  zones  urbanes  (imbornals,  jardins,  etc.)  i  aèris,  amb  productes  adeqüats,  depenent  de
l’accessiblitat de la zona a tractar, així com portar a cap de manera periòdica prospeccions i
seguiments de l’evolució d’estos insectes al nostre municipi.

SEGON.-  Que a més de l’anterior, l’Ajuntament d’Oliva sol·licite a la Conselleria de Sanitat
suport tècnic, econòmic i assessorament com a municipi afectat per la plaga del mosquit tigre en
tal de combatre’l.

TERCER.-  Que l’Ajuntament d’Oliva informe a la població sobre els  plans de lluita,  amb
especial atenció en la detecció i eliminació dels llocs potencials de cria d’esta espècie ( botelles,
recipients amb aigua estancada, etc.).

QUART.- Traslladar este acord a la Conselleria de Sanitat de la Generalitat Valenciana.”

Atés que, obert el torn d’intervencions, es produeixen les que tot seguit s’indiquen:

 Sr. Salazar Cuadrado: “Un xicotet incís abans de tractar la moció, perquè estem
parlant que açò és conseqüència que s’haja instal·lat ací pel canvi climàtic; no és
només pel canvi climàtic. Jo no sé si vostés saben que a aquest mosquit també se’l
denomina amb el sobrenom del mosquit viatger. Ho han escoltat? Què vol dir això?
Que no agarra un taxi i se’n ve d’allà a ací; no. S’instal·la en qualsevol recipient que
hi haja aigua, siga d’un camí que el porte a cobert, un vaixell que vinga d’Amèrica
del Sud, o d’on siga, arriba ací i d’ací va agarrant, no a fortes volades, que no és un
animal que vole a grans distàncies sinó a curtíssimes, però sí que té l’habilitat de
posar-se en qualsevol transport,  i així ha anat escampant-se per tota la conca del
Mediterrani. Que no és només pel tema del canvi climàtic, sinó per l’habilitat de
l’insecte  d’anar instal·lant-se allà  on crega convenient;  i  obviament si es combat
com Deu mana, no té la proliferació que ha tingut ací. Jo no dic que no s’estiga fent
absolutament res per part de l’ajuntament, ni en cap moment he dit això; s’està fent,
però no s’està fent prou; prou perquè no ocórrega el que ha ocorregut enguany. La
moció ve a dir això, que a conseqüència de la situació que estem patint, cada vegada
més  i  de manera  més que justificada,  les  queixes  dels  visitants  i  veïns  d’Oliva,
sobretot d’aquelles persones que realitzen qualsevol activitat al camp, a l’aire lliure,
a  conseqüència  de  les  picadures  de  mosquit,  amb  virulència  i  agressivitat
desconeguda  en  la  nostra  zona  fins  a  l’aparició  d’aquesta  plaga,  i  amb  més
intensitat, després de les últimes pluges, fins al punt d’haver de necessitar tractament
ambulatori  les  persones  afectades  per  les  picadures  d’aquestos  insectes.  Aquest
mosquit, d’origen subtropical, es caracteritza per una picadura que produeix lesions
amb un fort component inflamatori  i origina reaccions al·lèrgiques greus. També
preocupa la seua elevada capacitat per a transmetre agents patògens responsables de
malalties tropicals de gran preocupació a nivell mundial com ara la febre groga, el
virus del Nil  occidental,  a més de la transmissió i  expansió de malalties  com el
dengue, la chikunguaya o el zika. I dic que el Departament de Patologia Animal de
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la Facultat de Veterinària de Saragossa, adverteix que les autoritats han de prendre
consciència i invertir en la prevenció. Aqueixa és la qüestió, la prevenció. No cal
esperar a trobar el mosquit, cal anticipar-se. No sols és necessari dedicar partides
pressupostàries al control de la plaga, sinó també a la prevenció del problema. Atés
que  el  terme  municipal  d’Oliva  i  la  seua  orografia,  el  clima  i  les  condicions
ambientals favorables, tenim nombroses zones humides, el parc natural de la Marjal
Pego-Oliva,  un  gran  entramat  de  séquies,  valls  i  desaigües  en  la  part  baixa  del
municipi,  fan del nostre municipi  un lloc idoni  per a la proliferació del mosquit
tigre. En el Grup municipal Ciudadanos d’Oliva, pensem que es fa més necessari
combatre,  de  forma  òptima  i  eficient  aquesta  plaga;  es  necessiten  tractaments
controlats per empreses especialitzades en aquestes qüestions i, que a més, cal actuar
de forma urgent amb la intenció de solucionar aquest problema de salut pública. És
per això, que proposem el següent acord; primer, que l’Ajuntament d’Oliva habilite
una partida econòmica suficient per posar en marxa un Pla Urgent d’Actuació que
incloga una estratègia global preventiva i de lluita contra el mosquit tigre i altres
espècies d’aquestos insectes,  que incloga tractaments terrestres dins i fora de les
zones urbanes (embornals, jardins, etc.) i aeris, amb productes adequats, depenent de
l’accessibilitat  de  la  zona  a  tractar,  així  com portar  a  cap  de  manera  periòdica
prospeccions  i  seguiments  de  l’evolució  d’estos  insectes  al  nostre  municipi.  La
segona  proposta,  que  a  més  de  l’anterior,  l’Ajuntament  d’Oliva  sol·licite  a  la
Conselleria  de  Sanitat  suport  tècnic,  econòmic  i  assessorament  com a  municipi
afectat per la plaga del mosquit tigre en tal de combatre’l. Tercer, que l’Ajuntament
d’Oliva informe a la població sobre els plans de lluita, amb especial atenció en la
detecció i eliminació dels llocs potencials de cria d’aquesta espècie, i indique que
botelles, recipients amb aigua estancada, solen ser niu de cria d’aquestos insectes. I
finalment,  quart,  traslladar  l’acord  a  la  Conselleria  de  Sanitat  de  la  Generalitat
Valenciana. Per cert, també he de dir que la Conselleria de Sanitat sí que ha adoptat
una série de línies de subvencions, que per cert es podien sol·licitar fins a 15.000
euros, i l’Ajuntament d’Oliva, també és veritat que va eixir el dia 20 de juny i hi
havia vint dies hàbils per a sol·licitar, i no sé si vostés amb tot el maremàgnum de
l’acord se’ls va oblidar; no sé si han arribat a demanar aquesta subvenció. Dit això,
li dic que no és qüestió no només ara actuar després de, sinó que jo faig especial
esment a la prevenció; és fonamental la prevenció. La prevenció s’ha de tractar a
partir  d’ara.  Ara és el moment de poder adoptar un acord, i  per a això fan falta
diners; jo no sé els diners, per això vull saber, a través d’una comissió de caràcter no
permanent, exactament, exactament, quin és el muntant del pressupost que vostés
estan usant per a combatre aquesta plaga; perquè estic segur que no és qüestió de
15.000 o  20.000 euros;  estem parlant  de  molts  més  diners  per  a  poder  fer  una
actuació  efectiva.  Aqueixa és la  qüestió;  que a través  d’una comissió d’aquestes
característiques, en temps i en forma, i els especialistes que cal, podríem saber quan,
com i de quina forma podem invertir perquè no torne a passar això, el que hem patit
enguany.”

 Sra. Mena Esteve: “El nostre grup municipal votarà a favor de la moció presentada,
perquè  considerem  que  també  s’ha  d’abordar  des  de  l’àmbit  municipal  aquesta
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problemàtica, i donar una resposta contundent en matèria de prevenció i lluita contra
el mosquit tigre. S’ha dit que sí que hi ha un pla, però per a nosaltres considerem
que no és suficient perquè aquest problema d’un temps cap ací preocupa i molesta
als ciutadans, i intervenen tres factors, per una banda una qüestió de salut pública,
tenim  el  factor  sanitari;  tenim  el  factor  de  l’activitat  social,  i  també  s’inclou
l’element  turístic  i  tindríem  també  el  factor  econòmic  de  la  zona.  Per  tot  això
considerem que aquesta moció hem de recolzar-la.”

 Sra. Morell Gómez: “El nostre grup votarà favorablement, votarà que sí a la moció;
de fet la majoria de coses, per no dir tots els punts, l’ajuntament està actuant des de
fa temps per a donar solució, per a millorar l’eficàcia del control del mosquit tigre.
En  el  primer  punt,  l’ajuntament  ja  està  fent  els  tractaments;  en  el  segon,
l’ajuntament nosaltres vam estar el dia 16 d’octubre i vam quedar que anem a enviar
el nostre pla de control de plagues, perquè el mateix laboratori  de la Generalitat
Valenciana analitze si les mesures que estem aplicant  nosaltres són mesures que
abasteixen al control de la plaga; i fins i tot ells, els mateixos laboratoris, en cas que
hi haja cap deficiència ens informaran de com millorar el nostre pla. Aqueixes són
les  gestions  que  nosaltres  vam  fer  el  16  d’octubre,  i  estem  recopilant  tota  la
informació, per a enviar-ho a la conselleria i que el laboratori ho analitze. I després,
respecte a l’informe de la població, aquest sí que és molt important, la prevenció sí
que és important mantindre informació i plans de conscienciació per a la gent,  i
també un manual de bons usos; està en la pàgina web de l’ajuntament, jo crec que
l’ajuntament ha d’intensificar, ara quan passe la Setmana Santa per a aconseguir un
control de bones pràctiques en cadascuna de les cases, per a fer el control. Però tot el
que siga millorar, per la nostra part anem a continuar treballant. I és cert, respecte al
pressupost actual,  enguany s’incrementarà la partida de control de plagues; quan
tinguen a l’abast el pressupost podran vore-ho, que les partides s’han incrementat.
Respecte a la subvenció, l’ajuntament va demanar la subvenció i la setmana passada
es va resoldre la subvenció de la Generalitat Valenciana respecte al mosquit tigre, i
l’Ajuntament  d’Oliva  ha  obtingut  també  una  subvenció  per  al  tractament  del
mosquit tigre.”

 Sr. Escrivà Savall: “El  Grup Municipal  Compromís  per Oliva,  també recolzarà
aquesta moció, perquè va en la línia de totes les mesures que s’han anat aportant a
l’ajuntament fins el moment, i creiem que és prioritari lluitar contra el mosquit tigre.
Com bé ha dit, aquest mosquit prolifera en llocs on s’estanca l’aigua; però el que no
ha comentat és que segons els experts és que aquest mosquit sí que es transporta a
través de mitjans de transport, però ell pel seu compte no és capaç d’anar massa
lluny; de fet,  l majoria de mosquits que ens piquen a casa és molt  probable que
estiguen  criant  allí  mateix,  al  balcó,  o  la  terrassa  o  el  jardí.  Aleshores,  també
aprofite,  no hi  ha cap dubte,  des de la  Regidoria  de Participació Ciutadana i  de
Comunicació treballarem en conjunt amb la ciutadania i la institució.”

 Sra.  Pastor  Bolo: “Tenim  prevenció,  conscienciació,  voluntat  política  i  acord
polític. Per tant jo crec que ja està tot debatut ací, i són els ingredients perfectes
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perquè estiguem on hem d’estar i que la nostra ciutadania note una millora. Jo no
vull obrir un debat, però tenim un problema greu, ja que som zona turística, en la
séquia Mare, per l’altura de la plaça d’Europa, s’embassa molta aigua; i està bé que
jo a casa el platet de baix de la planteta no tinga aigua, però hem de mirar aqueixos
punts candents que és on proliferen molt els mosquits.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “He d’agrair a tots els grups, del govern i de l’oposició, el
fet  que  hagen  recolzat  aquesta  moció.  Demostren  que  estan  conscienciats  en  la
problemàtica i que volem millorar la situació i hem de previndre, no hem d’actuar
després de, sinó abans de, és la millor forma de previndre. Recolzant la moció estem
demostrant que reconeixem el problema, ha sigut un problema greu i per tant s’ha
d’actuar millor que s’ha fet fins ara, que no dic que no s’haja actuat, per no patir les
conseqüències que hem patit enguany, que han sigut molts greus les conseqüències.
Donar les gràcies a tots els grups polítics i a esperar que comencem a treballar en
aquest sentit i que l’any que ve no patim les conseqüències tan negatives que hem
patit enguany, per culpa de la picadura d’aquest insecte.”

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  aprovar  el
dictamen transcrit anteriorment.

HUITÉ.-  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  CIUTADANS  SOBRE
L’AMPLIACIÓ  DELS  SERVEIS  DE  VIGILÀNCIA,  SALVAMENT,
SOCORRISME I PRIMERS AUXILIS EN ELS PLATGES D’OLIVA, FINS Al 12
D’OCTUBRE, I ELS DIES DE SETMANA SANTA.

Es dóna compte de la Moció presentada pel Grup Municipal Ciudadanos, amb registre
d’entrada núm. 15782, de data 23 de setembre de 2019, que diu textualment:

“Moció perquè l’Ajuntament amplie  els  serveis  de Vigilància,  Salvament,  Socorrisme i
Primers  Auxilis  en  les  diferents  platges  d’Oliva  fins  a  la  finalització  del  pont  del  12
d’octubre i també en els dies de Setmana Santa a partir del pròxim pressupost i any.

 José  Salazar  Cuadrado,  Portaveu  del  Grup Polític  Municipal  Ciudadanos  de  l’Ajuntament
d’Oliva, per mitjà del present escrit, i a l’empara del que s’estableix per la Llei 7/1985, de 2
abril, Reguladora de les Bases del Règim Local i el Reial decret 2568/1986, de 29 de novembre,
pel qual s’aprova el Reglament d’Organització Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats
Locals, article 97.3, presenta a Ple la següent MOCIÓ

Davant els tràgics episodis que recentment hem viscut a la ciutat d’Oliva, i més en concret a les
nostres platges, els successos de les quals s’han saldat en un mes de setembre negre amb un
resultat  de  tres  víctimes  mortals  per  ofegament,  és  necessari  dur  a  terme  un  exercici  de
recapacitació i avaluació al voltant de quines mesures podem prendre des de les institucions per
a poder evitar, en la mesura que siga possible, que aquest tipus de tragèdies es produïsquen.

Sense  ànim d’assenyalar  a  ningú,  i  conscients  que  en  multitud  d’ocasions  la  defunció  per
accident pot ser un succés fruit del maleït atzar o la fatalitat, la present reflexió ens espenta a
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destriar  sobre  la  possibilitat  de  presentar  propostes  materials,  en aquest  cas  a l’Ajuntament
d’Oliva, institució a la qual el present grup Municipal directament es deu.

Des del Grup Municipal Ciudadanos Oliva estem convençuts del benefici que suposaria una
proposta d’ampliació dels serveis de Vigilància, Salvament, Socorrisme i Primers Auxilis a les
Platges d’Oliva.

Habilitar uns serveis bàsics que proveïren a les nostres platges de la presència de la Creu Roja
en aquest àmbit, més enllà del període que comprén entre el 15 de juny i el 7 de setembre, i en
concret ampliant-lo fins a la finalització del pont del 12 d’octubre, incloent també els dies de la
Setmana Santa, implicaria que durant el període immediatament post temporada alta, però que
també amb concurrència turística, les nostres platges gaudiren de major seguretat i informació
per als visitants i banyistes, ja que de tal manera es podrien indicar quines àrees de la nostra
platja serien les més aconsellables en aquest sentit per al bany per la presència de les persones
encarregades de dur a terme aquest servei.

Així doncs, en aquest sentit aquesta proposta té una doble vessant, tant d’una banda en matèria
de seguretat com per una altra de caràcter econòmic, ja que amb excepció d’alguna tempesta o
gota freda que es produïsca durant el mes de setembre, encara en aqueixes dates tant entre
setmana com especialment en cap de setmana, són moltes les persones que es desplacen a les
nostres platges, i que amb un servei de Vigilància, Salvament, Socorrisme i Primers Auxilis
ampliats fins a l’esmentat pont del 12 d’octubre incrementaria l’atractiu turístic per l’oferta de
serveis disponibles.

Per això, d’una part es disposaria d’una capacitat de reacció més immediata davant possibles
tragèdies com les viscudes en aquest mes de setembre i, per una altra s’estaria apostant per la
tan desitjada desestacionalització o prolongació de l’època estival.

Cert és que l’habilitació d’aquests serveis seria una mesura extraordinària per no haver-se donat
en  les  precedides  temporades  després  de  la  data  del  7  de  setembre,  però  la  conjuntura
econòmica a  l’Ajuntament  d’Oliva és  diferent  en aquest  moment,  i  per  la  seua situació de
superàvit  pot  permetre  sense  suposar  això  un  esforç  inassumible,  ja  que  no  parlem
necessàriament d’un servei que ocupe la totalitat del servei que es presta en temporada alta, sinó
d’almenys un servei bàsic que, entre altres, puga facilitar la hissada de banderes en totes les
platges, amb bandera roja on no s’aconseguisca la prestació de servei i, si les condicions del mar
i meteorològiques ho permeten, amb bandera verda o groga allà on aquest servei sí que s’estiga
prestant, en definitiva dotar de més seguretat per a les nostres platges.

Per  tot  això,  perquè  les  condicions  econòmiques  heretades  per  l’actual  consistori  sí  que
permeten  l’assumpció d’aquesta  inversió en aquest  moment,  perquè  d’aquesta  forma poden
salvar-se vides de persones que d’una altra manera podrien perir i perquè seria beneficiós per a
la desestacionalització o pròrroga d’estiu fins al concorregut pont del 12 d’octubre i els dies de
Setmana Santa, elevem al Ple de l’Ajuntament la següent proposta d’ACORD

Que el ple de l’Ajuntament aprove un increment econòmic suficient en la partida pressupostària
assignada a la prestació dels serveis de Vigilància, Salvament, Socorrisme i Primers Auxilis en
les  diferents  platges  d’Oliva  per  a  la  seua  ampliació  fins  a  la  finalització  del  pont  del  12
d’octubre i també per a la prestació del mateix en els dies de Setmana Santa a partir del pròxim
pressupost i any.”
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El Sr. Josep Escrivà Savall, portaveu del grup Municipal Compromís d’Oliva i la Sra.
Ana María  Morell  Gómez,  portaveu del  Grup Socialista  Municipal  de l’Ajuntament
d’Oliva, a l’empara de l’art. 97.5 del Reglament d’Organització, Funcionament i Règim
Jurídic de les Entitats Locals, presenten la següent moció AL PUNT ÚNIC de l’acord
de la moció presentada pel Grup Municipal de Ciudadanos “Moció perquè l’Ajuntament
amplie  els  serveis  de  Vigilància,  Salvament,  Socorrisme  i  Primers  auxilis  en  les
diferents platges d’Oliva fins a la finalització del pont del 12 d’octubre i també en els
dies de Setmana Santa a partir del pròxim pressupost i any”, que literalment diu: 

ESMENES DE SUBSTITUCIÓ
“L’Ajuntament d’Oliva estudiarà la possibilitat de millorar i ampliar el servei de Vigilància,
Salvament, Socorrisme i Primers auxilis, en funció de paràmetres d’afluència ciutadana a les
platges i d’altres paràmetres que posen de manifest la necessitat de millorar la prestació del
servei actual. El mateix contracte actual, permet l’ampliació del servei sense recórrer a una nova
licitació, per la qual cosa s’estudiaran les mesures oportunes que comporten una millora del
servei actual”.

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que a tot seguit s’indiquen:

 Sra. Morell Gómez: “Jo crec que l’esmena el que diu pràcticament va un poc lligat
a la intervenció que va fer la Sra. Morera en el Ple anterior; ella mateix va definir
que en el contracte ja existia la possibilitat de fer una ampliació de serveis, i el que
nosaltres proposem és analitzar, proposar exactament quines són les millores o els
terminis on hem de reforçar el servei, i a partir d’ahí en tindre la informació ja es
decideix exactament la temporalitat que s’incrementa o s’amplia el servei.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “La moció aquesta, l’esmena que vostés presenten, jo crec
que el tema està bastant estudiat, des del meu punt de vista i la meua opinió. Està
més que estudiat, i ja dic, ho vaig dir en el passat plenari, on es va quedar la moció
sobre la mesa, i jo no intente culpabilitzar absolutament a ningú en aquest fet, el que
ha passat i tal; el que pretenc a través i de la moció és intentar millorar i previndre el
màxim possible, que de vegades així i tot la fatalitat també juga i de vegades no pots
evitar certes desgràcies. Això que quede clar. Jo pense que està més que comprovat i
estudiat.  El que s’ha de vore és, si vostés volen estudiar el tema econòmic,  però
anem a vore, ací el que jo demane a través de l’acord, que el Ple de l’Ajuntament
aprove un increment  econòmic suficient  en la  partida  pressupostària  assignada a
prestació; estem parlant del pressupost de l’any que ve, no parlem d’ara. Aquest
servei és el que es prestarà l’any que ve; enguany ja ha passat. Estem parlant que
dins  del  mateix  pressupost,  en  el  pressupost  de  2020 que  s’incloga  una  partida
suficient per a ampliar el servei, per a ampliar el servei. Parle d’ampliar el servei
fins al pont del 12 d’octubre, parla de la Setmana Santa totes les platges d’Oliva,
que no estan totes; és ampliar el servei a totes les platges d’Oliva, estem parlant de
les Deveses, la part de Terranova-Clotal, fins i tot Rabdells. Jo crec que això està
més que estudiat; ara vostés parlen, qui tinga la responsabilitat  de portar aquesta
delegació, que parle amb la Creu Roja i que miren, que quantifiquen econòmicament
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l’ampliació aquesta, i a partir d’ahí que es contemple en el pressupost. Tan simple
com això. Jo crec que està massa estudiat, i per tant jo crec que la moció és clara i
no cal presentar cap esmena per a allargar un poc més, i no crec que siga massa
pertinent allargar un tema que jo crec que tots els tenim claríssim. Pense jo.”

 Sr. Llopis Ibiza: “La veritat que la moció és tan clara que aquest tipus d’esmena a
nosaltres  no  ens  diu  res.  De  veritat  que  no  m’agrada  s’estudiarà  la  possibilitat
d’ampliar el servei de vigilància; tot això a mi em sona a retràs, a ja vorem, a estem
en  això;  i  analitzar,  si  comencem  a  analitzar,  és  que  hem  tingut  tres  víctimes
mortals, em sap greu dir-ho; bé, dos víctimes mortals i el servei de socorrisme de la
ciutat de Gandia va haver de vindre a socórrer a banyistes de la nostra ciutat. No li
veig massa importància a l’esmena, no li veig massa punts en la qüestió i crec que la
moció que presenta el Sr. Salazar el contingut és correcte; crec que la partida s’ha
d’augmentar perquè som una població turística, o volem ser-ho, i crec que el servei
principal és la seguretat dels nostres banyistes; i mireu enguany, parlant del canvi
climàtic sembla ser que les temporades d’estiu vagen allargant-se, i així no li trobe
cap fons seriós per a estudiar la possibilitat de millorar, sinó que anem a posar-ho,
que estudien com els han dit què costarà, i reunim-nos amb els especialistes, amb la
Creu Roja que presta el servei, per a vore quina quantitat o fins on podem arribar; i
parlen amb tots els grups de l’oposició, que estarem disposats a arribar a enteses de
quantitat, de quin temps; tot això es pot negociar, però no crec que hàgem d’estudiar
la possibilitat. Hem de dir sí, i seure.”

 Sra. Morera Alemany: “La veritat que la postura de Projecte Oliva en aquest cas és
la de donar suport a la moció. Comence un poc pel final per a explicar un poc el per
què.  Nosaltres  des  de  sempre,  en  la  legislatura  passada  estava  com  a  regidora
responsable de platges, i es van aportar moltes millores al contracte que es va fer, i
estàvem, i continuem estant en la postura d’aplicar millores de forma progressiva
per  a  aconseguir  la  màxima seguretat  en les  nostres  platges.  Això que  vaja  per
davant. Sí que és veritat que en aquesta mateixa intervenció anava a fer-ho donant
suport a la moció de Ciudadanos, també anava a manifestar que creiem important
com està dient la Sra. Morell, que vaig dir jo en el passat plenari, concretar mesures
sense haver assegut als tècnics, professionals i als màxim responsables en matèria de
seguretat  en  aquest  ajuntament  i  de  fora,  com pot  ser  en  aquest  cas  l’empresa
privada que actualment té el contracte de salvament i socorrisme, crec que és actuar
un poc de forma precipitada. Està bé ampliar, crec que que ningú podem estar en
contra, els serveis que presta aquest ajuntament sempre hem d’anar ampliant-los, i
més en aquest cas en matèria de seguretat, i sabent que hi ha encara problemes a les
platges per a solucionar; però la veritat és que l’esmena també es queda curta en
aquest sentit; sí que va en la línia del que vaig proposar el plenari passat, però no
concreta  res,  ho  deixa  molt  en  l’aire,  i  jo  crec  que  seria  convenient  dir  que  es
convocarà l’òrgan gestor i seuran tècnics, el cap de la policia,  el coordinador de
platges  de  Creu  Roja,  el  tècnic  de  platges,  el  tècnic  que  fa  el  seguiment  del
contracte; alguna cosa més concreta que no s’estudiarà; qui, quan, com. Pot ser que
no s’estudie i dir que ja es va parlar i ho deixem per estudiat. No; crec que és un
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tema molt  important i que s’ha de concretar.  I és més, l’òrgan gestor de platges
segurament s’haurà de convocar en els pròxims mesos, crec que dos mesos com a
màxim, i és una bona oportunitat per a parlar del tema. Jo aprofite ací per a dir que
ens agradaria  que ens convidaren a tots  els  grups,  els  grups del  govern i  els  de
l’oposició a participar,  i  a totes aquelles  persones que creguen necessàries  per a
arribar a aqueixes millores d’una forma seriosa i responsable, tenint en compte la
gran despesa que és per a l’ajuntament, de recursos humans, de material, econòmic,
i tenint en compte el tema que es tracta que és la seguretat a les platges; un tema
molt seriós.”

 Sra. Morell Gómez: “Efectivament, Sra. Morera aqueix ha sigut l’esperit; és a dir,
no comencem per anem a posar els diners, perquè no sabem quants, ni per a què, ni
absolutament res dels objectius que presenta la moció. Aleshores, nosaltres el que
diem és treballar al contrari,  analitzem la situació,  analitzem el servei que estem
donant, analitzem la necessitat, i després, en tindre clar què és el que volem, i una
proposta clara del que volem, ja parlem de quantitats econòmiques. Per això jo havia
dit al principi que la seua intervenció, en el plenari passat, deixava de manifest que
el contracte permet una ampliació; però el que s’ha de definir, que jo crec que és
prioritari, és quines són les actuacions, i després ja parlem de diners. El regidor de
platges no ha posat dia de quan s’iniciaran les reunions, perquè ja s’estan fent; li
correspon al regidor iniciar les reunions amb l’empresa que està portant el salvament
i socorrisme, que han fet una posada en comú per a vore quines és la necessitat real.
Per descomptat, en l’organisme que correspon, el regidor presentarà una proposta
més definida; perquè jo crec que quan un va a un òrgan ha de presentar una proposta
definida.  El  Sr.  Calafat  ja  s’ha reunit  i  està  fent  les  reunions  necessàries,  per  a
intentar  analitzar  la  necessitat,  quines  són les  mesures  de  millora,  i  una vegada
tinguem tot això, ja seurem a parlar del pressupost, de 2020. I aqueix és l’esperit de
l’esmena.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Aqueix esperit, si vosté llig bé la proposta d’acord, està en
la proposta d’acord que està en la moció, perquè ací jo no parle de quantitat; no dic
que  s’hagen  de  posar  70.000  o  80.000  euros  més;  no.  Jo  dic  que  s’aprove  un
increment  econòmic  suficient.  Òbviament  s’hauran  de  reunir  amb l’empresa,  en
aquest  cas la  Creu Roja,  que presta el  servei,  i  dir  volem això, un servei  bàsic,
ampliat al pont del mes d’octubre, també Setmana Santa les platges que no entren,
això  què  ens  pot  costar?  Doncs  això  costa  tants  euros.  Una  vegada  que  vostés
sàpiguen el que els costarà, en el pressupost de 2020, que vosté ja està treballant,
contemplarà la partida necessària per a cobrir el servei ampliat. Jo crec que està clar.
Ací no parle jo de cap quantitat econòmics de tants milers d’euros. No; és que a la
millor no costa 70.000 o 80.000 euros; costa menys o costa més. Jo no parle d’una
quantitat fixa, jo parle d’un increment econòmic suficient. S’haurà de parlar amb
l’empresa que presta el servei per saber quants diners costa l’ampliació del servei.
Aqueixa és la qüestió; jo cque ja rec que està claríssim. No cal cap esmena de si
s’estudiarà la possibilitat de millorar i ampliar. Això és el que volem, és el que vol la
moció,  ampliar  i  millorar  el  servei;  i  preguntar,  no  anem  a  traure  una  xifra
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econòmics perquè sí. No crec que aquesta esmena siga necessària, que l’únic que
pot fer és allargar-ho tot, dilatar-ho en el temps, que passe el pressupost de 2020,
que no es  contemple  la  partida econòmica,  ja  tenim el  problema i  l’any que ve
estarem altra vegada en la mateixa. No; jo crec que és un moment bo, l’Ajuntament
d’Oliva  té  una  situació  econòmica  bona,  molt  bona,  per  a  poder  ampliar  aquest
servei i per tant jo crec que si ens creiem, com ha dit el  Sr. Llopis, el  tema del
turisme, la desestacionalització i tal,  haurem de fer un xicotet esforç per a poder
donar un servei  més complet,  i  que no hagen de vindre des de la Creu Roja de
Gandia per a salvar a dues dones que s’estaven ofegant el dia 4 d’octubre. Podem;
Oliva té la suficient entitat i capacitat econòmica per a ampliar aqueix servei i que
no haja de vindre de for a fer-nos la feina. Ja dic que no culpabilitze absolutament a
ningú, que a la millor ampliem el servei i tenim una desgràcia. Sempre, torne a dir,
val més previndre que no després curar; i en aquest cas podem previndre millor; i és
el que hem de fer. I jo crec que està claríssima la moció i no ara vindre amb esmenes
que l’única cosa que fan és marejar la perdiu.”

 Sr. alcalde: “Un incís, Sr. Salazar. Jo vaig parlar amb la Creu Roja quan vaig vore
la  notícia,  i  Creu  Roja  d’Oliva,  per  descomptat,  el  servei  d’emergències,  si  se
l’haguera avisat, Creu Roja d’Oliva hauria anat també d’Oliva a prestar el servei,
sense cap dubte. Pot parlar vosté perquè a la millor li expliquen alguna cosa més,
que jo crec que no és procedent explicar en aquest Ple.”

 Sr. Llopis Ibiza: “Després d’escoltar alguns membres, jo estic igual que ha dit el
Sr. Salazar i la Sra. Morera. Aquesta esmena, no li trobe sentit.  Jo crec que tots
volem el mateix,. Estem dient que fa falta; uns diuen que ho estudiarem i altres que
la moció ho posa. Si és que és veritat, la moció explica el que fa falta. Estem parlant
de dates concretes, que només s’ha d’agarrar aprovant aquesta moció, com està, anar
al servei que ens presta el servei i preguntar quin preu té aquest servei que la moció
esposa. No cal tant d’estudi; és que de veritat em fa la sensació aqueixa, dilatar-ho
en el  temps.  No tinc cap inconvenient  d’abstindre’ns en aquest tipus d’esmenes,
perquè ni li veig bé, ni malament; no li veig trellat, la veritat. Crec que tots estem a
favor  del  que  diu  la  moció,  perquè  és  una esmena d’un paràgraf,  i  crec  que  la
majoria que posa la moció estem tots d’acord. Jo crec que hauríem de retirar aquesta
esmena, votar a favor, i si el govern ja està reunint-se amb els serveis, gràcies per
avançar-se o fer el seu treball que és el que els pertoca; i avant. I intentar que en
aquestos pressupostos, en aquestos punts concrets que posa la moció, jo crec que el
servei o la Creu Roja, saben massa bé, són especialistes en la matèria i ens poden dir
massa bé quin cost pot tindre el que diu la moció. No cal estudiar tant, ni analitzar, i
anem a agarrar el problema de veres, que seria aprovar la moció sense cap esmena i
tirem-ho tots  junts  endavant,  que  és  un  tema molt  sensible,,  i  com ja  han dit  i
repetesc, Oliva ciutat turística, i no estem donant un bon servei.”

 Sra. Morera Alemany: “Sincerament, a uns minuts tenia dubte a si donar suport o
no a l’esmena, però després de la seua intervenció, Sra. Morell, tinc claríssim que no
hem  de  donar-li  suport;  per  un  costat,  estan  plantejant  l’opció  de  començar  a
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treballar,  a estudiar la proposta,  després es contradiu i diu que el regidor ja està
parlant-ho amb l’empresa, després l’objectiu principal del camí que vaig començar
el plenari passat era que s’escolten els professionals en la matèria; amb tots els meus
respectes, el regidor de Platges, crec que falta molt en aqueixa mesa per a tractar la
seguretat en les platges, com són els tècnics, especialistes en la matèria; no ho dic
perquè dubte de la seua capacitat sinó perquè ningú, segurament, dels qui estem ací,
tenim aqueixa capacitat per a fer aqueix estudi en profunditat. Podem tindre diverses
opinions sobre el tema, però crec que és molt important, és un assumpte de màxima
importància que participen en aqueixes reunions, abans de prendre cap decisió, el
cap de la Policia Local, els tècnics que porten el contracte, la tècnica de Platges, els
professionals en la matèria. Al remat, pense que és la primera vegada que ho dic,
però estic un poc d’acord amb el Sr. Llopis, en aquest assumpte, que sembla que
tenen  por  d’agarrar  cap  compromís;  fa  un moment  estàvem parlant  del  mosquit
tigre, i fugint de la no permanent, que tractarà específicament açò per a incloure-ho
en altres reunions. Ara estem dient, i vostés diuen, i creuen que així és d’important,
de fer una reunió, una mesa de treball, una comissió, òrgan gestor de platges, el nom
que  vostés  li  vulguen  posar,  per  a  tractar  específicament  aquest  assumpte,  que
consideren que ho necessita, i diuen que ja s’estudiarà. Per favor, estan en un càrrec
important,  prenguen  compromís,  estem  en  el  plenari  per  a  adoptar  mesures
importants i perquè vostés, si m’ho permeten, es mullen en aquestos assumptes, i no
és el que estem veient.”

 Sra. Morell Gómez: “Sra. Morera, la feina no es fa amb una moció. La feina es fa
en el dia a dia. I jo el que li he dit, Sra. Morera, és que el regidor s’està reunint amb
els tècnics i les persones expertes en la matèria, com l’empresa que porta la gestió
del salvament io socorrisme; si m’he deixat la paraula tècnic, corregisc. El regidor
és la persona responsable de l’àrea i participa en totes les reunions tècniques o amb
l’empresa conjunta que comporten i porten el salvament i socorrisme. No sé si la
interpretació és que no he marcat bé això de tècnics,  però li  assegure que el Sr.
Calafat amb qui es reuneix no és amb mi per tractar el tema, es reuneix amb les
persones  expertes  i  que tenen competències  i  coneixements  en la  matèria.  Quan
nosaltres diguem que la moció tal qual, que la moció no solventa res, torne a dir, el
treball es fa tots els dies, quan parla de per què el 12 d’octubre, per què no el 13
d’octubre? I per què no l’1 de novembre? O el 3 de desembre? El que nosaltres
estem dient que això no s’ha estudiat perquè ací vinga una moció de quatre renglons
que ens diga que ha de ser el 12 d’octubre. S’ha d’estudiar els dies en funció de la
necessitat  i  de  les  reunions  que  està  fent  el  regidor  Calafat  amb  les  persones
competents; i a partir d’ahí s’establirà quins són els dies que siguen necessaris per a
poder fer una millora del servei de salvament i socorrisme, o fins i tot analitzar tot el
servei que estem prestant, el servei que s’ha prestat fins ara. No és que ara nosaltres
estem canviant el servei que s’ha prestat  fins ara, el que nosaltres estem fent és
intentant millorar el servei que s’estava prestant fins ara. I jo crec que no té més
secret. Crec que l’esmena el que es manifesta bé és que no s’inicia per parlar d’uns
diners que no manifesten per què és, ni perquè aqueixos dies i no uns altres dies sinó
que nosaltres estem parlant que primer naix d’un estudi, d’una anàlisi. És cert que
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l’esmena ve com a dos grups partits polítics, i no com a el delegat de l’àrea que és el
Sr. Calafat. Quan es parla de partits polítics es posa genèricament l’esmena, però
això no lleva que dins de les àrees del treball diari el Sr. Calafat ja està fent totes les
reunions  i  totes  les  tasques  necessàries  perquè  efectivament  tal  vegada  podíem
millorar el servei que fins ara s’estava prestant, i la nostra voluntat és millorar el
servei que fins al dia de hui estava prestant l’Ajuntament d’Oliva.”

 Sra. Morera Alemany: “La veritat és que em genera molta desconfiança; ara tinc
moltíssima curiositat, a la millor no ve al cas, em corregirà el Sr. alcalde, però ja que
tinc l’oportunitat  m’agradaria  preguntar-li  amb qui  i  quan s’ha reunit  per tractar
d’aquest tema; en quin moment ha assegut vosté a aqueixos responsables en una
mesa, si em pot dir qui s’ha assegut en aqueixa mesa, i quan.”

 Sr. alcalde: “Estem en el torn de l’esmena; encara no hem començat el debat de la
moció. I en el torn d’al·lusions.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Jo no parle fins al 12 d’octubre; fins al pont, que el pont
pot ser el 12, o el 13 o el 14; depén com caiga. Això és així.”

 Sr. alcalde: “S’ha dit una cosa ací, igual que he fet en l’anterior cas, per justícia ho
he de dir, quan he fet al·lusió al treball de la Sra. Ibiza, que ha hagut un abans i un
després en el tema del control de plagues; en aquest sentit, com el Sr. Llopis ha dit
que no s’està fent un bon servei, jo sí que vull destacar la tasca que en el seu dia va
fer  la  Sra.  Morera,  per  a  millorar  substancialment  el  contracte  de  salvament  i
socorrisme, que va millorar substancialment, i en aquest cas, igual que abans, estem
ací per a millorar la gestió anterior, però també va haver un increment substancial
econòmic  i  pel  que fa  a  planificació  del  contracte.  Volia  que això  quedara  clar
també.”

Se sotmet a votació l’esmena presentada pels Grups Municipals Compromís per Oliva i
Grup Socialista Municipal de l’Ajuntament d’Oliva, amb el següent resultat:

10 vots a favor (5 vots del Grup Compromís per Oliva i 5 vots del Grup Socialista
Municipal), i 10 vots en contra (6 vots del Grup Projecte Oliva, 3 del Grup Municipal
del Partit Popular, i 1 del Grup Municipal Ciudadanos).

Amb el  vot  de  qualitat  del  Sr.  alcalde,  l’esmena  presentada  pels  Grups  Municipals
Compromís per Oliva i Grup Socialista Municipal de l’Ajuntament d’Oliva s’aprova i
s’incorpora a la Moció presentada pel Grup Municipal Ciutadans.

Atés  que,  obert  novament  el  torn  d’intervencions,  es  produeixen  les  que  tot  seguit
s’indiquen:
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 Sr.  Salazar  Cuadrado: “Jo crec  que  l’esmena que vostés  incorporen  a  aquesta
moció no està gens justificada, com ja he dit, perquè l’acord és claríssim al respecte
i no anem a divagar en mirem la possibilitat, estudiarem, mirarem i tal, quan el tema
està més clar;  massa clar i  massa clarificat  al  respecte.  Per tant crec que vostés,
d’una forma o altra estan desvirtuant un poc la moció i sobretot vostés el que volen
és posar la seua firma; dir, mira la moció ha eixit perquè nosaltres volem així; ja
està, simplement és això, perquè a la fi vindran al que diu la moció, s’haurà d’anar a
posar una partida pressupostària amb més diners del que es posa fins ara, per poder
ampliar el servei; però s’ha de posar la firma, del subbotànic ahí en la moció; doncs
val, posem la firma; mentrestant continuem estudiant. Si vol llig la moció.”

 Sr. alcalde: “Vosté pot fer el que vulga en l’ús de la paraula. Té quatre minuts.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “No vaig a llegir-la per no allargar-ho més, perquè al moció
és clara; crec que vostés se l’han llegida; era buscar això com li he dit. Jo ja li he dit,
és veritat  que en la legislatura passada es va ampliar el  servei, res a dir; la Sra.
Morera va fer el que li corresponia, ampliar-lo; jo com a regidor, quan vaig ser de
Creu Roja ja el vaig ampliar, i ella el va millorar encara, i ara el que es pretén amb
aquesta moció és millorar-lo encara més, per allò que previndre sempre és millor
que curar. Pensem que la situació econòmica en aquest moment és bona i era un
moment òptim per poder-ho fe. Sobretot, tornem a dir, millor serveis de cara a la
gent  que  ve,  la  gent  del  poble  també,  i  la  gent  que  ve  de  fora,  el  tema  de  la
desestacionalització del turisme, com més servei més allarguem el servei, la gent es
pot quedar més o vindre més ales nostres platges a disfrutar-les, i pensem que amb
totes les condicions que es donaven i es donen a través del contingut de la mateixa
eren favorables  perquè s’aprovara tal  com està.  Òbviament  és una sorpresa vore
aquesta esmena, que no ve a solucionar absolutament res, ni a dir res que no diga ja
la moció; però bé, tampoc em sorprén després de vore l’esmena anterior que també
hem debatut. Jo hauria volgut que s’haguera aprovat la moció com va vindre en el
seu  moment.  Que  les  mocions  no  venen  a  solucionar  res,  però  sí  que  és  una
proposta. Ací és assenyalar una problemàtica amb possibilitat que se solucione; i si
no que pregunten als  d’Aigua Blanca IV, els propietaris.  Per tant sí alguna cosa
tenen a vore les mocions amb la dinàmica diària de la gestió municipal. Ahí diferesc
totalment amb vosté.”

 Sr. Llopis Ibiza: “El Partit Popular anem a aprovar la moció fins i tot si ve amb
l’esmena. Jo no estic d’acord, ho he exposat adés; el temps dirà si l’esmena ha servit
per endarrerir,  o cm ha dit  el  Sr.  Salazar  a vore qui firma aquestes millores del
servei;  però jo  sí  que crec  que aquesta  moció  sí  que tenia  sentit  sense  aqueixa
esmena, perquè la Sra. Morera ha fet unes preguntes d’unes reunions, amb quins
tècnics, quins especialistes que sembla ser que els han explicat abans que s’estan
produint. Si ara venen els pressupostos que ara ens havien informat, que de normal
hi ha unes comissions, no pels corredors que dic jo sinó en una comissió o Junta de
Portaveus, que el dia 5 anàvem a debatre els pressupostos, jo crec que si les reunions
ja estan fetes, que ara li contestaran a la Sra. Morera, i ací es parla en aquesta moció,
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d’uns punts fàcil d’entendre, d’unes dates i d’uns serveis, jo crec que aquesta moció
sí que hauria servit per a solventar-ho, perquè hauríem arribat a temps, ja que el dia
5 ja  sé segur  que no anem a debatre  els  futurs  pressupostos;  si  ja  s’han fet  les
reunions amb els tècnics, que són els qui ens han de dir, o amb els qui fan el servei,
a vore si m’explique bé,  és que ho veig tan clarament;  és a dir  els pressupostos
encara no han arribat, encara tenim temps d’incorporar mesures, que per a això ens
dnen després els pressupostos a nosaltres, per a intentar incorporar, o fer els canvis
que creiem que des de l’oposició es puguen fer, i debatre-ho amb l’equip de govern.
Si aquesta moció s’haguera aprovat sense l’esmena, perquè el treball ja està fent-se,
la veritat que no li veig ni cap, ni peus a aquest tipus d’esmena. Però no ens queda
altra cosa que aprovar aquesta moció amb l’esmena incorporada, perquè és un tema
tan sensible, i que estem patint, i que com ha dit el Sr. alcalde anem millorant, i
també ens agrada anar a les fires de Fitur, que el nou regidor anirà a les fires, i haurà
d’exposar que tenim una seguretat dels banyistes, concreta, que després voran per
internet, que els resultat no són aqueixos, desgraciadament, sense haver de culpar a
ningú;  però  els  resultats,  s’ha  de  dir,  no  han  sigut  positius  en  el  tema  de  la
vigilància, no per culpa del servei sinó de no tindre el servei que li correspon a una
platja com Oliva. El Partit Popular, no em torne a repetir, donarem suport i ha sigut
una llàstima que s’haja incorporat aquest paràgraf ací.”

 Sra.  Morera  Alemany: “Ja  he  avançat  molta  informació  en  les  darreres
intervencions,  però  m’agradaria  una  vegada  més  mostrar  la  postura  de  Projecte
Oliva  pel  que  fa  a  aquesta  moció.  Estem a  favor,  no  pot  quedar  cap  dubte,  de
l’ampliació i millora dels serveis que ofereix aquest ajuntament, de tots. En aquest
servei que hui tractem ací Projecte Oliva va treballar dur la legislatura passada, per
dur a terme un nou contracte de salvament i socorrisme que incloguera importants
millores d’ampliació del servei i també de la seua qualitat. A pesar d’ haver realitzat
el major increment en matèria de seguretat a les platges d’Oliva, jo mateix que era la
regidora de Platges, vaig comunicar que tot i les millores incorporades, calia seguir
assolint nous objectius per garantir  la seguretat en tot el litoral  i amb una major
amplitud de període, per a aconseguir així la màxima cobertura del servei. La nostra
voluntat era, i és, incorporar progressivament les mesures necessàries, d’una forma
estudiada  i  valorada,  de  forma  que  s’apliquen  amb  responsabilitat,  pel  fet  que
suposen  a  nivell  de  despesa  econòmica,  de  recursos  humans  i  materials,  sense
oblidar l’objecte principal d’aquest contracte i el més important, que és la seguretat
dels banyistes. Per tot açò, Projecte Oliva vol donar suport a aquesta moció, però
també  volem manifestar  que  a  assolir  els  objectius  de  millora  cal  comptar  amb
l’assessorament,  que  ja  he  avançat  en  les  anterior  intervencions,  professional
adequat;  creiem  necessari  i  imprescindible  l’estudi  i  valoració  del  nostre  cas
particular abans de prendre decisions precipitades faltades de rigor. És per això que
hui sol·licitem a l’alcalde, i també al regidor de Platges, que es convoque l’òrgan
gestor de platges o la comissió o mesa de treball que es considere oportuna. S’acaba
d’aprovar una esmena que va en una altra línia, però aprofite per a insistir perquè
crec  en  la  importància  que  es  convoquen  amb  la  major  brevetat  possible,  fent
partícips  als  professionals  tècnics  responsables en matèria  de platges  i  seguretat,
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salvament i socorrisme per treballar amb seriositat i coherència en aquest assumpte
tan important. Des de Projecte Oliva ens brindem a formar part del grup de treball i
esperem que ens tinguen en comptem, tant a nosaltres, veiem que no és així, no
s’està tenint en compte, però insistim, com a la resta de grups municipals.”

 Sr. alcalde: “Prenc nota del seu prec, Sra. Morera.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Vaig a votar a favor de la moció, encara que estiga aquesta
esmena de substitució incorporada, però també voldria dir a la Sra. Morea, espere
que  efectivament  aquest  estudi  siga  efectiu,  siga  ràpid,  siga  amb  les  persones
adequades,  els  tècnics  adequats,  que  ens  donen  informació  i  participació  als
membres  de  l’oposició,  de  manera  efectiva,  i  al  moment;  i  sobretot  que  en  el
pressupost de 2020 vostés contemplen la partida econòmica necessària per a ampliar
aqueix servei com he dit. Espere que siga així i per això votaré a favor de la moció
encara que estiga l’esmena incorporada.”

El Ple de l’Ajuntament, per unanimitat dels membres assistents, acorda:

L’Ajuntament  d’Oliva  estudiarà  la  possibilitat  de  millorar  i  ampliar  el  servei  de
Vigilància,  Salvament,  Socorrisme  i  Primers  auxilis,  en  funció  de  paràmetres
d’afluència  ciutadana  a  les  platges  i  d’altres  paràmetres  que  posen  de  manifest  la
necessitat de millorar la prestació del servei actual. El mateix contracte actual, permet
l’ampliació del servei sense recórrer a una nova licitació, per la qual cosa s’estudiaran
les mesures oportunes que comporten una millora del servei actual.

NOVÉ.-  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  PROJECTE  OLIVA,  GRUP
MUNICIPAL PARTIT POPULAR I GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS PER
OLIVA, PER AL SUPORT DEL SECTOR CITRÍCOLA. 

Es  dóna  compte  de  la  moció  presentada  pel  Grup  Municipal  Projecte  Oliva,  Grup
Municipal Partit Popular i Grup Municipal Ciudadanos, amb registre d’entrada núm.
16618, de data 7 de setembre de 2019, que diu textualment:

“Moció per al suport del sector citrícola
Joan Mata Cots, Portaveu del Grup Municipal Projecte Oliva, Salvador Llopis Ibiza, Portaveu
del Grup Municipal Popular i José Salazar Cuadrado, Portaveu del Grup Municipal Ciudadanos
de l’Ajuntament d’Oliva.

Per mitjà del present escrit, i a l’empara del que s’estableix per la Llei 7/1985, de 2 d’abril,
Reguladora de Bases de Règim Local; i el Reial decret 2568/1986, de 29 de novembre, pel qual
s’aprova el Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals en
el seu article 97.3, es presenta al Ple el següent:

EXPOSICIÓ DE MOTIUS
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Els agricultors i  ramaders valencians travessen una situació crítica que posa seriosament en
perill la viabilitat de la seua activitat professional. La falta de rendibilitat de nombrosos cultius i
cabanyes ramaderes està provocant un envelliment mai vist de la població rural, una falta de
relleu generacional i l’abandonament de camps i el tancament de granges. Aquesta tendència
negativa s’ha agreujat a nivells alarmants durant l’últim any agrari 2018/2019, tant és així que
un estudi  elaborat  per l’Associació Valenciana d’Agricultors  (AVA-ASAJA)  estima que les
pèrdues econòmiques aconsegueixen una xifra rècord de 439 milions d’euros en la Comunitat
Valenciana.

Resulta especialment sagnant el balanç de la campanya citrícola, amb 305 milions de pèrdues,
que sens  dubte es  considera la  pitjor,  en termes de rendibilitat,  de  les últimes dècades.  En
l’apartat agrícola, també cal destacar l’impacte negatiu de les temporades del caqui (42 milions
de pèrdues),  fruiteres d’os  (32 milions),  olivar (26 milions),  vinya (20 milions),  ametler  (3
milions), cereals (2,3 milions) i hortalisses (1,7 milions). Quant a les produccions ramaderes,
l’estudi d’AVA-ASAJA subratlla les pèrdues en les cabanyes d’oví-caprí (3,8 milions), boví
(1,9 milions), apicultura (1,3 milions) i cunicultura (390.000 euros).

Els  problemes de producció i  de mercat  constitueixen la  principal  causa d’aquests  resultats
desoladors, si  bé molts productes agropecuaris s’han vist perjudicats,  en menor mesura,  per
adversitats climàtiques tals com la pedra, el vent o les gelades.

PROPOSTA:
Davant aquesta situació d’extrema gravetat considerem que és necessària una intervenció per
part de totes les administracions a través de la posada en marxa d’un pla estratègic a curt, mitjà i
llarg termini que contemple mesures de suport al sector agrari valencià. Per això, sol·licitem als
membres  del  ple  de  l’ajuntament  que  aproven  una  moció  amb les  següents  demandes  del
col·lectiu:

A la presidència de la Generalitat Valenciana i a la Conselleria d’Agricultura:
1. Increment del pressupost de la Conselleria d’Agricultura en les línies estrictament agràries
d’un 20%.
2. Aplicació immediata de la Llei d’Estructures en totes les seues variants.
3. Una política de sanitat vegetal clara, rigorosa i eficaç contra les plagues i malalties.
4. Impuls a l’Institut Valencià d’Investigacions Agràries (IVIA) per a optimitzar l’eficiència del
centre en innovació i resolució de problemes i necessitats del sector productor.
5. Mesures que aporten valor afegit i garantia de rendes al sector productor.
6. Reducció i agilitació dels tràmits burocràtics. 
 
Al Ministeri d’Agricultura:
7. Interlocució i defensa de l’agricultura mediterrània més potent a la Unió Europea (UE) davant
la Política Agrícola Comuna (PAC).
8. Sol·licitar la revisió dels tractats comercials de la UE amb països tercers que perjudiquen
cultius sensibles de l’agricultura mediterrània.
9. Agilitar els protocols d’exportació a països tercers de productes mediterranis en crisis.
10. Instar a la UE un control en frontera més rigorós i eficient per a frenar l’entrada de plagues i
malalties procedents de països tercers.
11. Normativa més flexible en el marc del reconeixement de les Organitzacions de Productors.
12.  Flexibilitzar  les  normes  de  competència  en  el  sector  agrari,  especialment  en  productes
peribles, a fi de garantir una mínima rendibilitat mitjana.

Pàgina: 36



AJUNTAMENT D’OLIVA

13.  Mesures per a identificar de manera més ràpida i  erradicar noves plagues introduïdes a
Espanya i establir plans de futur en les zones afectades.
14. Modificació de la llei de la cadena alimentària per a reequilibrar el poder de negociació i
frenar les pràctiques abusives.
15. Elaboració d’una llei de seguiment, equilibri i indemnitzacions dels danys provocats per la
fauna silvestre.
16. En les zones afectades per qualsevol tipus de protecció revisar les limitacions a l’activitat
agrària i establir les mesures de compensació oportunes.

Al Ministeri d’Hisenda:
17.  Aplicació  del  mòdul  zero  en  la  declaració  de  l’IRPF  corresponent  a  2019  a  tots  els
productors dels cultius i ramaderies que han patit pèrdues.
18. Posada en marxa de crèdits bonificats a interés zero per a tots els agricultors i ramaders
afectats.
19. Eliminar l’impost de successions i donacions, així com el de transmissions patrimonials i
actes  jurídics  documentats,  en  el  sector  agrari  per  a  afavorir  el  relleu  generacional  i  la
concentració d’explotacions.
 
Al Ministeri de l’Interior:
20. Dotació de més recursos econòmics i humans per a lluitar contra la xacra dels robatoris en el
camp i endurir les penes sobre aquest tema.
 
Als Ajuntaments:
21.  Exempció de tota mena de taxes  per  la  construcció o millora de qualsevol  obra  menor
agrària.  Consideració  de  les  obres  menors  agràries,  casetes  de  ferramentes,  hivernacles  i
estructures agràries com a obres no urbanes amb caràcter general.
22. Mediació i intervenció juntament amb les associacions de caçadors per a crear batudes i
mediació amb la conselleria d’Agricultura per a facilitar permisos de caça a fi de disminuir els
danys produïts per la fauna silvestre cinegètica.
23. Conservació de camins i vies rurals.
24. Establir punts de càrrega d’aigua per a tractaments fitosanitaris.
25. Major vigilància tant en les explotacions com en els centres de recepció de productes agraris
i materials d’infraestructures agràries per a frenar la delinqüència rural.
26. Foment i suport a l’aplicació de la Llei d’Estructures.
27. Reducció i agilitació dels tràmits burocràtics.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indica:

 Sr. Parra Mañó: “Aquesta moció, com bé ha dit, la presentem Projecte Oliva, Grup
Popular i Grup Ciudadanos. El contingut de la moció, fa dos mesos que la tenen
vostés sobre la mesa; esperàvem que fóra el regidor d’Agricultura qui la presentara i
defensara en el plenari anterior, o en aquest. Mire, Sr. Doménech, li vam deixar clar
en  el  Consell  Local  Agrari  que  pensem  recolzar  totes  les  millores  que  vostés
propose i inclús donar-li idees en temes agrícoles. Això sí, tinga clar que no anem a
perdre de vista els nostres interessos. Dit açò voldria remarcar que en el mes de
desembre passat cada grup va presentar la seua moció, referent a l’agricultura, igual
que hui, cosa que Projecte Oliva va criticar, hui volem fer-nos ressò, una vegada
més, del malestar dels nostres agricultors, recolzant la moció que ens va fer arribar
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AVA, en la qual ens demana als membres del Ple de l’Ajuntament que s’aprove la
moció i la fem arribar als diversos estaments públics, com són la Presidència de la
Generalitat Valenciana i la Conselleria d’Agricultura, al Ministeri d’Agricultura, al
Ministeri  d’Hisenda,  al  Ministeri  de  l’Interior  i  als  ajuntaments.  L’acord  amb
Mercosur,  segons  Cecília  Malmström,  comissària  de  comerç,  protegeix  el  medi
ambient i la no desforestació de l’Amazones, el que no sembla que tinguen clar els
nostres dirigents europeus és que el nostre Amazones son els camps de tarongers
que són capaços d’absorbir tot el CO2 dels vehicles que circulen per les nostres
carreteres; i ara resulta que la no desforestació de l’Amazones l’hem de pagar també
el sector primari europeu, i hem d’estar callats. No s’han parat a pensar que perquè
arriben  els  productes  de  Sud-àfrica  i  Mercosur  han  de  vindre  en  barcos
portacontenidors, o avions de càrrega, els grans contaminadors i dels quals es creu
que són els causants de malalties pulmonars i de cor en les poblacions costaneres.
La notícia que al port de Vigo estan desembarcant els carregadors provinents de
Sud-àfrica, ha sigut ben rebuda per tothom; jo esperava vore alguna publicació de
les  entitats  ecologistes  al  respecte,  però  res.  Només  dir  que  els  Estats  Units  ha
establert un límit de 230 milles d’àrea de control d’emissions ECA, que són sigles
en anglés, i que la UE ho ha fet al Mar del Nord, el Mar Bàltic i el Canal de la
Manxa; no és d’estranyar doncs que les grans companyies estiguen buscant nous
ports  on atracar.  Aquestos barcos són responsables del quatre per cent del canvi
climàtic; en 2017 un estudi de la universitat de Denver mostrava que la pol·lució
provocada pels 90.000 carregadors actius en el món podrien ser els responsables de
60.000 morts anuals als Estats Units. Es considera que la franja abans esmentada ha
salvat una mitjana de 6.000 vides a l’any. Aquestes polítiques expansionistes de la
UE,  sense  comptar  amb  l’agricultura  del  nostre  país,  obligarà  a  abandonar  els
nostres  camps,  amb  el  que  això  comporta.  Els  espanyols  que  compren  fruites
d’aquestos  països  estan  contribuint  al  canvi  climàtic.  I  cite,  “per  a  mantindre
l’equilibri  entre  l’ésser  humà i  els  espais  naturals  és  necessari  que la  humanitat
forme part de la natura, i ahí és on més falta fa l’agricultura.” Hem de conscienciar
els nostres ciutadans a consumir els països que conformen la Unió Europea. El 1957
es  va  crear  el  Mercat  Comú.  El  2007,  el  tractat  de  Lisboa feia  desaparéixer  el
principi  de  preferència  comunitària;  hem  de  rescatar  l’acord  fundacional  de  la
Comunitat Econòmica Europea a Roma, on es deia “els productes europeus tenen
preferència  als  dels  tercers  països.”  S’està  parlant  molt  aquest  mes  del  canvi
climàtic,  no obstant  això la Unió Europea firma acords per  a portar-nos de fora
productes agrícoles que produïm a Europa. El 2008 es va fer l’acord amb Egipte; el
2012  es  firma  l’acord  amb el  Marroc;  el  2016  es  firma  l’acord  amb països  de
l’Àfrica meridional,  entre  ells  Sud-àfrica,  i  recentment  es va firmar l’acord amb
Mercosur. I ja per acabar, dir-vos que és precís divulgar el concepte d’allò nostre a
la resta de la població, igual que als nostres representants polítics, tant la conselleria
com el ministeri es creguen ja d’una vegada la importància que té l’agricultura al
nostre país.”

 Sr. alcalde: “Abans d’obrir el torn d’intervencions, jo li torne a repetir, la moció
l’Alcaldia  la  va tindre  probablement  després  que  la  tingueren  altres  regidors  de
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l’ajuntament;  l’Alcaldia  en  rebre-la  el  que  va  fer  va  ser  enviar-la  per  correu
electrònic a tots els grups polítics els qui presenten les mocions i no els regidors
delegats o un regidor en qüestió. Han de ser els grups polítics els qui presenten les
mocions, per tant, no li atribuesca al regidor d’Agricultura, i no li retraga el fet de no
presentar-la, perquè en aquest cas ja li vaig dir que jo assumia la responsabilitat. Jo
la vaig enviar a tots els grups polítics.  Ací hi ha mocions que es presenten i no
s’espera  ningú  a  parlar-les  amb ningú;  d’agricultura  també.  Per  tant,  cada  grup
polític podia haver presentat la moció, i la tenien tots per correu electrònic que ens
la va remetre AVA. El regidor té grup polític, però en aquest cas el regidor, com a
regidor no presenta la moció. En qualsevol cas ací ningú s’espera. Insistesc que fa
dos mesos tots els grups polítics, perquè per correu electrònic des de l’Alcaldia van
rebre la moció, haurien pogut presentat la moció si hagueren volgut. En qualsevol
cas  no  és  responsabilitat  del  regidor  d’Agricultura  sinó  ha  sigut  responsabilitat
meua.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Jo crec que ho ha explicat perfectament bé el Sr. Enrique
Parra, i jo crec que tots en aquest tema pense que hem d’estar o estem conscients
que la situació al camp no és que siga roïna, és pèssima, que des de fa molts anys
està  agreujant-se  cada  vegada  més,  i  hem  arribat  a  una  situació  totalment
insostenible i que fa que no només l’activitat agrícola com a tal que és un factor
importantíssim per a la nostra economia, sinó també el factor de l’ecologia, la tasca
que fa l’agricultura a favor del medi ambient, i la depuració, com bé ha dit el Sr.
Enrique Parra, de l’ambient a conseqüència de la contaminació que regna i altres.
Pense  que  tots,  és  la  nostra  obligació,  en  major  o  menor  mesura,  depén  de  les
possibilitats  que tinguem cadascú,  des  de l’àmbit  local  i  autonòmic,  passant  pel
nacional i després a Brussel·les, d’intentar afavorir,  o almenys preservar, aquesta
activitat tan nostra i tan necessària, i pensem que tenim l’obligació de fer-ho. Des de
l’Ajuntament d’Oliva estem demanant alguna cosa lògica i normal. El que no pot ser
és que mentre que ací les nostres taronges estiguen encara penjant als arbres, no sé
per quina regla de tres han aprovat el govern de l’estat i la Unió Europea, l’acord
signat amb tercers països, que haja de vindre la taronja de fora i les nostres perdent-
se;  això no és  de sentit  comú,  ni  té  trellat,  ni  cap persona que tinga un poc de
coneixement  pot entendre-ho mai  de la  vida.  I  com no és comprensible  aqueixa
situació  hem  de  lluitar  perquè  això  canvie  i  hem  de  demanar  als  nostres
representants, com he dit, que facen, que posen tots els esforços possibles perquè
això canvie. Que la situació econòmica és important, la salut de les persones també;
que no podem descuidar, ni un minut, una activitat tan important que a poc a poc
s’està morint per la falta de suport  de tots els governs, parle de l’autonòmic,  de
l’estatal  i  de  la  Unió  Europea.  Inclús  els  nostres  polítics  han  recolzat  postures
totalment  incomprensibles,  com  l’entrada  de  taronja  des  de  Sud-àfrica;  això  és
totalment incomprensible, i això ho hem de canviar, siga a través de l’ajuntament,
siga a través de les manifestacions al carrer, o siga com siga, però això no es pot
tolerar; i com no es pot tolerar hem de recolzar de totes totes als nostres agricultors,
i com bé defineix aquesta moció, perfectament, a cadascú la part que li corresponga,
des  del  Ministeri  d’Agricultura,  Generalitat  Valenciana,  Ministeri  d’Hisenda,
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Ministeri de l’Interior, ajuntaments, el nostre, i hem de recolzar les mesures amb les
nostres ferramentes que tenim, des de la part econòmica fins a alçar la veu, la veu
del poble, un poble que està cansat de patir les conseqüències d’una situació que ja
no aguanta; ja no aguanta més i com no aguanta nosaltres ens n’hem de fer ressò i
hem de defensar la postura a capa i espasa i on siga. I per tant hem de facilitar al
màxim que aquesta activitat continue de per vida perquè és molt important per a
l’economia i per a la salut de les persones. I com no pot ser d’altra forma, així ho
vam parlar amb el Partit Popular i el Grup Projecte Oliva, que era necessari que
aquesta moció vinguera ja al Ple, després de dos mesos d’estar pul·lulant per ahí, no
podia dilatar-se més i així ho vam fer, fent-la conjunta els tres grups polítics, i estic
segur que vostés també la recolzaran,  perquè també han d’estar conscienciats  en
aquesta situació, o almenys esperem que així siga. I com no pot ser d’altra forma,
hem d’estar recolzant-la de totes, totes.”

 Sr. Llopis Ibiza: “Com bé ha dit el Sr. Salazar, aquesta moció no és que ens arribara per
part de l’Alcaldia, ens va arribar per part d’AVA; jo mateix la vaig portar impresa a la
Junta de Portaveus, i va ser el mateix alcalde qui ens va dir que ja que l’havíem rebuda
tots i tots la vèiem correcta, de presentar-la conjuntament. Per això reitere el que ha dit el
Sr. Parra, jo també hauria trobat normal que haguera sigut el Sr. Doménech qui haguera
presentat la dita moció; perquè jo mateix, si no recorde malament, fa uns mesos, en el
Mercat Municipal li vaig parlar d’aquesta moció que havíem rebut i que estàvem esperant
a tractar-la; el Sr. alcalde és qui es fa ressò de la moció, nosaltres hem d’esperar. També
he de dir que hi ha uns xicotets canvis en la moció, no està completament com ens la vam
passar; uns canvis que vam vore els portaveus, o els membres de l’oposició, correcte pel
tema que es tracta l’agricultura en el tema que ens porta, que és ací a Oliva. La moció, no
tenim res a dir, està molt ben explicada; està clar que depenem molt de la conselleria,
depenem molt del ministeri, i és ahí on més hem de demanar. Tinc clar que l’ajuntament
per si ha de cedir, i hem d’esforçar-nos, així ho hem fet i anem en conjunt en tots els
Consells Locals Agraris, que anem conjuntament, crec que tots opinem, s’han de millorar
els camps rurals, s’ha de millorar la vigilància, que jo per exemple, demanant al Ministeri
de l’Interior, en el punt 20 i el punt 25, es tracta, dotació de més recursos econòmics i
humans per a lluitar contra la xacra de robatoris al camp i endurir les penes als respecte.
El Partit Popular en l’anterior legislatura ja presentava mocions en suport de l’agricultura,
o del s agricultors, respecte a aquest tema, perquè tenim clar que per a nosaltres és
important, ja ho vam dir, que teníem un problema en la plaga dels porcs senglars, els
robatoris que diu la moció i la falta de vigilància, i creem la figura d’un guarda rural, o de
caça, crec que és necessària, torbe que els control que fa la Policia Local, la Guàrdia Civil,
i el Grup Roca, estan fent el seu treball, però crec que podem anar des de l’Ajuntament
d’Oliva, des de la corporació municipal, un poc més enllà i tindre aqueix guàrdia rural o
de caça, que tinga plena vigilància dels nostres camps. I alhora, com es va parlar en el
Consell Local Agrari, que ho va exposar el Sr. Parra, és important denunciar, i és veritat
que els agricultors, moltes vegades no van a denunciar, no van a la caserna de la Guàrdia
Civil, es pensen que això no va a cap lloc, però a la millor aquesta figura que jo estic
parlant  sí  que  pot  ser  la  que puguera  tramitar  totes  aqueixes  denúncies,  la  falta  de
seguretat i traslladar-ho; és a dir ajudaríem als nostres agricultors i a la Policia Local que
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vigila, amb els pocs efectius que tenim la veritat és que vigila poc els nostres camps, i crec
que seia una figura important. Però bé, està ahí en la moció, nosaltres li donarem suport,
que també la presenta el nostre grup. I ja dic, tant de bo no tinguem cap esmena a questa
moció i entre tots junts la puguem traure endavant com pertoca.”

 Sra. Morell Gómez: “Jo només volia fer una matisació, no sé si serà una esmena, o
simplement un aclariment, per no entrar en més debats d’esmenes; en la part dels
compromisos que ha d’adquirir l’ajuntament, el punt 21 parla de l’exempció de tot
tipus de taxes per la construcció i millora de qualsevol obra agrària. Ha de quedar
clar que no estem aprovant l’exempció; l’esmena era més intentar incorporar que
s’inicie  l’expedient;  ho  hem  fet  perquè  tradicionalment  el  plenari  no  aprova
l’exempció  sinó  que  inici  d’expedient;  després  ja  s’emeten  els  informes
corresponents i ja seria el Ple, a través de la modificació d’ordenances fiscals que
podria regular això. Ho dic perquè quede clar. Em fa igual si volen que ho faça com
una esmena o si fent l’aclariment ho tenim clar i no cal que ho allarguem més el
debat al respecte.”

 Sr. alcalde: “El secretari farà un aclariment al respecte.”

 Sr. secretari: “La proposta que ve traslladada d’un grup agrari el que demana amb
aquesta moció, al conjunt d’ajuntaments, aqueix tipus de mesures. No vol dir que
nosaltres si aprovem la moció estem aprovant cap tipus d’exempció. Ara, si com un
dels ajuntaments als quals s’adreça la moció, eres coherent amb la petició, després
hauràs  d’iniciar  els  tràmits  per  a  culminar  això;  però  té  tota  una  tramitació
posterior.”

 Sra. Morell Gómez: “Fet l’aclariment dir que nosaltres, el Grup Socialista votarem
a favor de la moció.”

 Sr. Doménech Cardona: “Jo he escoltat el que estaven comentant, i tenen tota la
raó. Jo també recolzaré la moció, amb la xicoteta esmena que ha fet la Sra. Morell.
Sí que és veritat que l’agricultura està molt malament, necessita molt de suport, i jo
com a regidor porte ja uns mesos treballant i sé el que és estar a peu de camp.
Evidentment sé que hi ha molts problemes, vaig a treballar, vaig a esforçar-me molt
i hi ha algunes coses que he vist en la moció, que van adreçades als ajuntaments, i
que jo vull que quede clar que aquestes línies d’actuació ja les tinc cobertes i estic
treballant-les. Primer de tot voldria parlar, que ja estem treballant en això, un pla
estratègic agrícola, i que està posant especial atenció al sistema de regadiu; l’aigua
tan important i que hem d’utilitzar com toca. El punt 22 parla de la problemàtica,
entenc que -vosté Sr. Llopis ja ho ha dit- el porc senglar, tenim una plaga; ja he fet
vàries  reunions  amb els  caçadors,  estic  treballant  amb  ells  colze  a  colze,  per  a
intentar almenys tindre un control de la plaga en el nostre camp, per la part de dalt i
de baix.  En el  tema de la  conselleria  també estem en contacte  amb ells  i  estem
demanant tota la informació per a vore quines línies d’actuació podem tindre més
fortes.  El  punt  23  és  la  conservació  de  camins  i  vies  rurals;  això  també  estem
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treballant-ho ja, ho vaig comentar en el Consell Local Agrari,  i  és una línia que
també és prou important,  les vies d’accés  als  camins  a tot  el  terme. El punt 24,
l’abastiment de l’aigua per al tractament fitosanitari és un tema molt demandat, des
de fa anys, i ara estem estudiant, i ens posarem més en això, per habilitar un nou
lloc,  es  va  comentar  també  en  el  Consell  Local  Agrari,  i  és  una  proposta  que
estudiarem. El punt 25 la vigilància al camp, sí que és de veres que vostè Sr. Llopis
ho ha dit, s’ha de denunciar i s’ha de tindre registres de tots els problemes que hi ha
al camp, de robatoris i de porcs senglars; si no denunciem i no queda constància, no
podem tindre més seguretat, ni de Roca, ni del Seprona; s’ha de denunciar, siga el
que siga s’ha de denunciar; s’ha de tindre constància i així poder vindre a tindre més
presència en la zona d’Oliva.  També estem treballant  el  tema de les càmeres de
vigilància, intentarem posar algun punt més per a tindre control i fer el camp un poc
més  segur.  Per  anar  acabant,  tots  els  punts  que  es  demanen  ací  els  tenim  ja
treballant; volem que siga el més aviat possible anar tancant-ne, però sabeu que açò
porta un procés; per la meua part, tots els agricultors i tot el sector agrari pot tindre
el meu recolzament.”

 Sr. Parra Mañó: “Jo volia esclarir una xicoteta puntualització, que vosté ha dit que
el regidor d’Agricultura no és qui ha de defensar la moció. Jo recorde que el mes de
desembre, la regidora aleshores d’Agricultura, la Sra. Imma Ibiza, va presentar una
moció, quan tots els grups polítics la vam presentar; això sí, estàvem en eleccions.”

 Sr. alcalde: “Sr. Parra, jo l’única cosa que li he dit és que les mocions les presenten
els grups polítics, segons consta en el Reglament Orgànic Municipal. Jo no recorde
si la Sra. Ibiza va presentar una moció en aquell moment; jo no sóc qui ha de dir si
les mocions estan ben presentades o no, en aquest cas és la Secretaria General que
abans  de  convocar  l’ordre  del  dia  informa  de  si  els  assumptes  han  vingut  i
compleixen  les  formes  o  no,  però  són  els  grups  municipals  els  qui  presenten
mocions.  I  respecte  al  tema  del  consens,  vostés  van  prendre  la  iniciativa  de
presentar-la, i em sembla molt bé. Costava poc adreçar-se a la resta de grups polítics
i  preguntar-los  en  comissió,  si  volien  firmar  la  moció;  costava  poc,  costava  el
mateix. Vostés estan en el seu dret. L’única cosa que li he dit és que les mocions les
presenten els grups polítics, no podia presentar-la com a tal el regidor d’Agricultura;
el seu grup polític sí. En qualsevol cas estem davant d’una moció en la qual tots
estem d’acord, que tots estem per treballar i per treballar l’agricultura i les mesures
que es proposen. No sé quina variable; no sé per què és important fer polèmica sobre
si  el  regidor  d’Agricultura  la  presenta o no.  En qualsevol  cas,  nosaltres  anem a
sumar-nos, i jo crec que això és més important. Treballar tots a una. Jo crec que
l’ambient  de  l’altre  dia  del  Consell  Local  Agrari  va  ser  un  ambient  de  treball,
profitós, i jo crec que és la línia a seguir com van dir tots allí.”

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  aprovar  el
dictamen transcrit anteriorment.
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DESÉ.-  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  POPULAR  SOBRE  INSTAR  AL
MINISTERI  D’INDÚSTRIA,  COMERÇ  I  TURISME  A  MODIFICAR  EL
REGLAMENT D’EXPLOSIUS. 

Es dóna compte  de  la  moció  presentada  pel  Grup Municipal  Popular,  amb registre
d’entrada número 16.646, de data 8 d’octubre de 2019, que diu textualment:

“Salvador Llopis Ibiza com a Portaveu del Grup Municipal Popular de l’Ajuntament d’Oliva, en
nom  i  representació  d’aquest,  a  l’empara  de  l’article  97.3  del  Reglament  d’Organització,
Funcionament  i  Règim  Jurídic  de  les  Entitats  Locals,  presenta  al  ple,  per  al  seu  debat  i
aprovació la següent

MOCIÓ
Exposició de motius
1.- La Unió Nacional d’Entitats Festeres de Moros i Cristians, UNDEF, associació que aglutina
a  la  immensa  majoria  de  poblacions  del  territori  nacional  que  celebren  festes  de  moros  i
cristians i  té presència en 72 poblacions, 7 províncies i  4 comunitats  autònomes, cadascuna
d’elles amb la seua pròpia idiosincràsia, però tenint en comú totes elles la defensa de les nostres
tradicions històrico-culturals i festives, han mostrat des de sempre una especial preocupació i
ocupació pel tema dels actes d’arcabusseria, ocupació que s’ha vist notablement incrementada
amb l’entrada en vigor del Reial decret 130/2017 de 24 de febrer pel qual s’aprova el Reglament
d’Explosius.
2.- El 4 de març de 2017 es publicava en el BOE el nou Reglament d’Explosius, que la seua ITC
26 (“Manifestacions festives amb ús d’armes d’avantcàrrega”) afecta de forma dràstica a les
manifestacions festeres amb actes d’arcabusseria.
3.- El propi Reglament preveia un període d’adaptació que va concloure el 31 de desembre de
2018,  a partir  del  qual  el  reglament s’aplica en tot  el  seu contingut.  Durant  aquest  període
transitori UNDEF, tenint com a nord la defensa i representació dels interessos de quasi 100.000
festers a tota Espanya, va aprovar al setembre de 2017, un document de millora del reglament
que va presentar davant la Subdirecció General de Mines i la Intervenció Central d’Armes i
Explosius, on es contenien una sèrie de mesures i criteris interpretatius del Reglament perquè la
seua aplicació fóra més coherent amb la realitat dels actes d’arcabusseria.
4.- Transcorreguts catorze mesos des de la publicació del citat Reglament d’Explosius, UNDEF
consideren que l’aplicació de la seua ITC 26 en la major part de les festivitats en les quals es
desenvolupen actes de disparades d’arcabusseria ha oferit una àmplia casuística, l’anàlisi de la
qual  resulta  particularment  alliçonador  per  la  reiteració  i  persistència  de  determinades
disfuncions detectades en aquest.
Existeixen  diversos  problemes  sorgits  arran  de  l’aplicació  de  la  ITC 26  destaquen pel  seu
impacte i abast,  i per la urgència que requereix la seua resolució. Un d’ells és el referit  als
terminis designats per al repartiment i emmagatzematge de la pólvora en funció del nombre de
participants  actius,  determinats  en els  punts  6.3 i  6.4  de l’esmentada ITC;  el  segon guarda
relació amb el procediment que s’ha de seguir per a aquest repartiment i, més en concret, quant
afecta al transvasament de la pólvora, igualment tractat en el citat punt 6.3 de la ITC; el tercer,
del qual són causa indirecta, però no única, les exigències contingudes tant en la ITC 26 com en
el conjunt del Reglament d’Explosius, és el pronunciat increment que està experimentat el preu
de la pólvora destinada a actes de disparades d’arcabusseria.
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A les dificultats esmentades s’afigen, com queda dit, unes altres que, si bé produeixen molèsties
de consideració, admeten per la seua menor gravetat un abordatge més pausat i distanciat, raó
per la qual no seran tractades en aquesta Moció.

5.- El primer dels problemes assenyalats en el punt anterior constitueix un escull pràcticament
insalvable  per  a  les  entitats  responsables  de  l’organització  i  desenvolupament  dels  actes
d’arcabusseria, al punt que en nombroses poblacions ha obligat a alterar substancialment els dits
actes, ocasionant amb això trastorns considerables en el conjunt dels seus programes (molts
d’ells amb un fort component tradicional) i, la qual cosa és pitjor, introduint un important factor
de risc en aquests actes. En efecte, la impossibilitat d’emmagatzemar pólvora més enllà de 72
hores (en festejos amb menys de 500 participants actius) o, en el millor dels casos, de 96 hores
(en festejos amb més de 500 participants actius), obliga a realitzar dos o més repartiments de
pólvora en localitats en les quals els actes de disparades es desenvolupen al llarg d’un període
de temps superior a tals terminis. Aquests repartiments (especialment, el segon i posteriors, si
n’hi  haguera)  han  de  realitzar-se  invariablement  en  el  transcurs  de  les  festes,  la  qual  cosa
comporta, en primer lloc, una alteració substancial, quan no la suspensió, dels actes afectats; en
segon lloc, agreuja la perillositat del repartiment, realitzat en un context festiu que resulta ser el
menys idoni per a extremar les mesures de seguretat; en tercer lloc, propícia que el repartiment
no es complete en els termes previstos, atès que, com a conseqüència de la pròpia celebració i,
en  concret,  de  la  complexitat  i  densitat  dels  actes  associats  a  aquesta,  així  com  de  les
responsabilitats que comporta la seua organització i coordinació, hi ha peticionaris de pólvora
que es veuen impedits d’acudir a retirar-la, circumstància aquesta que ocasiona, al seu torn,
greus molèsties i onerosos desemborsaments a les entitats organitzadores.

6.-  Un  altre  problema,  que  porta  causa  parcial  de  l’aplicació  de  la  nova  norma,  amenaça
greument, si no se li posa prompte i eficaç remei, amb precipitar en el curs de pocs anys la
desaparició  dels  actes  de  disparades  en  contextos  festius.  En efecte,  en  l’alça  desaforada  i
contínua del preu de la pólvora que s’adquireix per a tals actes influeixen en gran manera les
limitacions i exigències que tant el Reglament d’Explosius com el seu ITC 26 imposen per al
seu transport i repartiment final, si bé el factor que per damunt de qualsevol altre determina
aquest  increment  és  l’existència  de  facto  de  pràctiques  al  caire  del  monopoli,  que  deriven
igualment  de  les  condicions  imposades  per  la  norma  a  la  fabricació,  emmagatzematge  i
distribució de la pólvora.

7.- Les consideracions exposades res resten a la constatació que l’aplicació del Reglament i, en
particular, del seu ITC 26 també ha portat amb si certes millores: la més important, la seguretat
de comptar amb una referència legal que obliga, però també protegeix, a tots; en segon lloc, la
introducció  de  factors  de  racionalització  en  certes  parts  del  procés  d’adquisició  i  ús  de  la
pólvora (si  bé, com queda dit, en altres parts del mateix procés aquest s’ha vist complicat i
dificultat  en  excés);  finalment,  l’existència  d’un  procediment  de  seguiment  i  control  que
assegura l’ús de la pólvora per a les finalitats a què està destinada.

8.-Així mateix, el passat 5 de setembre es va produir una reunió en la qual van estar presents la
Presidenta i Tresorer de la UNDEF, i altres associacions, al costat de diputats de la Regió de
Múrcia, Castella-la Manxa, Comunitat Valenciana. En la reunió es va analitzar la problemàtica i
es va prendre l’acord de portar als diferents parlaments autonòmics, diputacions i ajuntaments
iniciatives  de  suport  a  l’arcabusseria  i  instant  al  Govern  d’Espanya  a  la  modificació  de  la
normativa de 4 de març de 2017, BOE relativa al Reglament d’Explosius (RD 130/2017, de 24
de febrer). 
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És per això, que es presenten al Ple de la Corporació els següents punts d’acord:

Acords
PRIMER: Instar  al  Ministeri  d’Indústria,  Comerç  i  Turisme  a  modificar  el  reglament
d’explosius  (RD 130/2017  de  24  de  febrer)  que  ordena  l’ús  d’armes  d’arcabusseria  en  les
manifestacions festeres, amb els objectius de: 

- Simplificar els tràmits per a l’ús de la pólvora als actes d’arcabusseria de la nostra Festa
de Moros i Cristians.

- Permetre  a  les  pirotècniques  que  complisquen  els  requisits  de  seguretat  exigits  al
reglament,  no  solament  comercialitzar,  sinó  també  fabricar  pólvora  negra  per  a
arcabusseria, de manera que es facilite la concurrència al mercat d’un major nombre
d’operadors  que  puguen  assumir  la  fabricació,  emmagatzematge  i  distribució  de
pólvora.

- Que  la  duració  del  temps  de  custòdia  siga  l’equivalent  a  la  duració  dels  actes
d’arcabusseria que se celebren en la població durant les festes de Moros i Cristians. Per
al supòsit que no s’admeta, igualar el temps permés de custòdia de la pólvora a totes les
celebracions festeres, sent aquest de 96 hores a totes les poblacions, independentment
del nombre de participants.

- Respecte  a  la  destrucció,  reutilització  i  reciclatge  dels  residus  de  pólvora  segons
estableix la ITC-12, la pólvora ha de ser destruïda preferentment mitjançant combustió
contínua  o  discontínua,  en  un  depòsit  que  ha  de  comptar  amb l’autorització  de  la
delegació del govern de la respectiva comunitat autònoma, en l’actualitat comptem amb
molt pocs tallers pirotècnics autoritzats per a la destrucció, es requereix que s’autoritzen
a tots els tallers de fabricació que complisquen els requisits que estableix el reglament
de Pirotècnia. Una alternativa al sobrant de residu de pólvora seria el depòsit mitjançant
registre identificat del producte en un taller pirotècnic per a la seua utilització pel seu
propietari  amb  totes  les  garanties  de  seguretat  en  la  pròxima  manifestació  festera.
Simplement amb un llibre registre d’entrades i eixides de pólvora en el taller pirotècnic,
que reculla el nom del propietari fester, la quantitat de pólvora i la seua identificació
(traçabilitat) es podria utilitzar en el pròxim esdeveniment pel mateix fester.

- Considerar la cantimplora traspassada en el polvorí com a envàs original.

SEGON: Instar al Ministeri d’Indústria, Comerç i Turisme a la creació d’una Mesa de Treball
on participen les administracions estatals, autonòmiques i locals competents, amb la UNDEF 
Conjuntament hauran d’aconseguir al menor termini de temps possible l’objectiu de modificar
la literalitat de la ITC 26, perquè els requisits legals no impedisquen la celebració de les nostres
tradicions  i  que  aquestes  puguen adaptar-se  als  compliments  dels  objectius  de  seguretat  al
transport, transvasaments, traçabilitat, custòdia de la pólvora i celebració dels actes amb trets
d’arcabusseria.

TERCER: L’Ajuntament d’Oliva fa manifest el seu suport a les gestions que UNDEF duu a
terme per a aconseguir que una tradició tan arrelada i estesa com la dels actes d’arcabusseria en
contextos festius deixe de ser vista i tractada com un problema en la normativa vigent i, per
contra,  reba la consideració i  protecció que mereix en atenció al  seu arrelament i  a la seua
notòria importància històrica, cultural i socioeconòmica.
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QUART: Remetre còpia dels acords a la Presidència de La Unió Nacional d’Entitats Festeres
de Moros i Cristians (UNDEF) amb seu nacional a Cocentaina, carrer Pare Balaguer, 10, i al
Ministeri d’Indústria.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indica:

 Sra. Mena Esteve: “El motiu de la presentació d’aquesta moció ix de la base de la
preocupació que hi ha en els actes d’arcabusseria, que aglutina la majoria de les
poblacions on es realitzen les Festes de Moros i Cristians, entre les quals s’inclou la
ciutat d’Oliva. I el que s’intenta és posar un punt i final als problemes de la pólvora,
i  a  més  que  es  realitze  amb  la  màxima  seguretat.  El  problema  comença  amb
l’entrada en vigor del nou reglament d’explosius, que afecta de forma dràstica a les
manifestacions festeres en allò que respecta als actes d’arcabusseria referits. Com ja
està molt detallat en la mateixa moció,únicament remarcar, encara que siga de forma
escarida  quins  són  els  principals  problemes  que  comporta  aquest  reglament;  un
d’ells és el problema del termini pel que fa a l’emmagatzematge i el repartiment, en
funció del nombre de participants actius; un altre problema és la pólvora que sobra,
perquè com no pot tornar al polvorí es considera que és pólvora manipulada i dóna
pas a un augment de la despesa. Cal recalcar que si d’alguna forma en aquest camp
pogueren  entrar  altres  operadors  d’emmagatzematge,  de  fabricació  i  de  de
distribució,  tenint en compte els pirotècnies que hi ha a la nostra comunitat,  i al
voltant, potser es podria abaratir el preu, perquè el preu és un tercer problema que hi
ha, i per part de les entitats festeres estan denunciant perquè tinguen coneixement
que cada any està augmentant el preu de la pólvora; l’altre problema afegit és el de
la burocràcia, els tràmits que són necessaris, perquè per una banda es requereix la
resolució de la Subdelegació del Govern, després la resolució de l’àrea d’Indústria;
per tant pensem que una solució raonable és que una única resolució de la mateixa
Subdelegació del Govern portara implícita la de l’àrea d’Indústria. En definitiva el
que s’intenta és que l’administració no es quede de braços creuats, d’alguna forma
recolzar els actes d’arcabusseria. Considerem que tots els acords que es contemplen
són acords raonables i totes les formacions polítiques poden anar conjuntament en
aquest tema, perquè en definitiva el que es tracta és protegir el patrimoni de les
Festes de Moros i Cristians.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Pense que la moció està perfectament raonada i és molt
raonable; a més, què he de dir jo que durant quatre anys he sigut regidor de Festes i
he patit les conseqüències. Aquest reglament és molt farragós, molt complicat i la
mateixa complicació fa que els funcionaris hagen d’interpretar-lo i que no sàpiguen
com i de quina forma ho han de fer.  Qui més han patit  les conseqüències  és el
col·lectiu de moros i cristians, i el seu president, que hem estat treballant colze a
colze,  i  algun viatge hem fet  amb l’alcalde  a  València,  in  extremis per  a  poder
disparar, i moltes vegades ens ha arribat l’autorització en l’últim minut, per dir-ho
d’alguna forma, després d’haver fet moltes i moltes gestions. És un reglament que
complica molt la possibilitat de disparar. Enguany hem patit les conseqüències del
reglament  i  cada  any  s’agreuja  més,  es  complica  més,  fins  i  tot  en  moltes
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poblacions, ja he dit que Oliva ha patit les conseqüències de no poder disparar, en
altres poblacions han desistit també de disparar. Per tant pensem que en honor a la
Festa de Moros i Cristians, que no cal parlar ací a Oliva com d’important és, una
festa declarada d’interés turístic autonòmic, que congrega tantíssim gent al voltant,
participant i difrutant-la, és molt important per a nosaltres agilitzar un poc més el
reglament; òbviament sempre dins de les mesures de seguretat que calga; no estem
parlant que qualsevol puga disparar de qualsevol forma, volem que hi haja mesures
de  seguretat,  però  no  més  enllà  de  l’estricta  seguretat  i  no  aportar  encara  més
complicacions,  que  és  el  que  fa  el  reglament.  És  una  proposta  d’acord  que  és
totalment raonable,  que incideix en la problemàtica de l’arcabusseria a l’hora de
disparar en aquestes festes, i crec que és molt raonable i que s’ha d’agilitzar pel bé
de la Festa de Moros i Cristians, si no a poc a poc faran que se la carreguen per
culpa  d’un reglament  totalment  irracional,  complicat  fins  i  tot  per  als  qui  l’han
d’aplicar. Com no pot ser d’altra forma, votarem a favor de la moció.”

 Sra. Mata Cots: “Aquesta moció que ha coordinat essencialment la Unió Nacional
d’Entitats  Festeres,  la  UNDEF,  aborda  una  de  les  problemàtiques  de  les  més
importants que s’estan trobant actualment les entitats de moros i cristians. En el cas
concret  d’Oliva  de  sobra  és  conegut  el  problema  que  hem  patit  enguany;  i  el
problema rau en les exigències que la nova ITC 26, que és el relatiu al reglament
d’explosius, que ha comportat un enduriment excessiu dels condicionaments per a
poder realitzar activitats de pólvora. S’han volgut extremar, s’han volgut pautar les
activitats a tal extrem que ens han portat fins i tot a ofegar-les. Oliva ha patit les
conseqüències, i de bona tinta sabem que en aquest cas s’ha portat a impossibilitar a
Oliva les disparades d’arcabusseria, i els problemes són essencialment tres, com ha
apuntat la companya, la Sra. Sílvia, igualment com apunta la moció, els terminis de
repartiment i emmagatzematge han comportat una problemàtica grandíssima, en la
mateixa  moció  s’especifica  que  fins  i  tot  poden  arribar  a  fer-se  dos  o  més
repartiments, en el cas d’Oliva, en concret, en són tres, que en són moltíssims, i a
més en plenes festes, fet que porta un problema de coordinació i un problema de
repartiment grandíssim, és una incomoditat molt gran per als festers; el preu de la
pólvora, he fet la consulta aquest matí i m’han informat que està al voltant de 45
euros,  efectivament  està  a  la  baixa,  però  continua  sent  un  preu  altíssim  per  a
l’activitat de disparada d’arcabusseria en unes festes com les de moros i cristians. 45
euros, a banda el preu del transport, a banda les exigències que es donen ara en tema
de mesures de seguretat, igualment en tema de metges, que també s’exigeixen; és a
dir, podem estar parlant que repartint el preu de tot el cost per cada quilo, podem
estar  a  més  de  60  euros.  I  l’altre  problema,  que  al  meu  parer  ha  sigut  el  més
important de tots, ha sigut la falta de criteris establerts, o la mala aplicació de la ITC
26 durant aquest període transitori per part de la Subdelegació del Govern, que ens
ha portat  moltes  vegades a la Federació de Moros i  Cristians no saber en molts
moments com estava la seua tramitació, ni si s’estava presentant de forma adequada.
Jo crec que com ha apuntat el Sr. Salazar, buscar la seguretat és important, però les
mesures que es proposen ací conjuguen perfectament la seguretat amb la flexibilitat
necessària per a poder dur a terme les activitats de disparada d’arcabusseria, i per
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tant ampliant el repartiment a 96 hores, com es diu ací, podria facilitar que a Oliva
amb  un  únic  repartiment  puguera  fer-se  tot  el  repartiment  de  pólvora;  que  es
trencara el monopoli que actualment existeix amb l’empresa que reparteix la pólvora
podria facilitar la reducció preu i a més milloraria molt les gestions a l’hora de la
compra i repartiment; i per últim, i molt important, i jo crec que en aquesta moció ho
hem de remarcar, és que la Subdelegació del Govern es pose un poc les piles, en
aquest aspecte, a l’hora de la tramitació. Apuntar que la setmana passada la UNDEF
ja es va reunir amb la Subdelegació del Govern, i la Diputació d’Alacant, sembla ser
que  Alacant  està  per  prendre  mesures  favorables  a  flexibilitzar  les  mesures.  Jo
demane  ací  als  grups  polítics,  Compromís  i  el  Partit  Socialista,  que  tenen
representants  actualment  governant  a  la  diputació  i  a  l’estat,  que  es  posen  en
contacte amb aquestos representants i que els traslladen les inquietuds,  sens anar
més  lluny,  de  la  Federació  de  Moros  i  Cristians  d’Oliva,  que  forma  part  de  la
UNDEF, i  que comparteix  totes  aquestes  problemàtiques.  Des de Projecte  Oliva
donarem suport,  evidentment,  i  m’agradaria,  demanaria,  que se sumaren tots  els
grups polítics, que han patit molts festers del nostre poble, i sobretot la Festa i el
gaudi de tot els nostres veïns i visitants que les gaudeixen i que són referents a la
Comunitat Valenciana.”

 Sra. Mena Esteve: “Únicament donar les gràcies.”

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat,  acorda  aprovar  la  Moció  transcrita
precedentment.

PART II.- CONTROL I SEGUIDAMENT DE L’ACCIÓ DE GOVERN

ONZÉ.-  DONAR COMPTE DE LA COMPTABILITAT I  JUSTIFICACIÓ DE
LES AJUDES REBUDES PEL GRUP COMPROMÍS PER OLIVA. ANY 2018.

Es dóna compte de l’escrit que presenta la Sra. Imma Ibiza, amb data 24 d’octubre de
2019, registre d’entrada núm. 17534, de 25-10-2019, per tal de justificar els ingressos i
despeses dels diners que reben de l’Ajuntament d’Oliva per al funcionament dels grups
polítics,  en  concret  del  Grup  Municipal  Compromís  per  Oliva,  i  que  consta  dels
document que s’indica:

- Resum per conceptes d’ingressos i despeses del GM
- Despeses detallades
- Desglossament de les despeses

Assabentada la corporació es produeixen les manifestacions que tot seguit s’indiquen:

 Sr. Salazar Cuadrado: “Jo veig ací, no sé si serà un error, les justificacions estan
registrades amb data 25 d’octubre de 2019, i posa que la Sra. Ibiza Cots és portaveu
de 2015 a 2019; òbviament el 25 d’octubre no era portaveu. No és que siga un error
greu, però s’hauria de puntualitzar.”
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 Sr. alcalde: “Va ser portaveu suplent fins a juny de 2019.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Va ser portaveu suplent, però no era portaveu suplent el 25
d’octubre. Supose que faran referència a l’exercici.”

 Sr. alcalde: “L’exercici que es justifica, el portaveu era, com sap el Sr. Canet, i la
portaveu suplent la Sra. Ibiza, per això, per una qüestió de formalitat, perquè l’actual
portaveu no formava part ni del grup polític anterior; per això ho presenta la Sra.
Imma Ibiza, com a portaveu en el moment que s’ha produït la despesa.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Jo això, ho comprenc el que diu; després també diu en pro
de  la  transparència  i  bon  govern.  Jo  una  vegada  més  demanaria,  en  pro  de  la
transparència i  bon govern,  que publicaren l’acord que han firmat  entre el  Partit
Socialista i vostés per a governar l’Ajuntament d’Oliva durant aquesta legislatura.
Això seria motiu de transparència i bon govern, de moment no ho estan fent. Vostés
em poden dir que sobre el terreny i tal com vagen fent aniran anunciant certes coses.
Vosté sap que la legislatura passada vam publicar l’acord que vam firmar els quatre
grups polítics, precisament per aquest motiu, transparència i bon govern, i vostés, el
subbotànic d’Oliva, permeteu-me l’expressió, no ho ha fet encara; jo no sé què és el
que amaguen realment. Allò l+ògic i normal seria que com ho han manifestat en
premsa.”

 Sr. alcalde: “Sr. Salazar, estem donant compte de la justificació de les despeses del
grup municipal  de l’any 2018;  ja  ha intervingut  vosté.  Vosté  pot  referir-se  com
vulga, per a mi, particularment, allò de subbotànic és una forma poc respectuosa de
referir-se;  però pot vosté referir-se com vulga.  En qualsevol  cas estàvem donant
compte de les justificacions de l’any 2018.”

DOTZÉ.- DONAR COMPTE DEL DECRET DE L’ALCALDIA NÚM. 2664/19.

Abans de donar compte, el Sr. alcalde manifesta que per error figura en l’ordre del dia
donar compte,  però en realitat  és un decret a ratificar pel Ple de l’Ajuntament,  i  en
conseqüència es proposa la seua ratificació.

Tot seguit es dóna compte del decret, que és del següent tenor literal:

“El Ple de l’Ajuntament, en sessió ordinària que va tindre lloc el dia 4 d’abril  de 2018, va
acordar, entre altres extrems, la creació d’una Mesa de contractació de caràcter permanent, la
qual  s’integra  per  un/a  president/a;  tres  vocals,  i  un secretari/a,  diferenciant-se  una vocalia
segons es tractara de contractes d’obres i concessió d’obres, o per a la resta de contractes.

Tenint en compte la incorporació en el dia de hui del nou secretari general d’aquest Ajuntament
d’Oliva, i atés que s’està pendent de celebrar diversos actes de Mesa de Contractació durant el
dia de hui i en els pròxims dies, es fa necessari i inajornable modificar aquesta constitució de la
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Mesa de Contractació Permanent, modificant en primer lloc les dades del secretari, i en segon
lloc, aprofitar aquest moment procedimental per a suprimir noms i cognoms en la designació
dels membres que la conformen, perquè únicament figuren càrrecs.

Vista  la  legislació  de  pertinent  aplicació  i,  en  particular,  la  continguda  en  la  Disposició
Addicional Segona de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de Contractes del Sector Públic, així
com  el  Decret  de  l’Alcaldia  núm.  1985/19,  de  15  de  juliol  de  2019,  de  delegació  de
competències a favor d’aquest òrgan de contractació, per mitjà de la present RESOLC 

PRIMER.- Modificar la composició de la Mesa de Contractació Permanent creada en aquest
Ajuntament d’Oliva, mitjançant acord del Ple celebrat el 4 d’abril de 2018, perquè a partir del
dia de la data quede constituïda en la forma que seguidament s’indica:

PRESIDENT/A: El/la funcionària Cap/a del Departament Jurídic-Administratiu de Secretaria,
com  a  titular,  i  el/la  funcionari/a  Cap/a  del  Departament  de  Governació  i  Contractació
Administrativa, com a suplent.

VOCALS:
 • El/la Secretari/a General o el/la funcionari/al que el substituïsca com a suplent
 • El/la Interventor/a municipal o el/la funcionari/al que el substituïsca com a suplent

SECRETARI: El/la Cap/a del Departament de Governació i Contractació Administrativa, com
a  titular,  i  com  a  suplent  un/a  funcionària  de  la  Corporació  Municipal  adscrit/a  a  aquest
Departament municipal.

A més, s’integraran com a Vocals:

a) Per al supòsit de contractes d’obres i contracte de concessió d’obres un/a Arquitecte/a Tècnic/
a Municipal, tant com a titular i com a suplent.
b)  Per  a  la  resta  de  contractes,  inclusivament  els  de  naturalesa  patrimonial:  Un/a  Tècnic/a
d’Administració General  com a titular,  i  com a suplent  un/a  Enginyer/a  Tècnic/a  Industrial
Municipal.

SEGON.- Que  el  present  Decret  el  ratifiquen el  Ple  de  l’Ajuntament  en  la  primera  sessió
ordinària que se celebre, i que es remeta Anunci de modificació de l’acord adoptat per a la seua
publicació en el Butlletí Oficial de la Província de València, als efectes previnguts.

Oliva, 7 d’octubre de 2019. La regidora delegada d’Hisenda, Patrimoni i Contractació. Ana M
Morell, rubricat. El secretari general. César Narbón, rubricat.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indica:

 Sr. Mata Cots: “Anem a ratificar-ho; és una mesa tècnica, però demanaria que per
favor, que la regidora de Contractació, o el regidor responsable de cadascun dels
contractes que vagen tramitant-se, que per favor se’ns informara a l’oposició, bé en
Junta de Portaveus, bé en l’òrgan que siga, per tal de saber en quin punt estem i
quines  activitats  va  fent  l’ajuntament,  perquè  la  pàgina  web  no  està  massa
actualitzada en aqueixa matèria.”
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 Sr. alcalde: “Prenem nota del prec i en la comissió corresponent s’informarà sobre
els contractes, o fins i tot cada contracte segons la seua naturalesa o allò a què estiga
referit en cada comissió també es pot anar informant. Com que estan ací tots els
regidors  i  regidores  delegats  de  cada  àrea,  aprofitem  per  a  agarrar  aquest
compromís.”

El Ple de l’Ajuntament, per unanimitat dels assistents, ratifica el Decret de l’Alcaldia
transcrit i l’eleva a la categoria d’acord del Ple de l’Ajuntament.

TRETZÉ.-  DONAR  COMPTE  DELS  DECRETS  DE  L’ALCALDIA  DES  DE
L’ÚLTIMA SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA NÚM. 2491/19 AL 2869/19.

Es dóna compte dels Decrets  de l’Alcaldia,  des del Decret núm. 2491/19, de 20 de
setembre de 2019, fins el Decret núm. 2869/19, de 25 d’octubre de 2019.

Assabentada la corporació es produeixen les manifestacions que tot seguit s’indiquen:

 Sr. Llopis Ibiza: “Més que res és perquè no ho entenc, o és un dubte, a vore si m’ho
poden esclarir; és sobre el Decret 2264/19, on es diu que l’alcaldessa accidental,
amb data 20 d’agost de 2019, assigna a una funcionària la instrucció de determinats
expedients d’infraccions de les ordenances de sorolls, venda no sedentària, pla de
cremes  i  inspecció  d’animals  en la  via  pública;  encara que després es diu en el
penúltim paràgraf  que “atés  que l’Alcaldia  treballa  en l’organització  d’un servei
centralitzat de tramitació dels expedients d’infracció d’ordenances municipals.” Jo
ahí tinc el meu dubte perquè trobe a faltar, i aquest grup sempre està denunciant, és
la  falta  de  civisme  d’alguns  veïns  de  la  nostra  població,  i  fins  i  tot  d’altres
poblacions que venen ací a tirar brutícia, o enderrocs, a deshores o a llocs on no està
permés. Trobe a faltar això. Després en la resolució, deixa sense efecte el dit decret
signat per l’alcaldessa accidental amb data 20 d’agost; però després es torna a dir
que  s’organitza  el  servei  centralitzat  de  tramitació  dels  expedients  d’infracció
d’ordenances municipals, les funcions d’instrucció dels expedients que se li van fer
arribar el 22 d’agost de 2019, a excepció dels expedients d’animals en la via pública.
No sé, m’he explicat en el que trobe a faltar. Jo mateix he anat a la Policia Local,
buscant aqueixa tramitació dels expedients de les infraccions, se’m va traslladar que
no hi havia cap expedient tramitat, i crec que aquest expedient, si l’explicaren millor
pot ser seria una futura solució als problemes que estem tenint a Oliva.”

 Sr. alcalde: “Li explique. El que fa el decret és mantindre el decret de l’alcaldessa
accidental, que va signar emplaçant a una funcionària, de la Policia Local en segona
activitat, a la tramitació de determinats expedients, però els expedients que exclou és
perquè ja s’estan tramitant, en aquest cas per part de l’inspector d’activitats, que és
l’administratiu  que  tenim  que  té  assignats  aqueixos  expedients  i  que  els  està
tramitant.  Vosté pot anar a la policia,  si haguera vingut a l’Alcaldia li ho hauria
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explicat tranquil·lament,  com sempre li puc explicar.  Per tant,  com que aqueixos
expedients, per un error del cap de la policia, perquè els decrets els fan els tècnics,
nosaltres  els  firmen  però  no  els  redactem,  li  ho  va  passar  així  la  informació  a
l’alcaldessa accidental  en aquell  moment;  i jo era coneixedor  que els expedients
s’estaven tramitant per l’inspector d’activitats, es van excloure aqueixos expedients
en concret perquè ja s’estaven tramitant; ja tenia assignat l’inspector d’activitats la
tramitació d’aqueixos expedients que de fet s’estan tramitant. Aqueix és el motiu de
la rectificació d’aqueix decret.”

DESPATX EXTRAORDINARI. 
Prèvia  declaració  d’urgència  acordada  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  que
constitueixen la majoria  absoluta legal  del nombre de membres de la corporació,  es
passa a examinar el següent assumpte no inclòs en l’ordre del dia.

PRIMER.-  DICTAMEN DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA D’ORDENACIÓ
DEL  TERRITORI  SOBRE  LA  PROPOSTA  DE  L’ALCALDIA  PER  A  la
REVOCACIÓ  I  DEIXAR  SENSE  EFECTE  L’ACORD  DE  SUSPENSIÓ  DE
L’ATORGAMENT  DE  LLICÈNCIES  URBANÍSTIQUES  EN  L’ÀMBIT  DEL
SECTOR CANYADES-1.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d’Ordenació del Territori, de data 29
d’octubre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“ÚNIC.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA PER A LA REVOCACIÓ I DEIXAR SENSE
EFECTE  L’ACORD  DE  SUSPENSIÓ  DE  L’ATORGAMENT  DE  LLICÈNCIES
URBANÍSTIQUES EN L’ÀMBIT DEL SECTOR CANYADES-1. DICTAMEN.

Es dona  compte  a  la  Comissió  de  la  Proposta  d’Acord  de  data  16  d’octubre  de  2019 que
subscriu l’Alcaldia i que, seguidament, es reprodueix:

“PROPOSTA D’ACORD.- El Ple de l’Ajuntament, en sessió celebrada el dia 7 de setembre de 2018, va
adoptar, entre altres extrems, l’acord de procedir a l’alçament de la suspensió de llicències en el Sector
Canyades-1, de manera parcial. Concretament, en el punt quart de l’indicat acord es va disposar:

“QUART.-  Deixar  sense  efecte  els  acords  de  suspensió  de  l’atorgament  de  llicències
urbanístiques en aquest Sector que pogueren trobar-se vigents i desbloquejar la tramitació i
resolució de les llicències d’obra sol·licitades en aquest  Sector,  excepte aquelles que es
pretenguen sobre les parcel·les afectades per un excés d’adjudicació superficial i aquelles
parcel·les  que es  vegen  afectades  pel  vial  per  als  vianants  7-a),  la  tramitació  del  qual
romandrà en suspens fins que, a través de l’oportú procediment de modificació del Projecte
de Reparcel·lació, es regularitzen totes dues situacions descrites. Tot això segons el que es
preveu en el Full de ruta per a la finalització del procés urbanitzador del Sector Canyades 1,
aprovada pel Ple de l’Ajuntament en data 4 d’abril de 2018.”

En els termes de l’acord transcrit, l’Ajuntament va resoldre el manteniment d’aquesta mesura cautelar de
suspensió de llicències per a aquelles parcel·les definitives que es veien afectades pel traçat del vial per
als vianants i aquelles altres en les quals es detecta un excés d’adjudicació superficial, encara que sense
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incidència en l’aprofitament urbanístic d’aquestes. Concretament, es va mantindre aquesta mesura per a
les parcel·les següents:

La parcel·la adjudicada núm. 7. Afectada pel traçat del vial per als vianants 7a
La parcel·la adjudicada núm. 10 amb excés d’adjudicació superficial que es xifra en 13’02 m².
La parcel·la adjudicada núm. 11 amb excés d’adjudicació superficial que es xifra en 91’39 m².
La parcel·la adjudicada núm. 12 amb excés d’adjudicació superficial que es xifra en 58’70 m².
La parcel·la adjudicada núm. 46 amb excés d’adjudicació superficial que es xifra en 181’50 m².
La parcel·la adjudicada núm. 47 amb excés d’adjudicació superficial que es xifra en 64’71 m².

Amb posterioritat, mitjançant escrit 15965 de 25 de setembre de 2019, per la representació legal de la
mercantil  Construcciones Just, SA es reitera els termes del recurs de reposició presentat amb data 8 de
novembre de 2018 contra l’acord del Ple de 7 de setembre de 2018, sol·licitant novament l’alçament de la
suspensió de l’atorgament de llicències urbanístiques en la totalitat de l’àmbit del Sector Canyades-1,
oposant-se al manteniment de tal suspensió per a aquelles parcel·les anteriorment relacionades.

Sobre el contingut d’aquest últim escrit s’ha emés informe jurídic per part del TAG del Departament
d’Urbanisme i que, seguidament es reprodueix:

“INFORME.
… 
1r.- La suspensió de llicències en l’àmbit del sector indicat va ser acordada pel Ple de l’Ajuntament en
sessió de 26 de maig de 2016 i publicada en el DOGV de 5 d’agost de 2016. Coincidint pràcticament amb
el termini màxim assenyalat en l’article 64 de la Llei 5/2014 de 25 de juliol (LOTUP) per a aquesta mena
de mesures, l’Ajuntament, com s’ha manifestat, va alçar aquesta suspensió, per a la practica totalitat del
Sector, en el Ple de 7 de setembre de 2018.
2n.-  Contràriament  al  manifestat  per  la  mercantil  interessada,  la  tramitació  d’un  Projecte  de
Reparcel·lació, igual que la rectificació o modificació d’un Projecte de Reparcel·lació, resulta motiu legal
suficient, encara que no es modifique ni afecte l’ordenació, per a disposar la suspensió de llicències de
parcel·lació i d’edificació. Així es desprén del que es disposa en l’article 98.2 de la Llei del Sòl de 1976.
(TR RDL 1346/76 de 9 d’abril), d’aplicació com a dret supletori vigent mancant expressa regulació per
part de la LOTUP.
3r.- El manteniment de la suspensió de llicències per a un limitat nombre de parcel·les en l’àmbit del
Sector, no ha d’entendre’s, segons el parer de qui subscriu, com una prolongació temporal de la suspensió
genèrica acordada per l’ajuntament el 26 de maig de 2016, sinó com una mesura cautelar especifica, que
afecta de manera singular a les referides parcel·les i que ve motivada o justificada pel fet de vindre, una
d’elles, afectades per al traçat d’un vial públic per als vianants previst en el planejament i les restants per
detectar-se en les mateixes un excés d’adjudicació superficial. A aquesta singular mesura cautelar no se li
aplicava un concret termini de vigència, fent-se dependre de l’aprovació de la modificació del Projecte de
Reparcel·lació, actualment en tramitació.
4t.-  De  l’anàlisi  i  contingut  de  l’escrit  de  la  referida  mercantil  de  25  de  setembre  de  2019  ha  de
concloure’s el següent:

4.1°.- Efectivament, l’article 64 de la LOTUP determina, en el seu apartat 3r, a manera d’excepció
a la disposició genèrica de suspensió, la possibilitat d’atorgar llicències per a obres i actuacions
que resulten compatibles amb la nova i l’anterior ordenació. En aquest cas concret resulta palesa
que,  havent-se  aprovat  definitivament  el  Pla  Parcial  i  no  podent  suposar  el  Projecte  de
Reparcel·lació o la seua modificació,  una alteració dels paràmetres de l’ordenació,  s’aprecia la
plena  compatibilitat  d’obres  i  actuacions  atés  que  no  es  produeix  la  confrontació  de  dues
ordenacions urbanístiques diferents, nova i antiga, en aquest àmbit territorial.
4.2°.- Respecte de la parcel·la que ve afectada pel traçat del vial per als vianants identificatiu com
a vial  7a i considerant que el traçat  del vial  previst en el Pla Parcial es contempla de manera
idèntica  en  les  seues  característiques  i  dimensionament  en  el  Modificat  del  Projecte  de
Reparcel·lació que es tramita, la mesura cautelar singular acordada, encara que es considera per
part de qui subscriu com ajustada a la legalitat, apareix com a innecessària i acollir-se a la mateixa
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per a justificar la no concessió d’una llicència urbanística, podria resultar desproporcionat, sempre
que tal  llicència,  sobre  la  base  del  projecte  que  es  presente,  s’ajuste  a  les  determinacions  de
l’ordenació del Sector i respecte les distàncies de separació respecte a l’esmentat viari que queda
perfectament identificat.
4.3°.- Idèntic raonament seria d’aplicació a aquelles parcel·les que es veuen afectades per aquesta
mesura de suspensió singular per causa de l’excés de superfície d’adjudicació, ja que aquest excés
de superfície no afecta a l’edificabilitat ni aprofitament d’aquestes parcel·les i, encara que aquest
excés romanguera en la titularitat de l’adjudicatari o, per contra, es destinara a alguna classe de
dotació  publica,  això  no  implicaria  la  conformació  de  noves  parcel·les  definitives,  ni  la
modificació espacial de les mateixes dins del sector pel que, respectant els paràmetres previstos en
el Pla Parcial, tant els de separació a fites i  front de parcel·la com els d’edificabilitat màxima
(sobre la qual no computara aquest excés de superfície adjudicada), resultaria legalment possible la
concessió de les llicències urbanístiques que se sol·licitaren.

CONCLUSIONS
PRIMERA.- La suspensió de l’atorgament de llicències que, en virtut de l’acord del Ple de l’Ajuntament
de 7 de setembre de 2018, s’aplica a un limitat nombre de parcel·les en l’àmbit del Sector CANYADES-
1,  resulta,a  en  la  seua  naturalesa,  una  especifica  mesura  cautelar  que  es  justifica  plenament  en  les
especials  circumstàncies  que  concorren  per  l’afecció  d’un  vial  públic  per  als  vianants  previst  en
l’ordenació viària del Sector i per la detecció d’un excés d’adjudicació superficial en aquestes parcel·les.
En tal sentit, tal suspensió apareix, segons el parer de qui subscriu, com ajustada a la vigent legalitat.
Això sense perjudici de, després d’un detallat estudi i anàlisi de la situació plantejada, considerar que tal
mesura cautelar puga resultar innecessària i davant tal consideració ha d’entendre’s de preferent aplicació
l’excepció prevista en l’article 64.3° de la LOTUP, i en aquest sentit, s’ha d’informar favorablement la
possibilitat de concedir llicències per a obres i actuacions en aquestes parcel·les.

SEGONA.- Per  a  la  concessió  de les  descrites  llicències,  serà  preceptiu  que,  prèviament  pel  Ple de
l’Ajuntament s’acorde alçar i deixar sense efecte la suspensió que va ser acordada en la sessió de 7 de
setembre de 2018.”

Per tot  el  que  s’ha  exposat  i  de conformitat  amb el  contingut  de l’informe jurídic transcrit,  aquesta
Alcaldia considera l’alçament de la suspensió de l’atorgament de llicències prou motivat sobre la base del
fet que, per mitjà de la presentació i tramitació de la modificació del Projecte de Reparcel·lació, queda
suficient  i  adequadament  definit,  en  el  seu  traçat  i  dimensionament,  el  vial  per  als  vianants  que  es
contempla en l’ordenació del Pla Parcial i que passarà a formar part del domini públic municipal i això
permetrà un pronunciament fonamentat sobre qualsevol petició de llicències que respecte aquest traçat i,
d’altra  banda,  en aquest  mateix  modificat  del  Projecte  de Reparcel·lació  queden també perfectament
definides, en les seues dimensions superficials i configuració perimetral, totes aquelles parcel·les finals
que es veuen beneficiades per un excés d’adjudicació superficial, la qual cosa permetria la concessió de
llicències a tots aquells projectes que respecten el màxim d’edificabilitat, sense còmput de tals excessos
d’adjudicació, i amb independència de la valoració que puga determinar-se d’aquest excés d’adjudicació,
valoració que, en definitiva, no afecta a la tramitació i resolució de les llicències d’obres que es puguen
sol·licitar.

Per l’anterior s’eleva al Ple de l’Ajuntament la present PROPOSTA D’ACORD:

PRIMER.- Revocar  i  deixar  sense  efecte  el  punt  quart  de  l’acord  plenari  adoptat  en  la  sessió
extraordinària celebrada el dia 7 de setembre de 2018, sobre regularització del Pla Parcial Canyades-1 i de
convalidació  de determinats  acords  d’aprovació  del  Projecte  de  Reparcel·lació  i  d’Urbanització  i,  en
conseqüència, disposar l’alçament de la mesura de suspensió de llicències en la totalitat de l’àmbit del
referit Sector.
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SEGON.- Notificar  degudament  als interessats  i  disposar  la publicació del  present acord en el  Diari
Oficial de la Generalitat Valenciana, sense perjudici de la immediata aplicabilitat de l’alçament de la
suspensió de llicències.”

Vist l’informe jurídic de data 3 d’octubre de 2019, emés pel TAG del Departament d’Urbanisme
i el contingut del qual s’ha incorporat a la Proposta d’Acord.

La Comissió Informativa, per unanimitat dels seus membres presents, dictamina favorablement
la precedent Proposta d’Acord que presenta l’Alcaldia i eleva al Ple de l’Ajuntament el seu
dictamen per a l’adopció dels següents acords:

PRIMER.- Revocar i deixar sense efecte el punt quart de l’acord plenari adoptat en la sessió
extraordinària  celebrada  el  dia  7  de setembre  de 2018,  sobre  regularització del  Pla  Parcial
Canyades-1 i de convalidació de determinats acords d’aprovació del Projecte de Reparcel·lació i
d’Urbanització i, en conseqüència, disposar l’alçament de la mesura de suspensió de llicències
en la totalitat de l’àmbit del referit Sector.

SEGON.- Notificar degudament als interessats i disposar la publicació del present acord en el
Diari  Oficial  de  la  Generalitat  Valenciana,  sense  perjudici  de  la  immediata  aplicabilitat  de
l’alçament de la suspensió de llicències.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indica:

 Sr. alcalde: “Jo crec que va ser a conseqüència d’alguna prec o alguna pregunta, en
un Ple, sobre aquesta qüestió. Tal com vaig contestar en aquell Ple, la qüestió es va
tractar  en  una  Junta  de  Portaveus,  allí  se  li  va  incorporar  l’informe  del  TAG
d’Uranisme, on deixava clar que la mesura cautelar que en el seu dia va prendre
aquest Ple, per descomptat s’ajustava a dret, i també deixava clar que era possible
que el Ple alçara la mesura cautelar. Arribats a aquest punt, com que l’expedient de
regularització  del  Sector  Canyades  1 es  troba en la  fase 7 de 9,  la  fase 7 és la
modificació del projecte de reparcel·lació, com vostés saben, i que el projecte ja està
presentat; en aquest moment s’han presentat al·legacions, aquest Ple les va acceptar
i va emplaçar l’agent urbanitzador perquè presentara la valoració de les parcel·les, ja
que aqueix expedient de modificació del projecte de reparcel·lació de Canyades 1, i
no  està  en  qüestió,  passe  el  que  passe,  amb aqueixes  al·legacions  i  l’aprovació
definitiva, ja no està en qüestió la inscripció del vial 7a, per al domini públic, ni
tampoc l’excés de superfície de determinades parcel·les, que s’haurà de compensar a
la resta de propietaris; sí que està en qüestió la valoració, que estem esperant-la. Em
qualsevol cas, l’Alcaldia considera, i donat també el sentir majoritari d’aquella Junta
de Portaveus, que és possible en aquest moment fer la proposta de l’alçament de la
suspensió de llicències.”

 Sr. Llopis Ibiza: “Només dir-li al Sr. alcalde que el prec el va fer el Partit Popular, i
agraesc que com es va quedar en aquell plenari, s’han fet les Juntes de Portaveus,
com vam quedar,  i  ha sigut  una tramitació  ràpida;  sé  que el  TAG d’Urbanisme
estava de vacances,  el  Sr. alcalde va poder efectuar  o fer les gestions oportunes
perquè el TAG poguera fer els informes, i que ara poguérem estar en aquest plenari,
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perquè recorde que la comissió també, si no recorde malament, va ser dilluns passat,
trobàvem difícil que vinguera a aquest plenari, li ho vam demanar al Sr. alcalde; i bé
agrair-li  que haja vist  bé portar aquest assumpte al  plenari  i agrair a tos la seua
disposició  perquè  els  veïns  o  els  afectats  que  han  fet  registres  a  l’ajuntament
demanant aquest tema, que ara poguem dir-los que hem fet el nostre treball.”

 Sr. alcalde: “Allí queda molt per fer, però bé.”

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  aprovar  el
dictamen transcrit precedentment.

DESPATX EXTRAORDINARI.
Prèvia  declaració  d'urgència  acordada  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  que
constitueixen la majoria  absoluta legal  del nombre de membres de la corporació,  es
passa a examinar el següent assumpte no inclòs en l'ordre del dia.

SEGON.-  DICTAMEN  CI  DE  GOVERNACIÓ.  PROPOSTA  NOMENAMENT
JUTGE DE PAU SUBSTITUT.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa de Governació, de data 23 d’octubre
de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“PROPOSTA NOMENAMENT JUTGE DE PAU SUBSTITUT

Vist l’escrit de data 10/09/2019 del Secretari de Govern del Tribunal Superior de Justícia de la
Comunitat  Valenciana en el  qual  s’adjunta acord de la Presidenta del  TSJ de la Comunitat
Valenciana en què comunica que el proper dia 28/12/2019 cessarà al Jutge de Pau Substitut
d’aquesta  localitat,  en  conseqüència  demana  que  pel  Ple  de  l’Ajuntament  es  procedesca  a
l’elecció dels qui reunint les condicions legals siga, nomenat del Jutge de Pau substitut, per la
Sala de Govern del Tribunal Superior de Justícia per un període de quatre anys, tot això de
conformitat amb el que preveu els articles 101 i 102 de la Llei Orgànica del Poder Judicial i 4 i
següents  i  concordants  del  Reglament  del  Poder  Judicial  núm.  3/1995  dels  Jutges  de  Pau
requereix a aquest Ajuntament es procedeixca a la elecció de la persona idònia per al càrrec
referit.

Publicat  anunci  en el  BOP de València núm. 189,  de data 1 d’octubre de 2019,  donant  un
termini de 15 dies hàbils per a presentar instàncies en el Registre General d’aquest Ajuntament,
per tal que les persones que desitgen ser nomenades per als càrrecs de Jutge de pau substitut,
vista la sol·licitud presentada. 

Atés que únicament s’ha presentat; per a jutge de pau substitut el Sr. José Francisco Gilabert
Alemany.

Vist l’informe de data 18/09/2019 ermés per la Sra. Secretària Acctal. de l’Ajuntament d’Oliva.
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Per tot això, es proposa a l’Ajuntament Ple que, previ el dictamen de la Comissió Informativa
de Governació, adopte els següent acords:

Primer.- Elegir al Sr. José Francisco Gilabert Alemany, perquè siga nomenada pel Tribunal
Superior de Justícia de la Comunitat Valenciana jutge de pau substitut del Jutjat d'Oliva.

Segon.- Elevar aquest dictamen al Plenari de l'Ajuntament, per a l’adopció d’acord, i donar-ne
trasllat  a  la  Sala  de Govern  del  Tribunal  Superior  de  Justícia  per  a  que  procedesca al  seu
nomenament.

La Comissió de Governació, sense debat i per unanimitat, dictamina FAVORABLEMENT i
eleva al Ple de l'Ajuntament la següent proposta d'acord:

Primer.- Elegir al Sr. José Francisco Gilabert Alemany, perquè siga nomenada pel Tribunal
Superior de Justícia de la Comunitat Valenciana jutge de pau substitut del Jutjat d'Oliva.

Segon.- Elevar aquest dictamen al Plenari de l'Ajuntament, per a l’adopció d’acord, i donar-ne
trasllat  a  la  Sala  de Govern  del  Tribunal  Superior  de  Justícia  per  a  que  procedesca al  seu
nomenament.”

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  aprovar  el
dictamen transcrit anteriorment.

DESPATX EXTRAORDINARI.
Prèvia  declaració  d'urgència  acordada  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  que
constitueixen la majoria  absoluta legal  del nombre de membres de la corporació,  es
passa a examinar el següent assumpte no inclòs en l'ordre del dia.

TERCER.- DICTAMEN CI DE GOVERNACIÓ. PROPOSTA FINANÇAMENT
ORDINARI  DE  LES  INSTAL·LACIONS  DE  SANEJAMENT  I  DEPURACIÓ
D’OLIVA PER AL TRIENNI 2020-2022.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa de Governació, de data 23 d’octubre
de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“PROPOSTA  FINANÇAMENT  ORDINARI  DE  LES  INSTAL·LACIONS  DE
SANEJAMENT I DEPURACIÓ D’OLIVA PER AL TRIENNI 2020-2022.

Mª Josep Llorens Llidó, en la seua qualitat de Regidora Delegada del Cicle Integral de l'Aigua,
a l'empara del que disposa l’article 97.1 del Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel
qual  s’aprovà  el  Reglament  d’Organització,  Funcionament  i  Règim  Jurídic  de  les  Entitats
Locals,  proposa  a  Comissió  Informativa  d'Hisenda  que  dictamine  favorablement  la  següent
proposta:
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Acord sobre aprovació de “l’Estudi justificatiu dels costos de conservació, manteniment i
explotació de la Edar d'Oliva” requerits en la sol·licitud per al Finançament Ordinari de
les Instal·lacions de Sanejament i Depuració d’Oliva per al trienni 2020-2022. La quantitat
del qual ascendeix a 521.363,54 €/any.

ANTECEDENTS.

D'acord amb l'informe del cap del Departament de Sanitat i Depuració d'Aigües Residuals sobre
els  criteris  que  ha  regit  per  a  la  confecció  de  l'estudi  justificatiu  dels  costos conservació,
manteniment i explotació de la Edar d'Oliva per al trienni 2020-2022.

Considere  adequada  la  quantia  justificada  en  l'estudi  justificatiu  dels  costos conservació,
manteniment i explotació de la Edar d'Oliva pel cap del Departament de Sanitat i Depuració
d'Aigües Residuals d'acord amb els formularis normalitzats de la EPSAR (models MF-600, MF-
601,  MF-602,  MF-603,  MF-604  i  MF-605)  per  al  trienni  2020-2022  i  que  reflecteix  les
necessitats reals del servei.

Per a la tramitació del Finançament Ordinari de les Instal.lacions de Sanejament i Depuració d’
Oliva  per  al  trienni  2020-2022,  devant  de  la  EPSAR,  es  requereix  l’aprovació  pel  Ple  de
l’Ajuntament la quantia que es especifica en l’esmentat estudi justificatiu. Aquesta quantia pot
patir diverses desviacions que sorgisquen de la tramitació de l’expedient fins a la seua aprovació
definitiva per la EPSAR.

És per tot açò que, Dª. Mª Josep Llorens Llidó en la seua qualitat de Regidora Delegada del
Cicle Integral de l'Aigua, proposa a la Comissió Informativa d'Hisenda, si considera oportú, de
que eleve al Ple de l’Ajuntament, la proposta que seguidament s’indica:

Primer.- L'aprovació dels costos de 521.363,54 €, quantia justificada en l'estudi justificatiu dels
costos de conservació, manteniment i explotació de la Edar d'Oliva per al trienni 2020-2022.

Segon.-  Aquesta,  haurà  d’instrumentar-se  i  formalitzar-se  mitjantçant  el  corresponent,
procediment  legalment  establit  en el  Decret  9/1993 de 25  de gener  (DOCV núm.  1955 de
2/2/1993), Finançament Ordinari de les Instal·lacions de Sanejament i Depuració d’ Oliva per al
trienni 2020-2022, davant l’EPSAR. 

La Comissió de Governació, sense debat i per unanimitat, dictamina FAVORABLEMENT i
eleva al Ple de l'Ajuntament la següent proposta d'acord:

Primer.- L'aprovació dels costos de 521.363,54 €, quantia justificada en l'estudi justificatiu dels
costos de conservació, manteniment i explotació de la Edar d'Oliva per al trienni 2020-2022.

Segon.-  Aquesta,  haura  d’instrumentar-se  i  formalitzar-se  mitjantçant  el  corresponent,
procediment  legalment  establit  en el  Decret  9/1993 de 25  de gener  (DOCV núm.  1955 de
2/2/1993), Finançament Ordinari de les Instal·lacions de Sanejament i Depuració d’ Oliva per al
trienni 2020-2022, davant l’EPSAR.” 

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  aprovar  el
dictamen transcrit anteriorment.
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DESPATX EXTRAORDINARI.
Prèvia  declaració  d'urgència  acordada  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  que
constitueixen la majoria  absoluta legal  del nombre de membres de la corporació,  es
passa a examinar el següent assumpte no inclòs en l'ordre del dia.

QUART.- DICTAMEN CI DE GOVERNACIÓ. PROPOSTA DE L’ALCALDIA
DE MODIFICACIÓ DE L’ACORD DE DESIGNACIÓ DE MEMBRES DE LA
CORPORACIÓ PER A FORMAR PART DEL COMITÈ DE SEGURETAT I
SALUT LABORAL.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa de Governació, de data 23 d’octubre
de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“PROPOSTA DE L’ALCALDIA DE MODIFICACIÓ DE L’ACORD DE DESIGNACIÓ
DE MEMBRES DE LA CORPORACIÓ PER A FORMAR PART DEL COMITÈ DE
SEGURETAT I SALUT LABORAL.

El Ple de l’Ajuntament, en sessió extraordinària i urgent que va tindre lloc el dia 14 d’agost de
2019, va acordar procedir a la delegació formal a favor dels membres de la Corporació, que tot
seguit s’indiquen:

- Sr. David González Martínez, (en representació del Grup Compromís per Oliva).
- Sra. Ana Mena Zamora (en representació del Grup Socialista Municipal).
- Sra.  Alejandra  Tomás  Doménech  (en  representació  del  Grup  Municipal  del  Partit

Popular)
- Sr. Joan Mata Cots (en representació del Grup Projecte Oliva)
- Sr. José Salazar Cuadrado (en representació del Grup Municipal Ciudadanos)

com a membres titulars, perquè formen part, en representació de l’Ajuntament, en el Comitè de
Seguretat i Salut Laboral, que estarà format per un total de 5 membres en representació de la
Corporació.

L’esmentat acord establia que els membres representants de l’Ajuntament, manifestaran la seua
voluntat  en  la  negociació,  mitjançant  el  sistema de  vot  ponderat,  en  funció  del  nombre de
membres representatius que tinga el seu grup en la Corporació municipal. En el supòsit d’haver
més d’un membre per grup polític, el vot li correspondrà únicament al que figure en primer lloc
de la llista electoral.

Atès que, en l’article 3 del Reglament d’Organització i Funcionament del Comitè de Seguretat i
Salut  de  l’Ajuntament,  es  preveu  que  la  representació  de  l’empresa  està  formada  per  tres
regidors,  designats  per  acord  plenari,  com a  membres  titulars,  podent  exercir  la  suplència
qualsevol regidor del grup al qual pertany el regidor titular. I que la presidència del Comitè de
Seguretat i Salut recaurà en l’Alcaldia o regidor en qui delegue, tenint en compte que serà un
dels tres representants de l’empresa.

En quant al sistema de votació està previst en l’article 9 del Reglament que preveu que tots els
acords es prendran per majoria absoluta, excepte per als assumptes en què alguna norma legal
exigisca una altra majoria qualificada, i no mitjançant el sistema de vot ponderat.
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Per la qual cosa es proposa que el Ple de l’Ajuntament adopte el següent acord:

Primer.- Modificar l’acord plenari de designació de membres de la Corporació per a formar
part del Comitè de Seguretat i Salut Laboral, de 14 d’agost de 2019, en la forma indicada, de
manera que es procedisca a la delegació formal a favor dels membres de la Corporació, que tot
seguit s’indiquen:

- Sr. David González Martínez, (en representació del Grup Compromís per Oliva).
- Sra. Ana Mena Zamora (en representació del Grup Socialista Municipal).
- Sr. Joan Mata Cots (en representació del Grup Projecte Oliva)

Així mateix els membres representants de l’Ajuntament, manifestaran la seua voluntat en la
negociació,  de  conformitat  amb  el  disposat  en  l’article  9  del  Reglament  d’Organització  i
Funcionament del Comitè de Seguretat i Salut de l’Ajuntament.

Segon.-  Notificar  a  la  Junta  de  Personal  funcionari  i  Comitè  d'Empresa,  per  tal  que
procedisquen a  l'elecció  dels  seus  representats  en  el  Comitè  i  posteriorment  constituir-lo,  i
transmetre copia de l'acta de renovació del Comité de seguretat i Salut Laboral a la Conselleria
d'Ocupació de la Generalitat Valenciana, en virtut del que disposa la normativa vigent.

La Comissió de Governació, sense debat i per unanimitat, dictamina FAVORABLEMENT i
eleva al Ple de l'Ajuntament la següent proposta d'acord:

Primer.- Modificar l’acord plenari de designació de membres de la Corporació per a formar
part del Comitè de Seguretat i Salut Laboral, de 14 d’agost de 2019, en la forma indicada, de
manera que es procedisca a la delegació formal a favor dels membres de la Corporació, que tot
seguit s’indiquen:

- Sr. David González Martínez, (en representació del Grup Compromís per Oliva).
- Sra. Ana Mena Zamora (en representació del Grup Socialista Municipal).
- Sr. Joan Mata Cots (en representació del Grup Projecte Oliva)

Així mateix els membres representants de l’Ajuntament, manifestaran la seua voluntat en la
negociació,  de  conformitat  amb  el  disposat  en  l’article  9  del  Reglament  d’Organització  i
Funcionament del Comitè de Seguretat i Salut de l’Ajuntament.

Segon.-  Notificar  a  la  Junta  de  Personal  funcionari  i  Comitè  d'Empresa,  per  tal  que
procedisquen a  l'elecció  dels  seus  representats  en  el  Comitè  i  posteriorment  constituir-lo,  i
transmetre copia de l'acta de renovació del Comité de seguretat i Salut Laboral a la Conselleria
d'Ocupació de la Generalitat Valenciana, en virtut del que disposa la normativa vigent.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeix la que tot seguit s’indica:

 Sr. alcalde: “Aquest assumpte es va explicar en la comissió informativa, ha seguit
el mateix criteri que se segueix quan no tots els membres de la corporació poden
formar part dels òrgans, com es va dir en la comissió.”

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  aprovar  el
dictamen transcrit anteriorment.
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PRECS I PREGUNTES

En aquest apartat  de l’ordre del dia  es produeixen les manifestacions que tot  seguit
s’indiquen:

 Sr.  Salazar  Cuadrado: “Això és  un  prec.  Tots  sabem que  els  incendis  d’estiu
s’apaguen sempre a l’hivern, i en aquest cas jo li demanaria que prestara especial
atenció a la regidora de Medi Ambient; que tinga en compte el pla de prevenció
d’incendis forestals a Oliva, que crec que a hores d’ara no el tenim encara redactat i
és molt necessari. També li demanaria que li demanara al Ministeri de Foment, a la
Direcció General  de Carreteres,  que els treballs  de neteja  de tall  i  retirada de la
vegetació  que hi  ha a  les franges  laterals  de l’autopista,  sobretot  de la  part  que
transcorre en les zones forestals, però que hi ha nuclis urbans, com a Tossal Gros,
Bellavista, nucli urbà la zona del Pinet, residència d’ancians i la part de sant Antoni
i  el  Collado,  que es netege,  que de vegades una simple burilla  es pot botar foc.
Estem parlant  d’una  zona  forestal,  i  les  conseqüències  poden  ser  nefastes,  molt
roïnes.  Això  per  una  banda.  Per  altre  costat  també  li  demanaria  que  incidesca,
especialment també, en el tema de les franges perimetrals; són unes franges de 25
metres que estan a les zones urbanes forestals, bàsicament, en urbanitzacions que
estan en zones forestals, i això fa que en cas d’incendis puga evitar que es propague
el foc de forma ràpida; en aquest cas faria que no es propagara de forma ràpida i fins
i tot evitar la possibilitat. Això és important. Aqueix tasca es fa, supose que ara la fa
Divalterra, abans la feia Imelsa, i a l’ajuntament no li costava ni un euros i és molt
important; sobretot per a preservar la massa forestals, els béns i les persones. Això
és molt important i com pràcticament no té copst per a l’ajuntament, o no en tenia
quan  jo  estava  de  regidor,  jo  crec  que  és  important  que  en  aquest  moment  es
comence  a  treballar  ja  en  aquest  sentit  perquè  quan vinga  l’època  estival  poder
evitar,  en  la  mesura  del  possible  que  puga  ocórrer  qualsevol  desgràcia,  alguna
incendi d’aquestes característiques. Simplement això. Que tinga en compte aquestes
tres peticions.”

 Sr.  Llopis  Ibiza: “Primer  al  Sr.  alcalde,  vam  tindre  una  reunió  amb  tots  els
portaveus sobre el tema de l’ocupació il·legal, que com es va dir en la reunió estem
rebent queixes de diferents zones d’Oliva, i sobretot de veïns que ho estan patint, i
vam quedar en uns acords; li pregaria que no ho deixe de la mà, i el més prompte
possible continuàrem aqueixes reunions, perquè si les deixem, la veritat que es gela i
després es quedarà en no res. L’altre prec és al Grup Socialista. Aquestos dies hem
vist que els seus nous despatxos, que abans ocupaven uns altres grups polítics, han
estat renovats. Aqueixa és una decisió de govern, jo puc entendre-ho així; no puc
compartir-la, però puc entendre que està en el seu poder. El que sí que em sap greu, i
de veres, i li pregaria que no tornara a ocórrer, perquè arribant a l’ajuntament veiem
que pengem pancartes, recolzant el comerç d’Oliva, tots som el comerç d’Oliva, i
resulta que vostés per a canviar-se un mobiliari de l’ajuntament, en aquest cas del
seu  despatx,  no dels  diferents  espais,  ni  de  Secretaria,  ni  d’Intervenció,  del  seu
despatx, però els tres pressupostos que han demanat han sigut de tres empreses de
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fora d’Oliva, una de Gandia, una de Dénia i una de València. Això és recolzar al
comerç d’Oliva? D’una quantitat  que estem parlant al voltant de 4.000 euros. El
xicotet  comerç  clar,  el  tenim  ací  a  Oliva;  si  volen,  jo  mateix  els  passe  tres
pressupostos d’empreses d’Oliva que es dediquen a portar i  a muntar despatxos.
Però anar-nos-en a buscar un pressupost a València, un altre a Dénia i un altre a
Gandia, jo crec, senyors del Partit Socialista, no crec que vaja en conseqüència del
que tenim ahí penjat a la façana del nostre ajuntament.”

 Sr. Escrivà Mata: “Fa unes setmanes, des de Projecte Oliva ja advertíem del retard
en l’aprovació dels pressupostos. Han passat els dies i la situació no ha fet més que
empitjorar. De broma plantejàvem si el pressupost estaria abans o després de Tots
Sants. La broma ja no té gràcia i ara mateix sent molt optimista, l’entrada en vigor
del pressupost de 2019 seria per al 19 o 20 de desembre, i això comptant que tota la
documentació del pressupost estiga enllestida el pròxim 4 de novembre. Per això des
de Projecte Oliva preguem a la regidora d’Hisenda que rectifique, que deixe l’esforç
inútil  d’un pressupost  que  no  estarà  en  vigor  ni  deu  dies  hàbils,  i  que  dedique
l’esforç a altres coses més urgents i productives; que faça una modificació urgent de
les  bases  d’execució  del  pressupost  prorrogat  per  tal  de  poder  concedir  les
subvencions nominatives. No sobra temps; aquestes subvencions corren el perill que
no s’atorguen el  2019,  i  seria  absurd córrer  aquest  risc,  si  hi  ha una alternativa
segura i ràpida. Faça les modificacions necessàries per a pagar els proveïdors que fa
mesos que tenen factures pendents. Estar generant interessos de demora tenint cinc
milions d’euros d’estalvi, no té sentit. Com tampoc té sentit tindre aqueixos diners i
no donar compliment de l’acord de consignació de 170.000 euros per als nostres
llauradors.  I  després  de  donar  solució  als  greus  problemes  que  acabe  de  dir-li,
dedique els esforços a la configuració del pressupost de 2020, i no perda el  seu
temps,  el  del  Departament  d’Hisenda  i  el  de  la  corporació  municipal  en  un
pressupost que no tindrà ni quinze dies de vigència en el  millor  dels  casos.  Per
favor,  des  de  Projecte  Oliva li  preguem que no posen en perill  les  subvencions
nominatives, que no retarde més el pagament a proveïdors, i  que no malgaste el
temps i les energies d’aquest ajuntament, que ja van prou justes.”

 Sr. Parra Manó: “Jo en la línia del teatre, Sr. alcalde, vosté és conscient de la seua
resposta en el plenari anterior, referent al pagament de les butaques? Vosté va dir
ací, públicament, que no hi ha un contracte firmat perquè l’acord es va fer verbal. És
aqueixa  una  pràctica  habitual  en  aquest  ajuntament?  I  ara  en  el  supòsit  que
s’hagueren col·locat aqueixos seients, com ho hauria pagat?”

 Sra. Morera Alemany: “M’agradaria en primer lloc fer-li algunes preguntes al Sr.
Calafat, que es van quedar per respondre en l’anterior plenari. Em va avançar per les
xarxes socials i públicament, que semblava una advertència, que tenia moltes ganes
d’estrenar-se en el  plenari;  jo  em vaig quedar en gana d’escoltar  les respostes a
algunes de les preguntes i hui les torne a formular. Es va contestar sobre el canal de
kite, la resposta cadascú que la valore, però no se’m va donar cap resposta, ni a mi,
ni a cap persona d’ací, sobre el canal de Terranova, que no necessita contractar cap
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empresa per a poder oferir el servei; o dels de zones de varada d’embarcacions, que
tampoc necessiten cap contracte pel mig, simplement dur la gestió a terme. També li
vaig preguntar quin era el seu model turístic; com criticava el model anterior, també
li vaig preguntar si vosté coneixia el model i quin era el seu model novedós; es va
dir que es contestaria per escrit a les preguntes que no es van respondre; jo no he
rebut cap tipus de contestació sobre aquestes preguntes. Després, m’agradaria dir-li
a la Sra. Navarro, sobre la declaració d’interés turístic, que va passar per l’anterior
plenari, li vaig preguntar, perquè tenia constància, que no existia un informe tècnic
de turisme, i precisament, com sabia que no existia, li vaig preguntar i vosté em va
dir que sí. Li torne a dir que no existeix. Aleshores, em podria dir vosté on està
aqueix informe? Perquè els mateixos tècnics responsables m’han dit que no hi ha
cap informe tècnic de turisme; se m’ha quedat el dubte pendent, i m’agradaria, si pot
ser, que em conteste. Per últim, m’agradaria dir-li a la Sra. Morell, què opina que un
company seu de grup, i possiblement futur assessor del nostre govern, arribe ací a
una sala de plens i s’abaixe els pantalons. Sí, tal qual. Fa un moment estava parlant
vosté de respecte, perquè li han dit que si anava pels corredors; ha dit bovades. En
comparació a açò estem parlant de bovades. Una persona que possiblement va a
tindre un sou que ix de les butxaques dels ciutadans d’Oliva. Vosté creu normal que
una persona aixío es mereix el respecte d’aquest ajuntament. I ara em dirigesc al Sr.
alcalde i és un prec. Vosté consentirà aquest tipus d’accions o comportament? Ja no
parlem de qualsevol persona externa, però una persona que treballarà d’assessor per
a aquest ajuntament. Jo li pregaria qeu no es compte amb aquesta persona, perquè
crec que amb actuacions així no és digna de treballar per a aquest ajuntament.”

 Sra. Pastor Bolo: “Tocant quasi el mes de novembre veiem que per circumstàncies
de malaltia el parc d’educació viària, un parc viari que dóna als nostres xiquets i
xiquetes l’ensenyament en seguretat  viària,  està tancat.  I ens preocupa que no es
posen a treballar i que donen alguna solució i que es pose en marxa el parc viari,
perquè no sé si  hi  ha cap persona que pot  agarrar-ho,  que siga el  monitor,  que
ensenye als xiquets, perquè no només és anar amb els nostres xiquets i xiquetes de
primària,  a més es conformava tota  la programació i  ajudava als IES, en alguns
programes que ací l’ajuntament ha firmat i que veig que continuarà firmant-se. I que
miren, per favor, perquè jo crec que encara conste com a directora del parc; si és
així, no tinc inconvenient de continuar treballant i si no, mire-ho per a canviar-ho.”

 Sr.  Mata Cots: “En la  línia  del  que  he  apuntat  abans,  que  desconeixem molts
contractes que es fan per part d’aquest ajuntament,  reitere el prec, que per favor
se’ns informe; i en aquesta línia, revisant els decrets que han passat pel plenari hui,
ens  vam  assabentar  que  el  dia  18-10-2019  es  va  aprovar  el  plec  de  clàusules
econòmiques i administratives per a l’execució de la primera fase de la reforma del
Palau i de l’Enginy; entenc jo que cap a mitjans d’aquest mes puga estar oberts els
sobres  i  puga  començar  l’execució  prompte.  La  meua  primera  pregunta  seria
aproximadament per a quan està estimat que comence l’execució de la fase I de la
reforma del  Palau i  de l’Enginy.  La segona pregunta,  les  dirigesc al  Sr.  alcalde
perquè és una gestió que s’arrossega d’abans i que potser tinga major informació,
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continuem el  dia  3  de  juliol  de  2018,  en  el  plenari  extraordinari  es  va  acordar
sol·licitar l’ajuda, amb un informe on constava que es complien tots els requisits, i
així ho va manifestar en premsa el Sr. alcalde; es complien tots els requisits per
poder sol·licitar l’ajuda de l’un i mig per cent cultural del Ministeri de Foment. En
aqueix mateix plenari es van prendre dos acords, el primer era aportar el 30% del
que costava aqueixa execució, que era aproximadament 175.000,245 euros; és a dir
consignar-los  en  el  pressupost  de  2019,  per  a  la  Sra.  regidora  d’Hisenda,  està
contemplada aquesta partida pressupostària de la fase II de la reforma del Palau? I la
segona pregunta,  ja  que es  va aprovar  en el  plenari  sol·licitar  la  subvenció,  ens
agradaria saber si s’ha concedit, si no s’ha concedit, si ja s’ha resolt o en quina fase
estem. I per últim i per acabar, com diu l’article 4 de la Llei de Patrimoni Cultural
Valencià, hi ha una obligació per part dels ajuntaments de posar en valor i conservar
el  patrimoni,  la  capella  de la  parròquia  de  sant  Roc està  considerada  com a  bé
cultural,  un bé de rellevància local, i per tant en virtut d’això entenem que es va
signar el conveni al final de la passada legislatura, amb la parròquia de sant Roc per
mantindre-la oberta i fer-la visitable. Aquest conveni signat efectivament existeix,
però la consignació pressupostària que se’ns va reconéixer en aquell moment a la
parròquia tinc entés que no està pagada. M’agradaria saber quan està pensat efectuar
el pagament i la segona pregunta seria ja que ha estat tot un èxit, el Sr. regidor de
Turisme ens ho pot corroborar, la visita al temple de sant Roc, ens agradaria saber si
està previst renovar el conveni per a l’any 2020.”

 Sra. Morell  Gómez: “Sr. Llopis,  vosté ha parlat  respecte al  subministrament de
mobiliari d’oficina, que no és anar a una botiga d’Oliva i comprar-lo; és mobiliari
especial  d’oficina;  i  es  compra  i  es  demana  els  pressupostos,  Sr.  Llopis  –si  li
interessa  continue–  es  demana  a  les  mateixes  empreses  que  ja  subministraven
mobiliari a l’ajuntament. Igual que es va fer amb els serveis d’Intervenció, que són
els mateixos mobles que del Departament d’Intervenció, que en aquell moment es
va  adquirir  el  mobiliari  nou.  Són  els  mateixos  mobles  que  té  el  Departament
d’Intervenció. Respecte al Sr. Escrivà, ha dit que arribem amb retard a l’aprovació
dels pressupostos. Sí. S’hauria d’haver aprovat a primers d’any, enguany; i no es va
aprovar.  El  regidor  va  fer  el  pressupost,  l’anterior  regidor  d’Hisenda  va  fer  el
pressupost, i vostés no el van recolzar; jo era oposició i no el vaig treballar, però
vosté formava part del govern. Efectivament arriba amb retard i s’hauria d’haver
aprovat a principi d’any. El regidor d’Hisenda va fer la feina, i van ser vostés que no
van voler tirar  endavant  la plantilla;  per això en aquest moment no està.  Fer un
pressupost no només significa fes una modificació de crèdit, perquè no saps d’on
agarres els diners per a tapar forats; efectivament hi ha forats, li puc assegurar que
de les delegacions del Partit Socialista els forats no són nostres, són forats heretats
del govern anterior, que tenen en descobert les partides pressupostàries. La meua
responsabilitat és finalitzar el pressupost de 2019, i com no, ja estem treballant en el
pressupost de 2020. però fer un pressupost no significa fer quatre modificacions de
crèdit i intentar tapar quatre forats; la cosa és més seriosa que això. Respecte als
models  turístics  que  està  treballant  el  nou  regidor  de  Turisme,  Sra.  Morera,
m’agradaria  que  quan  es  convoque  el  Consell  de  Turisme  vosté  li  plantege  la
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pregunta, o escolte les propostes que porta el regidor de Turisme respecte als nous
canvis o nous models que nosaltres estem treballant. Respecte al prec que vosté ha
fet, Sra. Morea, si té un problema amb alguna persona que no és regidor i no està en
aquest moment ací, s’esclareix vosté amb la persona. Jo puc fer-me càrrec de les
gestions institucionals i dels acords, i de la tasca diària com a regidora, meua i del
meu grup. Vosté, amb un ciutadà de a peu hi ha algun problema, li demane que siga
vosté qui intente esclarir, amb qualsevol persona o qualsevol ciutadà.”

 Sr. alcalde: “Respecte  el  torn. Sí,  per al·lusions,  però respecten el  torn.  Deixen
acabar.”

 Sra.  Morell  Gómez: “A  qualsevol  ciutadà  cadascú  pot  solventar  els  seus
problemes.  Sra.  Pastor,  sí.  Estàvem esperant a vore si el  director  del parc podia
tornar, el coordinador, perquè no sabem tampoc els motius de la baixa, ja sap que
aqueixa informació no arriba, és anònima i no arriba a la part de l’ajuntament per a
saber si la baixa serà llarga o no, però estem ja treballant amb el cap de la Policia
Local per a intentar nomenar un altre coordinador del parc el més aviat possible.
Respecte al desconeixement dels contractes, habitualment això es fa, vostés tenen
accés  a  tots  els  decrets,  i  els  decrets  de  contractació  estan  ahí;  una  vegada
accedeixen la decret,  que vostés tenen facilitat  per accedir  i  és totalment  lliure i
obert, poden demanar els contractes que estan adherits al decret que es firma. La
informació,  una vegada ho demanen per escrit,  se li  pot fer arribar,  com no, tot
l’expedient complet, no hi ha problema al respecte. Respecte a l’un i mig cultural,
per si va a fer-se la segona fase del Palau, que es va demanar, vaig a parlar-li un poc
del  que recorde,  però intentaré  contrastar  un poc,  si  no el  Sr.  alcalde contestarà
perquè crec que sí que hi havia una resolució al respecte. Sí que està allò dels canals,
els dos canals per què no s’han emprat, aqueixa li la passaré per escrit, Sra. Morera.”

 Sr. alcalde: “Sra. Pastor s’havia sentit al·ludida, per favor siga breu. Saben que en
els precs i preguntes no hi ha debat.”

 Sra. Pastor Bolo: “S’agraeix i seré molt breu. Aquest grup està un poc cansat que el
pressupost d’aquest ajuntament siga Projecte Oliva qui no l’aprova; hui no vaig a
entrar  a  debat,  ja  llegiré  un  acta  de  l’any  2018  respecte  al  pressupost;  però  el
pressupost de 2019 no va passar perquè com vosté sap, igual que jo, va la plantilla
de personal, i la plantilla de personal no es va aprovar, però cap grup, ni els qui
portàvem àrees de gestió, ni els qui eren govern, ni els qui eren oposició. Ningú. I li
portaré les seues paraules a la pròxima, perquè no les tinc tal qual les vam dir, tots,
al Sr. Alcalde, que en aquell moment era regidor de Personal. El desastre que hi ha
en aquest ajuntament, jo assumiré la meua culpa, però no la que no tinc, i el desastre
que hi ha en personal no és culpa de Projecte Oliva, li ho puc garantir.”

 Sra. Morera Alemany: “Per al·lusions, respecte al meu problema, segons la Sra.
Morell, que un company seu de grup es dirigisca als regidors d’aquest plenari és el
meu problema, i s’abaixe els pantalons. No és el meu problema, punt primer. Punt
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segon, no és un problema personal, estem en un espai públic i jo sóc representant
d’aquest municipi. No és un problema personal, és un problema en un espai públic, i
a més que mereix tots els respectes dels qui estem ací i de tots els ciutadans. I per
acabar, no és un ciutadà de a peu, s’està passejant amb els cotxes de la brigada, té
accés a material d’aquest ajuntament. No és qualsevol persona. És una persona que
ja forma part d’aquest ajuntament, encara que legalment encara no estiga com a tal.
Per cert, abans ho he dit, a mi m’agradaria escoltar en aquest tema al Sr. alcalde que
és el president d’aquest plenari.”

 Sr. alcalde: “L’alcalde només pot dir-li una cosa; si l’alcalde haguera vist aqueix
comportament,  òbviament  aqueixa  persona  hauria  estat  expulsada  del  plenari.
Aqueixa i qualsevol altra. Jo no vaig vore a ningú; no ho pose en dubte, però no vaig
vore a ningú. Crec que el Sr. Parra em va dir alguna cosa, però el fet ja havia passat i
jo no vaig vore a ningú. Podem dir-me, però jo no vaig vore a ningú. Si ara mateix
jo veiera algú que té una falta de respecte als regidors o a qui siga, en aquest plenari,
com no pot ser d’altra forma, hauria de demanar-li que abandonara el plenari. Jo no
he posat en qüestió que s’haja produït o no. Això es va produir en un recés, segons
em van dir. Si jo com a president del Ple ho haguera vist, d’aqueixa persona o de qui
fóra, no hauria consentit això en aquest plenari.”

 Sr. Calafat Rocher: “Sr. Mata, ja ha hagut reunions amb els rectors de les esglésies i van
a fer-se algunes actuacions més, a banda del que portaven damunt. Simplement això.”

 Sr. alcalde: “El conveni en aquest moment està a falta de l’informe de fiscalització,
amb tots els informes, perquè efectivament es va firmar per a un any, i va a allargar-
se; vindrà al plenari perquè la pretensió, o la proposta, és que es prorrogue a més
anys;  per  això  ha  de  passar  pel  plenari.  El  conveni  es  va  signar  per  Decret  de
l’Alcaldia i ara passarà pel plenari. Jo crec que la consignació pressupostària, sí que
estava crec recordar. Li ho confirmaré. Estava i han presentat les factures, i en el
moment  que passe  pel  plenari,  el  plenari  vindrà  a  donar  cobertura,  i  ratificar  el
Decret d’Alcaldia d’alguna forma, i la proposta serà que es prorrogue al llarg dels
pròxima tres anys i que tinga una durada de quatre anys. Aqueix és el motiu pel qual
encara no s’ha procedit encara al pagament de les factures.”

 Sr.  Mata Cots: “No he posat  en  dubte  que  existira  consignació  pressupostària,
evidentment si es va signar el conveni hi hauria consignació pressupostària. El dubte
meu  era,  existint  consignació  pressupostària  quan  està  pensat  donar  l’ordre  de
pagament.”

 Sr. alcalde: “Quan passe pel plenari el pròxim conveni, que serà el mateix però amb
més temps de durada. La pretensió era que passara per aquest plenari, però no s’ha
pogut arribar.”

 Sr. Mata Cots: “Però involucra en alguna cosa que passe el conveni de 2020 per a
pagar el de 2019?”
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 Sr. alcalde: “Sí, perquè la proposta d’acord vindrà a ratificar el Decret de l’Alcaldia
de l’any 2019, que es va signar el decret quan no hi havia plenaris, i no hi havia
possibilitat de convocar cap plenari; vindrà a ratificar el Decret de l’Alcaldia i a més
a donar-li més cobertura en el temps. Aqueix és el motiu pel qual no hem pogut
abonar  la  justificació  d’aqueixes  factures.  Sr.  Parra,  no  he  llegit  la  resposta  del
plenari anterior, però jo li vaig dir la veritat. L’ajuntament no va comprar aqueixes
butaques.  L’ajuntament  no  va  comprar;  si  l’ajuntament  haguera  decidit  posar
aqueixes butaques les hauria d’haver comprat, però com l’ajuntament no va comprar
aqueixes butaques, l’ajuntament no les va posar. Són habituals els acords verbals?
No, no són habituals, em consta que en altres ocasions també s’ha arribat a acords
verbals. Va ser una ocasió molt puntual i molt singular, però no és normal arribar a
acords verbals. L’acord verbal era de compra si hi havia pressupost; no va haver
pressupost,  se li  va igual  que va ser verbalment  al  propietari  –ja  ho he explicat
moltes vegades i és la veritat, no puc dir-li altra cosa– que se les emportara, i el
propietari va dir que no podia emportar-se-les i que s’esperava. I al final, com que
ha passat molt de temps i no se les havia emportat, li vam dir que anàvem a des-fer-
nos d’elles i el propietari ens va dir que cap problema. Li he dit la veritat. No puc
dir-li  altra  cosa.  S’han  fet  una  série  de  precs  i  prenem  nota  dels  precs  dels
contractes, el Sr. Salazar també ha fet una série de precs adreçats a la regidora de
Medi Ambient, algun també per a l’Alcaldia. Prenem nota dels precs. Del tema de
l’un i mig per cent, l’Ajuntament d’Oliva va adoptar el compromís de complir els
requisits i no va ser possible complir els requisits perquè hi havia un compromís
d’adquisició, o d’obtindre l’ús d’un immoble –no recorde el número de l’immoble–
per a una série d’anys; no va ser possible;  es va negociar amb la propietat,  tant
l’adquisició,  com l’ús  per  una  série  d’anys  i  no  va  ser  possible.  Per  tant,  com
l’Ajuntament d’Oliva no va complir aqueix requisit, va complir tots els altres, però
aqueix no el va complir, no hem obtingut la subvenció de l’un i mig per cent. Si
l’haguérem complit tampoc vol dir que l’haguérem obtinguda, perquè saben vostés
que això és difícil, hauríem entrar en concurrència competitiva, però en qualsevol
cas no vam complir el requisit d’estar en possessió de l’immoble o de l’ús, crec
recordar que per a 50 anys; no ho recorde exactament,  però li ho concretaré per
escrit en consultar la informació. Quan començarà la fase I del Palau? Només es
puga.  No  puc  dir-li,  no  puc  donar-li  un  termini;  però  el  més  prompte  possible
començarà, perquè és precís que comence que el termini està molt ajustat. Ha hagut
una pròrroga per part de la Generalitat, però el termini està molt ajustat i volem que
comence el més prompte possible; tant aqueix com la primera fase de l’Enginy. Crec
que s’ha contestat  tot,  o quasi  tot,  i  si  no revisarem l’acta  i  com és  habitual  es
contestarà per escrit aquelles que s’han quedat pendents.”

I  no  havent  més  assumptes  a  tractar,  el  senyor  president  alça  la  sessió  a  l’hora
assenyalada a l’encapçalament; de tot el que com a secretari certifique.

 Vist i plau
El president
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